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DE PRIMĂVARĂ ASPRĂ
Ciudată primăvară, mg aspră ca oricare, 
se zdruncină lumina, apoi se regăsește, 
asprimea este probă, durata e nădejde, 
Zăpada florii doare, floarea zăpezii doare.

Climatul nostru-i lupta și lupta ne așteaptă, 
pe-un drum care e unul, un neam care e unul. 
In primăvara aspră, ce ne încearcă drumul, 
nnaștem mai puternici, ființa ni-i mai dreaptă.



lacara la dispoziția dumneavoastră

CĂ SÎNTEM SAU CĂ NU SÎNTEM 
DE ACORD CU OPINIILE CELOR ÎN
TREBAT! PUBLIC, ÎN REVISTA 
NOASTRĂ, ASUPRA UNOR PRO
BLEME DE CARE DOMNIILE-LOR 
RĂSPUND — NE FACEM DATORIA 
DE A TIPĂRI ACESTE SCRISORI, RES- 
PECTÎND UN PRINCIPIU PE CARE 
N-AR FI BINE SĂ-L APĂRĂM NUMAI 
CÎNDSÎNTEM ÎN CAUZĂ —SI ANU
ME DREPTUL LA REPLICĂ. FIREȘTE, 
ACESTE REPLICI ȘI-AR PUTEA PRI
MI ELE ÎNSELE REPLICA.

ÎN LEGĂTURĂ CU TĂIEREA 
COPACILOR DIN JUDEȚUL 

DÎMBOVIȚA

Urmare articolului și grupajului foto apărut 
în revista «Flacăra» nr. 11 (927) din 10 martie 
a.c., pag. 25, intitulat «De ce sînt doborîți 
copacii din jud. Dîmbovița?», vă aducem la 
cunoștință că în ședința din 20 martie a.c. 
Comitetul oamenilor muncii din unitatea noas
tră, luind în discuție aspectele semnalate, a 
tras următoarele concluzii:

— drumul național nr. 7 București-Pitești 
se află în administrarea DRDP București pină 
la km 84, din care o parte se află pe teritoriul 
jud. Dîmbovița;

— în anumite porțiuni șoseaua are în păr
țile laterale vegetații de esență moale (plopi) 
în vîrstă de circa 80-120 ani. Din cauza îmbă- 
trînirii, acești copaci prezintă scorburi, ramuri 
uscate, coroane asimetrice și în general vege
tație lîncedă, ceea ce constituie un permanent 
pericol pentru siguranța circulației, mai ales 
că prin înălțimea acestor arbori întreținerea 
și curățirea lor este imposibilă, cu atît mai 
mult cu cit este vorba de un drum de importanță 
internațională (E 15 a).

Din cauza acestei stări de vegetație a plo
pilor care se rup cu ușurință în timpul ploilor, 
al viaturilor și poleiului s-au produs întreruperi 
de circulație și accidente din care unele soldate 
cu victime omenești.

Conform art. 18 din Decretul 142/1953, 
«Plantațiile aflate pe zonele drumurilor de 
toate categoriile nu sint supuse legii regimului 
silvic și vor fi administrate după criterii 
tehnice specifice drumurilor de către organul 
care în sarcină drumul».

Pe această bază. Ministerul Transporturilor 
și Telecomunicațiilor a emis ordinul nr. 440/ 
19 mai 1962 care prevede defrișarea eșalonată 
a plantațiilor de pe drumul național București- 
Pitești.

Această acțiune continuă in fiecare an 
deoarece tăierea unor arbori de asemenea 
dimensiuni este o operațiune greoaie și care 
necesită numeroase măsuri de protecție și 
mină de lucru calificată. Se urmărește de 
asemenea înlăturarea cu precădere a acelor 
arbori care prezintă un grad mai mare de 
pericol pentru circulație sau împiedică vizibi
litatea.

in acest sens, în cursul anului 1972 Secția 
de drumuri și poduri Tîrgoviște a întocmit 
două tabele cu arborii de pe DN 7 care urmează 
să fie defrișați, luind și avizul Ocolului silvic 
Găești.

Deoarece masa lemnoasă rezultată este 
total necorespunzătoare (adresa M.E.F. nr. 
84750/2024/2030/12 dec. 1962) s-a trecut la 
valorificarea materialului prin organele locale, 
unități socialiste de stat, cooperatiste și popu
lație în conformitate cu dispozițiile legale în 
vigoare.

De asemenea, vom înlocui arborii defrișați 
cu plantație tînără care va da drumului un 
aspect estetic superior situației existente, așa 
cum dealtfel s-a procedat în sectorul din fața 
zonei industriale o orașului Găești, pe același 
drum național.

Întrucît materialul apărut în revistă pune 
sub semnul întrebării necesitatea defrișării, 
acestor arbori, concluzionăm asupra pericu
lozității pe care existența lor o aduce siguran
ței circulației rutiere pe drumul internațional 
E 15 a, drum cu trafic foarte important și in 
continuă creștere:

— la orice vînt de intensitate medie, dato
rită esenței lor slabe, îmbătrînirii peste limita 
biologică și a mărimii coronamentului (ce se 
întinde peste partea carosabilă), copaci întregi 
se rup, crengi de dimensiuni mari cad pe drum, 
pe cablurile telefonice și electrice sau pe casele 
învecinate, producînd accidente, unele din ele 
avînd caracter deosebit de grav, provocînd 
pagube materiale atît mijloacelor de transport, 
bunurilor ce se transportă, instalațiilor din 
zonă și întreruperi de circulație;

— in perioadele de formare a poleiului, 
chiciurii și zăpezii, din cauza friabilității 
materialului lemnos la temperatură scăzută 
se intîmplă același fenomen; în plus, chiciura 
ce se scutură de pe crengile situate deasupra 
drumului formează straturi de polei deosebit 
de periculoase pentru siguranța circulației și 
care nu pot fi combătute avînd o alimentare 
continuă; situația se agravează în punctele 
în care drumurile laterale și ieșirile din curți 
debușează în drumul național, datorită lipsei 
totale de vizibilitate;

— datorită distanței mici dintre copaci (în 
lungul drumului), precum și a amplasării lor 
lingă și în acostamentul drumului, orice situa
ție incidentală în care un vehicul este nevoit 
să iasă din partea carosabilă se transformă 
datorită ciocnirii inevitabile de aceste plute 
in accidente grave de circulație.

Față de cele arătate, vă rugăm să conside
rați că măsura luată pentru defrișarea unor 
copaci de pe drumul național nr. 7 București- 
Pitești (E 15 a) este de utilitate socială.

Ing. Ion Predescu 
președintele 

Comitetului oamenilor muncii 
din Direcția regională drumuri

și poduri București

CONTRA «POLUĂRII 
FOLCLORULUI»

Neplăcut surprins de faptul că, număr de 
număr, publicați cite o fotografie frumoasa 
reprezentînd chipuri de țărani în costume 
specifice peste care se aplică o banderolă cu 
mita expresie «poluarea folclorului», mi-am 
propus să vă fac cunoscute cîteva opinii cîști- 
gate după ani de frecventare a manifestărilor 
de cultură populară.

Nu doresc să credeți că pun la îndoială 
bunele intenții din care au izvorît articolele 
publicate de cunoscutul folclorist Hari Brauner, 
dar sînt obligat șă constat cum în articole sint 
puse din nou în circulație păreri pe care le 
intîlnim la numeroși intelectuali ce cunosc Iu 
suprafața fenomenele discutate. Ca să mă 
explic, ar trebui să arăt că în grădina con
ceptelor ce se vehiculează cu privire la folclor 
și artă populară stăruie numeroase noțiuni 
înțelese fals. Mă întreb, de pildă, cum poate 
fi «poluat» un domeniu de creație artistică, 
fie el folclor, literatură cultă sau sculptură? 
Ar fi mai corect să se spună că domeniului i 
se substituie o altă producție, a falsurilor, și 
că publicul ar trebui să învețe să le deose
bească, sa ciștige in discernămint. Intr-adevăr, 
am văzut, nu o dată, figuri de operetă, costu
mate bizar, ce chinuiau cite o melodie țără
nească, deseori la televizor, dar și pe scenele 
unor case de cultură, sau suite coregrafice 
cu fetișcane îmbrăcate cu «minifote» ce nu 
voiau să se decidă intre sîrbă și «pas de deux»

Un sondaj făcut pe litoral în vara trecuta 
m-a obligat să constat că sub oblăduitoarea 
firmă «artă populară», instalată pe căsuțe 
«rustice» cu pridvor, se desfac cu miile tot 
felul de subproduse, măști africane, buzdu
gane, «indianca cu cercei», aplice cu «arici 
la doctor», lupi cu limbă roșie, «țărăncuța» 
de Grigorescu, șarpe ulcior și alte minunății. 
Industria falsurilor ia în antrepriză nu doar 
prestigiul artei românești, ci și pe cel din 
Africa și Oceania, Mexic... sau Egiptul antic. 
De ce trebuie să numim însă acest fenomen 
«poluarea artei populare»? Apărăm oare, în 

acest fel, artiștii autentici cum sint Stelian 
Ogrezeanu și alți zeci de ceramiști de la 
Horezu, pe cei din Oboga, pe Maria Spiridon 
și atîtea harnice și îndemînatice continua
toare de tradiții? Deschidem prin aceasta 
drumul către înțelegerea formelor produse la 
Poiana Deleni (jud. lași) sau Biniș (Caras 
Severin), a căutărilor pline de inventivitate în 
creația lui Neculai Popa din Tîrpești, Stan 
Pătraș din Săpînța sau Elisabetei Ștefăniță 
din Cîmpulung?

în articolele publicate de dv. sînt citate pă
rerile unor inspectori de la comitetele județene 
de cultură și educație socialistă, care susțin 
că instructori de tot felul «sosesc și intervin» 
in autenticitatea folclorului local. Nedumi
rește de-a dreptul. Cum adică, poate fi un 
inspector atît de străin de realități? Să nu 
știe oare că instructorii sînt chemați și plătiți 
ca să intervină, de către comitetele respec
tive? E drept, unii din acești instructori nu 
prea știu mare lucru despre folclorul local și 
atunci încep falsificări, adaptări operetistice, 
unele dezgustătoare ticuri profesionale. Dar 
de ce să aruncăm vălul învinuirilor și asuprii 
unor instructori care au condus echipe din 
sate la succese internaționale indiscutabile ? 
La Efes, la Agrigento, Zakopane, în Olanda, 
Franța și Suedia, echipele noastre cu săteni 
au cîștigat zeci de trofee, succese care, fără 
instructori pricepuți, ar fi fost imposibile. 
Știu oare, după trei, patru ani de filologie sau 
istorie, proaspeții inspectori mai mult despre 
folclor decît cei care, seară de seară, trudesc 
। u țăranii după orele de la cîmp, pentru a 
impune in festivaluri naționale și internațio
nale «Purtata» fetelor de la Căpîlna, Călușul 
de pe valea Cotmenei sau Corăgheasca? Spu- 
neți-le cum doriți, instructori sau altfel, dar 
sint necesari oamenii capabili să descopere 
talente, să le îndrume către expresivitate sti
listică, să construiască din materialul folclo
ric local un spectacol. Fără ei «autenticitatea» 
folclorului ia direct drumul spre arhivă sau 
spre neant, iar scenele căminelor culturale și 
caselor de cultură, ale festivalurilor, rămîn la 
discreția improvizațiilor de import.

Știu că va fi greu să obțin adeziunea dv., 
cînd voi susține că «poluarea» se află în altă 
parte, nu în folclor sau arta populară. Totuși, 
în cazul în care îmi veți publica această inter
venție, promit să scriu încă trei-patru articole 
în care să-mi spun părerea.despre modul cum 
sint vehiculate în presă, nu totdeauna de 
către specialiști, noțiuni ca autenticitate, sti
lizare, valorificare, cu referiri la folclor și 
artă populară, răspindindu-se confuzii care se 
-nterpun între receptivitatea publicului și feno
menul viu de creație populară.

Aș dori ca acestea, precum și alte opinii, 
să contribuie la afirmarea talentelor reale in 
perimetrul valorii, la ideea de promovare a 
culturii noastre populare.

Pină atunci, permiteți-mi să vă propun ca 
pe banderola tipărită de pe fotografiile ce le 
publicați să apară întrebarea: «Folclorul, fru
moasa necunoscută?»

Vasile Savonea 
șef serv, artă plastică și artă populară 

Centrul de îndrumare a creației 
populare și a mișcării 

artistice de masă

DE LA MINISTERUL SĂNĂTĂȚII

In legătură cu scrisorile și articolele referi
toare la sectorul» sanitar, publicate în nr. 
9H973 al revistei .«Flacăra», vă comunicăm

Anunțăm pe cititorii noștri că revista «Flacăra», 
redactorii și colaboratorii ei nu primesc scrisori 
anonime.

următoarele:
Sub titlul «Omenie și repartiție» se tratează 

felul în care a fost repartizată la post medicul 
absolvent Maminuț Viorica. Se relatează ne
mulțumirea acestui medic pentru motivul că 
nu i s-a acordat prioritate absolută pentru 
comuna Dobîrlău, județul Covasna.

în urma scrisorilor trimise de dr. Maminuț 
Viorica la organele superioare de partid, ziare
lor Scînteia și Munca, Ministerul Sănătății a 
cercetat cele sesizate, constatîndu-se urmă
toarele:

— postul din comuna Dobîrlău, județul Co
vasna, a fost ales în mod legal de dr. Dobai 
Dionisie, absolvent al facultății din Tg. Mureș, 
cu media 8.54. pe motiv că soția și părinții 
acestuia domiciliază in comuna Ozun, județ 
Covasna, limitrofă cu localitatea Dobîrlău:

— pentru a obține repartizarea în comuna 
Dobîrlău, medicul Maminuț Viorica a indus 
în eroare atît organele locale, cit și Ministerul 
Sănătății. Astfel, în 25 septembrie 1972, dînsa 
a declarat la Ministerul Sănătății că este 
căsătorită, soțul inginer, ambii cu domiciliul 
in Brașov, iar mama sa s-a mutat cu puțin 
timp înainte de repartizare în comuna Do
bîrlău.

In 30 septembrie 1972, după repartizare, 
medicul Maminuț Viorica s-a prezentat la 
miliția comunei Dobîrlău și la consiliul popular 
comunal unde a declarat că are media 10 și 
că a fost repartizată în această comună 
rugind cele două organe să-i faciliteze viza 
de domiciliu stabil în comună cu data de 
30 august 1972, pentru că altfel buletinul nu 
este luat în considerație de comisia de re
partizare. întrucît' președinta consiliului 
popular comunal a primit-o în spațiu, organu 
de miliție a aplicat pe buletin viza cu date 
retroactivă solicitată;

— la media pe care p avea medicul Maminu 
Viorica,8,72 - nenvînd nici dreptul de a bene 
ficia de 50 sutimi, nefiind căsătorită — a fos 
repartizată in circumscripția sanitară Valet 
Sălciei, județul Buzău;

— repartizarea pe un post suplimentar ii 
județele Brașov sau Covasna ar fi creat ne 
mulțumiri in rindul celorlalți absolvenți, ci 
medii mai mari, aceste județe fiind frecven 
solicitate.

Pentru rezolvarea situației actuale, tovață 
șei Maminuț Viorica i s-au propus două se 
Iuții: fie să se prezinte la postul în care a fos 
repartizată de comisie, apoi să se transfer 
in condițiile reglementate de lege, fie să fi 
repartizată pe un alt post pe care l-ar fi putt 
alege la repartizate in baza mediei și a s 
tuației sale familiale.

Pînă in prezent medicul Maminuț Viorie 
nu a acceptat nici una din aceste soluții 
nici nu s-a prezentat la post, în comparat 
cu sutele de medici din promoția 1972 cai 
s-au prezentat imediat la locul de munr 
unde au fost repartizați.

Considerăm că presa centrală nu trebu 
să încurajeze și să fie ecoul unor asemene 
elemente, nefiind stimulativ pentru politie 
de repartizare a medicilor la locul de munc

Sub titlul «Despre medicul satului» se fi 
unele aprecieri privind competența medicii 
repartizați în mediul rural, după absolviri 
facultății.

în ceea ce privește calificarea, competenț 
eficiența și problematica pe care o are । 
rezolvat medicul de medicină generală, 
facem cunoscut că acesta are o solidă preg 
lire profesională care-i permite să asigure 
asistență de medicină generală de calitai 
Astfel, prin programa analitică teoretică, pi 
stagiile și instructajele practice efectuate 
timpul anilor de învățămint, absolventul faci



tații de medicină generală este instruit cu 
precădere asupra problematicii cu care va fi 
confruntat în dispensar.

De asemenea, la spitalul județean, atît la 
prezentarea la post cit și periodic, în cursul 
activității desfășurate la circumscripție, me
dicul de medicină generală efectuează stagii 
practice, find astfel la curent cu cuceririle 
științei medicale. în plus, prin îndrumarea 
permanentă pe care o primește din partea 
medicilor primari și specialiști din spital și 
policlinică, el beneficiază și de experiența 
acestora, in acest fel, medicul de medicină 
generală reușește să rezolve complet și la 
nivel calitativ corespunzător cazurile care-l 
solicită. Rezultatele obținute de medicii de 
medicină generală, stabilite științific, pe baza 
indicatorilor demografici de morbiditate, de 
eficiență, ne îndreptățesc să apreciem, cel 
puțin pentru etapa actuală, că sistemul de 
asistență medicală pentru populația rurală 
este corespunzător.

Ministerul Sănătății, organele locale cărora 
le sînt subordonate unitățile de medicină 
generală din mediul rural, spitalele teritoriale, 
au sarcina de a supraveghea și lua măsuri 
pentru continua îmbunătățire a asistenței me
dicale a populației sătești, să depună eforturi 
pentru a, înlătura deficiențele ce se mai 
semnalează, izolat, în unele locuri. Mențio
năm însă că asemenea deficiențe, în marea 
majoritate, nu sînt generate de gradul de 
competență al medicului, ci mai ales de con
dițiile de viață și de muncă ale medicului 
din mediul rural. Credem că problemele legate 
de condițiile de lucru, de locuință, de alimen
tație, care se asigură absolvenților facultății 
de medicină, navetismul în contextul cauzelor 
care-l generează, pot și trebuie să facă obiec
tul unor dezbateri constructive. Aprecierea 
competenței medicilor de medicină generală 
considerăm că trebuie să fie făcută de tehni
cieni de profil. Atitudini și acțiuni contrare 
acestor principii elementare pot crea confuzii 
neprincipiale în rîndurile personalului medical, 
precum și manifestări dăunătoare, de neîncre
dere a populației față de medic.

In legătură cu articolul «Ei sînt copiii 
noștri», vă informăm următoarele:

Cauza principală a neorganizării tratamen
telor la domiciliu pe timpul nopții o consti
tuie lipsa mijloacelor de transport. Ministerul 
Sănătății a informat la vreme asupra necesa
rului de mijloace de transport pentru asigu
rarea asistenței medicale la domiciliu, pro
blemă care pînă în prezent nu a fost soluțio
nată.

Cu actualele posibilități de bază materială. 
Direcția sanitară a municipiului București va 
organiza in mod experimental începînd din 
luna martie a.c. un serviciu de tratamente la 
domiciliu in cursul nopții, la policlinica Dru
mul Taberei care va deservi sectorul 7.

Se va studia de asemenea posibilitatea asi
gurării mijloacelor de transport pentru echi
pele de tratamente la domiciliu, prin închi
rierea unor taximetre.

In concluzie, din felul în care sînt tratate 
problemele ce fac obiectul referirilor de mai 
sus reiese că aprecierile formulate nu au 
avut la bază o suficientă și competentă docu
mentare în materie.

Acest procedeu poate avea implicații nega
tive sau chiar dăunătoare atît asupra opiniei 
publice cit și asupra disciplinei personalului 
medico-sanitar.

Considerăm că pentru o mai justă infor
mare a populației referitor la aspectele de 
sănătate publică ar fi utilă o consultare 
prealabilă a organelor de presă cu aparatul 
tehnic al Ministerului Sănătății.

Director 
Dr. Claudiu Taindel

O SCRISOARE DE LA U.N.C.A.P.

în legătură cu articolul publicat în revista 
«Flacăra» nr. 8 (924) din 17 februarie 1973, 
intitulat «Intervenim locului in drept», vă co
municăm următoarele:

La data de 4.XII. 1972 cooperatoarea Elio- 
nora C. Alexa s-a adresat Uniunii naționale 
a cooperativelor agricole de producție printr-o 
scrisoare (dealtfel, unica scrisoare adresată 
organelor agricole cooperatiste) prin care făcea 
cunoscut că, «din diferite motive», nu a pri
mit lot «complet» în folosință personală, soli- 
citind să i se rezolve favorabil cererea.

Din cercetările întreprinse rezultă că pînă 
in anul 1970 Elionora C. Alexa, împreună cu 
soțul său, a deținut un lot în folosință perso
nală, in suprafață de 30 ari. După moartea

soțului, survenită în anul 1970, Elionora C. 
Alexa a continuat să dețină aceeași suprafață 
de teren, cu toate că i se cuveneau, conform 
statutului cooperativei agricole, numai 15 ari 
teren arabil. Normal, încă din 1970, conduce
rea cooperativei agricole trebuia să atribuie 
petiționarei un lot în suprafață de pînă la 
15 ari. Acest lucru l-a făcut de-abia în 1973, 
dar greșit, deoarece a atribuit Elionorei C. 
Alexa numai 10 ari. Uniunea județeană a 
cooperativelor agricole de producție Botoșani 
a primit indicații din partea Uniunii naționale 
să intervină la Cooperativa agricolă Româ
nești ca Elionora C. Alexa să primească încă 
5 ari, completîndu-i-se astfel lotul în mări
mea celui corespunzător stabilit de adunarea 
generală pentru ceilalți cooperatori.

Vicepreședinte, 
Gheorghe Popa

Secunda dinaintea pîinii

NE RĂSPUNDE MINISTERUL 
MUNCII

în articolul apărut în nr. 9 al revistei dv. 
din 24 februarie 1973, la rubrica «Flacăra— 
martor ocular», semnat de Gh. Filimon, în 
legătură cu problema calității plinii din Valea 
Jiului, se arată că tovarășul Negruț, primarul 
municipiului Petroșani, solicită sprijinul Mi
nisterului Muncii pentru completarea forței 
de muncă calif cată necesară fabricii de pîine 
și critică Ministerul Muncii pentru întîrzierea 
acordării unui spor de 10% la salariul tarifar 
al brutarilor, conform prevederilor H.C.M. 
nr. 914/1968, solicitat de către consiliul 
popular.

Față de cele arătate, pentru informarea 
corectă a cititorilor cit și a dv. vă facem cu
noscute următoarele:

— Ministerul Muncii nu are în atribuțiile 
sale calificarea de muncitori pentru diferitele 
nevoi ale economiei, neavînd în subordine școli 
profesionale de muncitori calif câți, ci numai 
școli speciale pentru defcienți.

Completarea forței de muncă calif cată, ne
cesară bunei desfășurări a producției de pîine, 
este o sarcină a conducerii colective a între
prinderilor, care cu sprijinul organelor locale 
ale administrației de stat, cărora le sînt subor
donate, trebuie să ia măsurile corespunză
toare pentru recrutarea și califcarea munci
torilor. Calificarea acestora se poate realiza 
în cadrul planului de școlarizare aprobat în
treprinderii, de către organul tutelar al a- 
cesteia, prin cursuri de calificare la locul de 
muncă sau prin școli de specialitate, conform 
contractelor de muncă încheiate cu cei în 
cauză, așa cum este reglementat și se proce
dează de către toate întreprinderile din eco
nomia națională.

— Reglementările în vigoare cu privire la 
remunerarea muncii nu prevăd salarii tarifare 
majorate cu 10% pentru muncitorii brutari — 
în general, și deci nici pentru cei din Valea 
Jiului — care să poată f acordate cu avizul 
Ministerului Muncii. Ele prevăd însă într-ade- 
văd salarii mai mari pentru muncitorii care 
lucrează în abatajele din mină, ceea ce este 
desigur justifcat.

Vă rugăm să publicați acest răspuns în re
vista «Flacăra», ce cu onoare o conduceți.

Director 
ing. Florian Constantin

UN RĂSPUNS PROMPT

Urmare a articolului «Un cart care nu mai 
vine» apărut în revista «Flacăra» nr. 11 (927) 
din 10.03.1973, vă comunicăm că cele sesizate 
sînt întemeiate, situația datorîndu-se lipsei, 
în perioada expedierii cartului, a anvelopelor 
350 X10 cu care se echipează.

întreprinderea producătoare I.I.L «Clemet» 
Tirgoviște se face vinovată de neexpedierea 
ulterioară a acestor anvelope, find omis acest 
benefciar dintre cei peste 20 aflați în aceeași 
situație la livrarea carturilor.

Am luat măsuri,și astăzi 16.03.1973 au fost 
expediate anvelopele către Școala generală 
Măiag, județul Gorj, cu avizul de expediție 
nr. 299143.

Cei vinovați au fost sancționați.
Vă mulțumim pentru sprijinul acordat.

Director
Ing. Diaconescu Longin 

Consiliul popular județean Dîmbovița 
Direcția de industrie locală

Sfărîmînd țîțînile gerului, luînd de aici și 
însămînțînd în univers boala de viscol, 
predind din nou pămintul 
luminii soarelui natal, 
a venit primăvara;
Brazdele se-ntorc greoi
pe partea cealaltă 
și asupra Țării Românești 
se anunță, de pe acum, 
în secunda dinaintea griului, 
viitorul miros de pîine coaptă 
al cărei izvor îl poartă 
în taina lui, pămintul 
împrimăvărat cu încăpățînare 
într-o tîrzie și dulce și rodnică 
și ireductibilă ceață de martie
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mediul înconjurător

Revoluția tehnico-științifică mondială a dezvoltat, în rit
muri adeseori buimăcitoare, descoperiri, metode, aparate, 
substanțe și mașini față de care, cu tot respectul ce li-l da
torăm, rămînem năuci, încercînd delicii de care, uneori, 
nu-i străină o doză de masochism intelectual. Ne entuzias
mează să constatăm că propria noastră inteligență, vreau 
să zic a -speciei, poate, prelungită prin computere, să ne 
confrunte cu nimicnicia absolută. Stăm trăsniți în fața tele
vizoarelor, respirînd în ritmul pașilor grotești ai selenauților, 
citim cu o secretă înfumurare că, chiar ascunși în păduri, 
oamenii pot fi detectați de la zece kilometri înălțime și ochiți 
în direcția căldurii pe care o degajă, aflăm că se pot învăța 
limbi străine în somn, printr-un procedeu care este, la urma 
urmei, o violare a conștientului, resimțim ca o ofensă acută 
eșecurile transplanturilor de inimă, deși cauzate de intole
ranța organismului la corpuri străine, pe scurt, imaginația 
noastră și civilizația noastră abordează, realizează și recep
ționează, cu o imensă și modelatoare voluptate, parametrii 
de vîrf ai înfrîngerilor naturii.

în ce mă privește, am coborît din copac de suficiente gene
rații pentru a participa febril la această aventură.

Și totuși, din cîte ramuri oferă știința admirației mele ne
limitate, cred că sînt pe punctul să declar dragoste ecologiei.

Ca tuturor științelor acestor ani, reproșez ecologiei exce
sul de fantastic în calcule și perspective. Refuz, de pildă, 
calculul avansat de unii specialiști care afirmă că, dacă pe 
fiecare locuitor al globului ar reveni o cantitate de consum 
de energie electrică egală consumurilor pe cap de locuitor 
ale Statelor Unite, căldura degajată ar risca să ducă la to
pirea calotelor glaciare ale polilor. Deși, dracu’ știe, s-ar 
putea întîmpla să fie necesară, într-un viitor previzibil, o 
reîmpărțire, la scara mondială, a consumului electric pe 
cap de locuitor.

Deocamdată, să refuzăm utopia unei științe a echilibrului 
natural cum este ecologia. Deocamdată să ne asumăm 
răspunderile ecologice pentru ceea ce ne privește concret 
și imediat.

Mai mult decît oricare altă societate, socialismul și con
structorii săi se raportează la viitor. Ne simțim adînc răs
punzători pentru ceea ce va fi viața urmașilor noștri, deși 
n-are rost să părem mai visători și mai altruiști decît sîntem: 
înainte de orice ne interesează ce va fi propria noastră viață.

Construim și desăvîrșim în ritmuri înalte industrii avan
sate, chimizăm, irigăm, pe scurt, tindem către industriali
zarea agriculturii. Prețul progresului tehnico-științific nu 
poate să nu greveze și să nu reașeze echilibrul natural.

încleștați revoluționar într-un efort de dezvoltare unic 
prin proporțiile eforturilor, covîrșitor prin consecințe, am 
ridicat la proporții mitice, dintr-o nevoie firească, ceea ce 
am tot numit, poate prea apăsat, lupta cu natura. E absolut 
firesc să ne entuziasmeze fiecare nou coș de fabrică; totuși, 
coșul acesta poluează. Iubesc deopotrivă cetățile Moldovei 
lui Ștefan și cetățile învecinate ale chimiei; totuși, toată 
Valea Trotușului miroase a farmacie. N-am fi realizat nici
odată recoltele record ale ultimilor doi ani fără cooperativi
zarea agriculturii; dar ogoarele de mii de hectare sînt o nouă 
natură, echilibrul schimbat al pămîntului cere compensație, 
alt tratament, în hidroameliorații, de pildă.

Comitetul Executiv al Comitetului Central al partidului a 
discutat, recent, proiectul de lege privind protecția mediului 
înconjurător, stabilind să fie supus dezbaterii publice și 
înaintat, apoi, Marii Adunări Naționale.

Rîndurile de față nu intenționează să anticipeze o dezba 
tere pe care, mai ales, specialiștii au datoria să o privească 
— și o privesc deseori — cu cea mai drastică responsabili
tate. Rîndurile de fată ar vrea, doar, să sublinieze o realitate 
politică a mediului înconjurător: am depășit de mult faza 
cantitativă a dezvoltării noastre. Și nu numai opțiunile 
noastre sînt fundamentate pe criterii calitative, dar însuși 
echilibrul nostru este condiționat de calitatea criteriilor. 
De la urbanistică la tarlale, nu putem concepe, organiza și 
realiza nimic «în lupta cu natura», ci în acord cu ea, cu na
tura înconjurătoare și cu natura oamenilor noștri.

Putem și trebuie să schimbăm natura și oamenii, în acord 
cu ea însăși și cu ei înșiși.

Revoluția noastră este în faza în care legiferează și trebuie 
să asigure realitatea protecției acestor acorduri.

Eugen MANDRIC

proba solidarității
Vremea a pus săptămîna trecută la încercare capacitatea de 

mobilizare și de acțiune a unor instituții naționale. O iarnă rebelă 
întîrzia cu furiile sale pe străzile Capitalei și prin județe, o ne
dreptate a elementelor, subită, venea să încurce planurile dc 
primăvară ale municipalităților și să amenințe desfășurarea cursu
lui normal al vieții. Nimic de zis, ne-au ajutat și meteorologii să 
fim nepregătiți! Este un prilej de a analiza mersul treburilor In 
instituția asta, mai importantă decît pare, după ironiile curente 
acumulate pe seama sa. Vreau să spun, de fapt, că ar trebui să fie 
serioasă și să participe mai intens la viața fiecăruia dintre noi. 
Se cere însă un studiu mai riguros și o estimare mai corectă a fe
nomenelor, cît este omenește posibil. In orice caz, mi-e greu să 
accept eroarea, în cazul unei ierni de asemenea proporții. Zăpada 
asta n-a venit de sub pămînt, ci s-a format în straturi atmosferice 
și observațiile ar fi putut să dea indicații asupra evoluției lucru
rilor. Cunosc țări unde meteorologii se adresează din oră în oră 
diferitelor categorii de cetățeni cu indicații dintre cele mai nu
anțate. Un biometeorolog prestigios îmi spunea odată că nu lip
sesc avertismente serioase legate de activitatea solară și de in
tensitatea exploziilor pe steaua noastră, capabile să influențeze 
ritmul cardiac și sensibilitatea organismului la diferiți stimuli. 
S-a pornit de la o cercetare, conchizîndu-se că numărul acciden
telor rutiere crește amețitor în cazul anumitor conformații ale 
petelor solare, lată cît de departe poate merge ajutorul meteo
rologiei. Cu atît mai mult, atunci cînd are în vedere mișcarea 
anotimpurilor și tulburări ale naturii apropiate, s-ar cuveni măcar 
o acuratețe a prevederilor si un oarecare avans în timp față de 
realizarea lor. După cîte înțelegem din comentariile televizate, 
se estimează circulația continentală sau chiar de proporții mai 
mari a unor curenți atmosferici, putem să apreciem, înainte de 
a ajunge la noi, cam ce ne vor aduce.

Dînd meteorologiei ce este al meteorologiei, să ne întoarcem 
din cerul ei frămîntat pe pămîntul nostru vrednic, și să aducem 
omagiul de admirație pentru dăruirea oamenilor și hotărîrea lor 
de a înfrunta elementele. N-a fost o glumă și să nu ne uităm cu 
ușurință înapoi, acum că a trecut vîntoasa. Se puneau probleme 
de circulație, de aprovizionare a populației și de funcționare a 
economiei naționale. Muncitorii nu mai puteau ajunge la fabrici, 
medicii la spitale, pîinea și laptele în magazinele alimentare. Calea 
ferată era. blocată, nămeții paralizau legătura dintre orașe. Totul a 
durat însă cîteva ore. Au intervenit măsurile energice ale condu
cerii partidului și statului, instituindu-se starea de necesitate. 
A fost chemată în ajutor armata, s-au precizat obligațiile fiecărui 
cetățean și s-au concentrat eforturile, prin constituirea coman
damentelor locale. Viața a decurs normal, Iară perturbări majore, 
datorită acestei solicitări a forței colective.

Armata este în conștiința noastră o instituție care exprimă în
treaga națiune. în momentele de cumpănă, intervenția cetățenilor 
în uniformă este însoțită nu numai de atributele rapidității dc 
execuție și ale eficacității, dar și de sentimentul certitudinii și al 
participării integrale. Am verificat încă o dată capacitatea de a 
îndeplini cele mai diverse misiuni, răspunsul prompt la ordinele 
Comandantului Suprem și devotamentul față de țară. Îmi 
amintesc un clasic al teoriei militare, admirat și de Lenin, daca 
nu mă înșel, care spunea că cele trei forțe morale sînt reprezen
tate într-o armată modernă de talentul și valoarea comandantului, 
de virtutea unităților și de sentimentul național al soldați lor. 
Am avut prilejul, în lupta cu elementele, de a aprecia înaltul 
spirit de corp și conștiința cetățenească a militarilor. Armata și-a 
îndeplinit sarcinile cu discreție și la timp, intervenind în mo
mentele cele mai dificile. Am citit în ziare despre un drum deschis 
cu tancheta. în mașina blindată se aflau medicii pentru o urgență, 
șoldații din prima linie a bătăliei pentru sănătatea populației, 
într-un sat urma să se nască cel de-al nouălea copil al unei familii. 
Cîte asemenea exemple nu se pot da?! Se cuvine a spune deci 
un cuvînt de laudă fiilor de muncitori și țărani, comandanților, 
elevilor școlilor militare, pe care i-am urmărit lucrînd chiar în 
Piața Scînteii! îl merită din plin. Instituția militară se află în România 
în slujba poporului, ceea ce devine cu atît mai evident în mo
mente grele.

Ca o a doua armată au funcționat salariații întreprinderilor 
de transport în comun. Fiecare traseu era o aventură, punînd la 
încercare perspicacitatea conducătorului auto, excelența lui pro
fesională și voința de a-i sluji pe ceilalți. Am văzut autobuze trecînd 
unul pe lîngă celălalt într-o jumătate de oră, atît de îngust era 
spațiul și de reduse posibilitățile de manevră. îți trebuiau nervi 
mai solizi decît în povestea aceea dintr-un film de groaza cu șoferi, 
care a rulat la noi în urmă cu mai mulți ani. Era vorba de blocarea 
unei întregi artere a orașului, de interesele a mii de oameni. 
Responsabilitatea a fost extraordinară, n-am înregistrat nici un 
abandon. Era frig, era umezeală, oamenii deveniseră desigur mai 
nervoși. Mașinile se împotmoleau la fiecare pas și pasagerii tre
buiau să le împingă. Te credeai la capătul puterilor. Și totuși.. 
Oamenii săreau pe scară, din mers, și autobuzul pleca mai departe. 
Orice oprire putea însemna sfîrșitul cursei, un vehicul inutil și 
gol la marginea drumului. M-am gîndit că nu lipsește decît aceeași 
abnegație conducerii I.T.B.-ului, pe vreme bună de astă dată, 
pentru ca transportul în comun să fie cel mai bine organizat și 
cei mai eficient.

A urmat apoi duminica entuziasmului colectiv. La chemarea 
comandamentului municipal și a organizației de partid, întreaga 
populație și-a petrecut ziua de repaus în zăpadă, eliberînd ulti
mele trasee. Elevii din licee, muncitorii, bătrîni, tineri, bărbați și 
femei, cot la cot, într-o impresionantă unanimitate. Era proba 
solidarității genuine. Nimeni n-a așteptat să fie chemat de două 
ori. Un apel presimțit al primăverii, o opțiune simbolică pentru 
orașul curățit de troiene, în așteptarea soarelui zîmbitor.

Zilele nămeților din martie au fost un exemplu de disciplină și 
de participare. Ele întăresc încrederea noastră în capacitatea țării 
de a înfrunta momente mai grele, pe care nu le dorește nimeni. 
La urma urmei, așa o zăpadă în cea dintîi lună a primăverii este 
un fenomen absurd. Natura va renaște, oricum, și lumina va urca 
sus, pe cer. Aurel Dragoș MUNTEANU

zăpezi- 
document

Au trecut și zăpezile, urmă n-a mai 
rămas. Realitatea lor rece, apăsătoare, 
sufocantă se va evapora pină și din amin
tiri. Va fi de ajuns o ploaie cu soare, va 
fi de ajuns un oftat de țigancă cu tămi- 
ioare și brebenei sub șorț, răsărind la 
prima răscruce de april, in întîmpinarea 
unor îndrăgostiți, ca acest remember po
lar al zăpezilor din '73 să se pulverizeze 
precum un zimbet. Din păcate sau din 
fericire, la noi, numai zîmbetul și amin
tirea răului trec la fel de repede. Deci, 
pentru zăpezi nu vom mai avea nici un 
document. Poate hărțile barice care vor 
descrie, pentru specialiști, traseele lor 
aeriene.

Cum am făcut ca să uităm atît de re
pede? Păi, păi aici intervine un mecanism 
social fără reproș: societatea, o societate 
normală nu suportă prea multă vreme 
stările excepționale, starea de calamitate. 
Cînd intervine starea de calamitate, o socie
tate serioasă se mobilizează pe loc: omul 
pune mîna pe par, pe lopată, pe găleată, pe 
pompa de incendiu, sare în apă sau in 
foc, se aruncă înainte, cu riscul propriei 
sale ființe — pentru ce?, pentru a pune 
capăt stării de calamitate, pentru a face 
ca lucrurile să intre-în normal, pentru a 
uita. Nu poți să-ți încarci memoria cu 
nenorociri, e firesc să le uiți, te lupți în 
fond să lichidezi răul, ca să uiți răul. 
Sentimentul e individual și social în egală 
măsură (înghiți antinevralgice ca să nu 
te doară capul, pui mîna pe lopată, îm
preună cu toți colegii de birou, ca să scapi 
de troiene).

De ce oare n-am reacționa la fel cînd [ 
intervin și alt fel de calamități? De ce । 
oare ne alarmăm mai puțin cînd unele 
proiecte sînt înzăpezite, cînd idei pro
ductive zac sub troiene de impasibilitate, 
cînd inițiative generoase îngheață sub 
gerul stupid al refuzului sau al neînțele
gerii, cînd invenții sau descoperiri impor
tante sînt puse la rece, cu anotimpurile, 
în blocurile de gheață ale dulapurilor de 
arhivă! Simțul nostru de normalitate pare 
în asemenea cazuri mai puțin frustrat. 
De vreme ce nu intri în zăpadă pină la 
brîu, de vreme ce nu-ți trosnesc urechile 
de ger, de vreme ce nu-ți intră zloata în 
cizme puțin îți pasă dacă alături de tine, 
pe același trotuar uscat, pe același palier 
al vieții sociale se află un înzăpezit, un 
înghețat, un înecat, o victimă a stării in
vizibile de calamitate .care, ici-colo, în 
unele birouri, în unele instituții, acoperă 
cu nămol sau troiene ideile care pot ac
celera dezvoltarea noastră. Accelerarea 
trebuie să pornească, să aibă ca albie 
un climat normal. Ca să nu existe troiene 
pe cîmpuri. Sau, dacă există, ici și colo, 
trebuie să le dai la o parte cu lopata, 
trebuie să lichidezi urmările unei stări 
de calamitate.

Dar calamitățile invizibile, asupra că
rora meteorologii nu ne previn? Cum sa 
luptăm cu ele? Avem ca document lupta 
cu zăpezile din '73.

Paul ANGHEL



lumea în care trăim munca mea

ne grăbim

Dacă ar fi să facem procesul prejudecăților 
care ne domină, ar trebui să începem cu ideea 
noastră despre timp. De-a lungul atîtor secole 
s-a,trăit după mișcările soarelui și activitatea 
umană, productivă sau nu, era condiționată 
de orarele naturii. Nimeni nu se grăbea și 
toți păreau fericiți în brațele unei naturi care 
își consumă ciclurile imperturbabilă. Indus
trializarea are marele merit de a fi eliberat pe 
om de constrîngerile tradiționale ale naturii. 
Dar ea a impus și alte ritmuri pentru existență 
și a dat noi valori timpului. De aceea ne gră
bim. Nu numai noi, ci întreaga planetă. Și 
nici nu ar trebui să ne mirăm atît de mult...

Prejudecata ideii'de timp creează deca
lajul dintre cercetare și practica industrială. 
La Conferința Națională a Partidului Comunist 
Român se sublinia imperios necesitatea orien
tării cercetării științifice spre problemele-,de 
interes major ale economiei și mai ales spre 
«scurtarea termenelor de finalizare a cer
cetărilor și aplicarea rapidă în producție a 
rezultatelor acestora...» Istoria unui secol 
ne demonstrează, fără drept de apel, că tim
pul s-a redus drastic de la înregistrarea unei 
descoperiri pînă la punerea ei în practică. 
Astfel, dacă pentru aplicarea industrială a 
polistirenului au fost necesari 96 de ani, iar 
pentru esterii vinilici 55 de ani, timpul pentru 
nailon s-a redus la 10 ani, pentru tranzistori 
la 5 ani, pentru polietilenă de mare densitate 
la numai 2 ani etc.

Dacă ar fi să ne întrebăm de ce noi înșine 
ne grăbim atît de mult, am putea invoca și 
datoria sacră față de istoria țării, și faptul că 
socialismul e incompatibil cu înapoierea eco
nomică; și momentul strategic în care trăim 
și care ne plasează într-o lume cu decalaje 
economice flagrante între națiuni, decalaje 
care nu pot fi învinse decît prin accelerarea 
ritmurilor dezvoltării, în sfîrșit pentru simplul 
fapt că «mai avem multe de făcut pentru a 
asigura poporului nostru un înalt nivel de 
civilizație și bunăstare...»

Aplicarea rapidă a rezultatelor cercetării 
în producție a revenit și la recenta Plenară a 
C.C. al P.C.R.,ideea înscriindu-se ca o com
ponentă în marele ansamblu de forțe anga
jate în soluționarea problemelor complexe 
de care depinde dezvoltarea economică și 
modernizarea țării. Dacă pînă acum cîteva 
decenii universitarii dețineau ponderea în 
cercetare, centrul de greutate s-a mutat în 
institutele specializate (261 la număr în 1970). 
Dar o imensă rezervă de creiere zace uneori 
și în birouri, unde este ascunsă în obscure 
posturi în centrale sau întreprinderi. O rezervă 
de materie cenușie — cu un potențial creator 
nebănuit — care stă, care nu produce, dar 
pentru formarea căreia s-au cheltuit miliarde 
de lei și timp, într-o epocă în care timpul e 
mai prețios decît aurul.Dacă din punctul de 
vedere al statului asta înseamnă blocarea 
birocratică a unor investiții uriașe, din punctul 
de vedere al individului cu statut de specialist 
o atare situație poate avea multiple semnifi
cații sociale, in primul rînd, birocrația împie
dică o selecție justă a valorilor umane ale 
unui grup social, care are un rol important 
în dezvoltare. Excluși de la procesul de crea- 
ție-producție ei nu pot aduce dovada capaci
tății lor. în al doilea rînd ar putea să însemne 
negarea unui ideal sau,mai exact spus, im
posibilitatea afirmării unei personalități care 
lucrează într-un domeniu special. Dar auto- 
blocarea într-un post birocratic mai înseamnă 
și o problemă de conștiință. Și mereu Sîntem 
datori să invocăm cuvîntul participare. El nu 
are virtuți magice, nu este o soluție pentru 

toate misterele tehnologice pe care le avem oe 
rezolvat, dar cu siguranță el numește exact 
atitudinea pe care sîntem datori să ne-o 
asumăm în fața națiunii în acest moment 
hotărîtor al istoriei sale.

Cornel BOZBICI

Academician profesor Grigore C. MOISIL 
răspunde la întrebarea redactorului nostru 
Sandu Naumescu «La ce lucrați acum?»

Preocupările mele se îndreaptă în momentul 
de față, ca și întotdeauna, în două direcții. 
Prima privește activitatea mea științifică, de
spre care nu știu cînd va interfera cu cea didac
tică. A doua este cea didactică, despre care nu 
știu cînd va da și rezultate științifice. Voi începe 
cu cea de-a doua, poate e mai accesibilă. în 
acest an școlar țin un șir de lecții asupra unor 
capitole moderne ale matematicilor: informa
tica, cercetarea operațională, logica matema
tică, filozofia științelor matematice, la facultă
țile de drept, de medicină și de filozofie. Deși 
subiectul este același, lecțiile sînt complet dife
rite, la fiecare facultate ele adresîndu-se unor 
ascultători cu interese diferite.

Despre munca mea științifică vă voi spune 
că mă ocup de «negație». Adică de trecerea de 
la o propoziție cum ar fi: «p/oud», la propozi
țiile «nu plouă», «e imposibil să plouă», «poate 
că nu plouă». Această trecere ne arată că noi 
negăm în mai multe feluri. Negăm uneori spu- 
nînd pur și simplu «nu», alteori negația e tare, 
de forma: «E imposibil» sau «e absurd»; alteori 
negația e mai slabă: «Poate că da, poate că nu». 
Aceste diferite moduri de a nega dau loc la 
proprietăți diferite în domeniul logicii formale.

Există pe lume o tendință foarte răspîndită 
de a folosi noul aparat inventat de oameni: 
calculatorul electronic in foarte multe feluri de 
activități. Se știe că el e întrebuințat în inginerie, 
la proiectare și în economie pentru planificare 
și pentru gestiuneajntreprinderilor. La noi în 
țară, în ultimii 17 ani, de cînd am început să 
țin lecții la Facultatea de matematici asupra 
acestor probleme, pe atunci pentru toată lumea 
foarte noi, s-au făcut progrese deosebite. La 
decada cărții am fost impresionat, dîndu-mi 
seama că în ultimul an au apărut foarte multe 
volume de informatică: unele dintre ele dato
rate unor foști elevi de-ai mei.

Ceea ce se știe mai puțin este că au început 
să se utilizeze calculatoarele și în studiile de 
gramatică, și în cele de istorie, de arheologie, 
de biologie, de drept, de arte plastice, de arhi
tectură și de muzică. La multe universități din 
străinătate există cadre de informatică medi
cală și de informatică juridică. Prin cursurile 
mele pregătesc viitoarele cadre de acest tip 
ale universităților din țara noastră. Privitor la 
folosirea calculatoarelor în arte nu sîntem 
rămași în urmă: precum se știe, marele nostru 
compozitor Aurel Stroe a utilizat calculatorul 
în unele dintre compozițiile sale. Alți tineri 
compozitori o fac și ei, iar acum mă duc la un 
concert-dezbatere organizat de Radioteleviziu- 
nea română, unde se vor executa lucrări în care 
matematica, electronica și calculatoarele își au 
locul lor. Menționez că la Institutul de arte 
plastice am organizat niște cursuri privind 
folosirea calculatoarelor de către artiștii plas- 
ticL Despre lucrurile acestea vom mai vorbi...

un sat
al munților car păți: 
rucăr

într-una din zilele acestei ierni, norocul m-a dus în acel sat- 
minune pe care îl spală aerul curat al unui relief ce se încăpățînează 
de cîteva mii de ani să rămînă Munții Carpați, în acel sat-minune 
al cărui nume trosnește ca o bucată de lemn sănătos pus pe foc, 
în acei sat-minune unde se poartă respectul față de om și unde 
se poartă iubirea față de cele bătrîne, în acel sat-minune care se 
numește Rucăr și care rămîne unul din nucleele frumosului ținut 
al Muscelului. Era o zi de iarnă, o zi curată, în care sufletul se 
degaja de bagajele lui temporare și în care oamenii respirau parcă 
direct în univers. Era o zi-muncă și era o zi-gîndire. La lumina 
zăpezii, munții dimprejur dădeau ei înșiși reflexe și în aerul orbitor 
nu se înțelegea bine cine pe cine luminează, soarele, izolat în cer, 
pămîntul sau zăpada, de pe toate pantele și de pe toate ulițele, 
cerul.

Poate că viața noastră, a oamenilor, nu este decît permanenta 
căutare a locului în care să ne simțim cel mai bine. Și poate că 
avem mereu iluzia că ne simțim bine într-un loc, mai bine decît 
în oricare altul, și de aceea ne legăm de acel loc. Nașterile noastre 
într-un sat sau în altul pot fi pînă la urmă întîmplătoare. Ne legăm 
de acele locuri care ne convin spiritual și toate întrebările pe 
care ni le punem,ni le punem în perspectiva acestei permanente 
căutări a mai binelui. Fac și eu parte dintre oamenii care își caută 
un loc unde să se simtă cel mai bine. Destule așezări din România 
mi-au dat senzația că, locuind în ele, sînt mai bun, mai sănătos 
și mai în putere. Rucărul e printre aceste așezări. Sînt un om 
febril, și la Rucăr am simțit că mișcările mi se încetinesc și încep 
să contemplu, să am timp să trăiesc în loc de a fugi. Scurt popas 
și o repede strivită părere. Degeaba vrem să fim altfel decît sîntem. 
Dar, în fine, la Rucăr am întîlnit oameni, o comunitate cu legi 
limpezi și de necălcat. Pentru că — trebuie spus — aceste comu
nități au și darul de a impune legi peste care nu se poate trece, 
într-un efort, cum este acesta al societății noastre socialiste, de 
a construi un om nou, sate ca Rucărul sînt puncte de real sprijin. 
O anumită credință în bine, un anumit climat care condamnă 
încă de la primele ei manifestări fărădelegea sînt printre temeiurile 
de la care se poate porni în crearea acelui om nou. La Rucăr, legile 
binelui acționează și, la lumina lor, se nasc inițiative, oamenii 

muncesc, iar spiritul locurilor există.
Dar cum e Rucărul în raport cu alte sate? Un sat de munte, 

din imediata vecinătate a Transilvaniei, dar păstrînd ceea ce e 
muscelean și, la urma urmei, ceea ce este larg-valah, un altoi de 
bun cumpăt pe un trunchi foarte volubil.

Primarul Rucărului se numește Gheorghe Miloș. Pentru că 
obișnuim să spunem despre oamenii pe care vrem să-i lăudăm 
că sînt oameni dintr-o bucată, mă voi conforma și voi număra 
bucățile din care e făcut caracterul acestui om. La orice numără
toare iese numai o bucată. Gheorghe Miloș e un om dintr-o buca
tă. El face muncă aplicată, concretă, în văzul lumii, nu creează 
mistere inutile și ascultă ce-i spun cei ce l-au ales. Mi-a părut 
și destul de cultivat și, mai ales, m-a impresionat la el grija pentru 
Rucăr, ca sat cu personalitate între satele țării.

Am vorbit amîndoi despre sistematizare și el mi-a mărturisit 
cu satisfacție că sistematizarea atît de originalului Rucăr nu va 
însemna, cum vroiau unii, ce n-aveau nici o legătură cu locurile, 
cu spiritul lor, alinierea Rucărului la o tipologie rurală cubistă, 
monotonă și fals utilitară. Rucărul va rămîne Rucăr. Pătrunzîn- 
du-se de toate miracolele lumii moderne și absorbind în structura 
sa avantajele modernității, Rucărul va refuza să devină un sat 
oarecare. De fapt, nimeni n-are nevoie de un Rucăr lipsit de 
personalitate, pentru că se știe că personalitatea noastră în lume 
se compune din ceea ce știm să fim înăuntru. Rucărul va rămîne 
Rucăr și primarul acestui sat muscelean mi-a vorbit cu ardoare 
despre necesitatea de a se ține seama de inventivitatea oame
nilor de aici, a celor ce-au știut, de-a lungul vremii, să deseneze 
cu imaginație și să construiască așijderi acest sat-minune al'Țării 
Românești. Și mi-a mai vorbit acest primar, acest muscelean 
trecut prin viață și care, chiar în noaptea în care mă aflam acolo, 
a participat șase ore la o deszăpezire a șoselei, mi-a mai vorbit 
despre înțelegerea cu care primul secretar al județului Argeș, 
Gheorghe Năstase, a privit și privește păstrarea tradițiilor ro
mânești, element fără de care nu se poate, al continuității noastre 
pe aceste locuri.

Am fost, într-o zi cu lumină panoramică, într-un sat-minune, 
ale cărui silabe trosnesc, atunci cînd le pronunți, ca o bucată 
de lemn sănătos pus pe foc.

Se numește Rucăr și se va numi Rucăr. La prima vedere, pare 
un sat făcut de oameni. Dar Rucărul este mai mult. El este expresia 
împăcării dintre om și natură, fructul iubirii dintre Munții Car
pați și Valea Dîmboviței. Dacă n-ar exista aici, Rucărul ar putea 
fi descoperit pe una din văile senine ale cerului. Nu că n-ar avea 
contradicții, nu că n-ar avea probleme și greutăți, dar această 
comunitate musceleană a Rucărului împlinește un ideal moral 
și satură acea aventură a spiritului care se numește dor de înălțimi.

Și — revin — important e nu că acest sat există azi, ci că el 
se încăpățînează, înnoindu-se, să rămînă el însuși și de acum încolo, 
încă nici nu știu dacă rucărenii nu și-au descoperit satul gata 
lucrat de Munții Carpați.

A. PĂUNESCU
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S
e împlinesc zilele acestea 80 de ani 
de la congresul de constituire a 
Partidului social-democrat al mun
citorilor din România, moment de 
însemnătate istorică în dezvoltarea lupte
lor sociale din țara noastră, în organizarea 

pe plan național a clasei muncitoare și 
afirmarea sa în principalele probleme care 
frămîntau viața social-politică a societății 
românești din acea vreme. Crearea 
P.S.D.M.R. a reprezentat rezultatul firesc 
al dezvoltării proletariatului, al creșterii 
conștiinței sale de clasă, al răspîndirii 
ideologiei marxiste în România.

Partidul social-democrat al muncitorilor 
din România a fost făurit în anul 1893, dar 
procesul de clarificare ideologică și acti
vitatea organizatorică și de propagandă a 
socialiștilor români în această direcție în
cepuseră mult mai devreme. Este semnifica
tiv, în acest sens, faptul că pînă la acea 
dată în România apăruseră peste 40 publi
cații socialiste și muncitorești, între care se 
remarcau ziarul «Drepturile omului», unul 
dintre primele cotidiane editate de socialiști 
pe plan mondial, revista de mare prestigiu 
științific și literar «Contemporanul», gazeta 
săptămînală «Munca» etc. în presa munci
torească și socialistă fuseseră tipărite, inte
gral sau parțial, lucrări importante ale lui 
Marx și Engels, precum și ale unor socialiști 
români. Astfel,«Revista socială» publicase 
în anul 1886 lucrarea lui Constantin Dobro- 
geanu-Gherea «Ce vor socialiștii români?», 
document programatic de mare importanță 
pentru dezvoltarea ulterioară a mișcării 
muncitorești din țara noastră. Reprezen
tanții socialiștilor români pătrunseseră deja 
în anul 1888 în parlament.

Și mai edificator este faptul că la data 
convocării congresului existau organizații 
politice și profesionale muncitorești ia 
București, lași, Galați, Ploiești, Craiova, 
Botoșani, Roman si în alte orașe, iar dor n 
mentele mișcării muncitorești și socialiste 
utilizau, încă din anul 1885, termenul «par
tidă» sau «partidul muncitorilor» ori «par
tidul socialist». «După 15 ani de luptă ne
curmată — se arăta în raportul socialiștilor 
români la Congresul socialist internațional 
de la Bruxelles (1891) — și mai cu seamă in 
cei șase ani din urmă, socialismul român a 
ajuns să aibă cluburile sale, literatura sa și un 
partid politic... Acest partid a trimis deja in 
parlamentul român reprezentanți și a silit 
opinia publică să recunoască ființa socialis-

de la crearea 
P.S.D.M.R.

4 REVENDICĂRI
CU LARG ECOU 

înscriind ca revendicări imediate o- 
biective cu caracter general democra
tic, care exprimau cerințele etapei isto
rice de dezvoltare în care se afla Româ
nia, ca ameliorarea stării materiale și 
intelectuale a muncitorilor, dreptul la 
grevă, dreptul de organizare și 
de întrunire, Invățămînt general, ziua 
de muncă de opt ore, programul 
P.S.D.M.R. afirma totodată necesita
tea luptei pentru «desființarea proprie
tății private asupra mijloacelor de pro
ducție și prefacerea lor In proprietate 
socială», «distrugerea societății bur
gheze și întemeierea societății socia
liste».
Aceste cerințe, cu o profundă semnifi
cație politică au avut un larg ecou în 
opinia publică românească.
în fotografie: facsimilul programului 
P.S. D.M.R., publicat de gazeta «Munca».

mului român... Fiecare oraș are nodul său 
socialist...»

La Congresul socialist ținut la București 
în sala «Sotir» din Piața Ămzei, în zilele de 
31 martie —3 aprilie 1893, au participat dele
gați ai cercurilor și cluburilor muncitorești 
din București, lași, Craiova, Gajați, Plo
iești, Roman, Bacău, Botoșani, Tg. Frumos 
și Tecuci. Congresul a adoptat programul 
și statutul de organizare al P.S.D.M.R. și a 
ales organul conducător al partidului 
Consiliul General — din care făceau parte 
loan Nădejde, Constantin Miile, V.G. Mor- 
tun, Al. Radovici și alții.

Făurirea Partidului social-democrat al 
muncitorilor din România a marcat un 
moment deosebit în lupta clasei muncitoare 
împotriva exploatării capitaliste. Ideile so
cialiste, revendicările general-democratice 
imediate pentru care militau socialiștii au 
adus un suflu nou în viața social-politică a 
tării.

în condițiile lipsei de drepturi politice 

1 MAI LA BUCUREȘTI —UN DOCUMENT DE EPOCĂ

Prezenți la Congresul socialist internațional de la Paris din iulie 1889, unde s-a 
hotărît sărbătorirea zilei de 1 Mai ca zi de solidaritate internațională a clasei 
muncitoare, socialiștii români au organizat, începînd chiar din anul 1890, mari 
manifestații internaționaliste cu prilejul acestei zile.
Fotografia noastră,înfățișînd un grup de participant la sărbătorirea zilei de 1 Mai 
1892, organizată de militanți socialiști la București, este un document de epocă, 
evidențiind creșterea influenței ideilor socialiste în rîndul maselor. _

pentru masele largi, P.S.D.M.R. a pus, ca 
unul dintre obiectivele principale în acti
vitatea sa, lupta pentru vot universal, care a 
avut răsunet în straturile cele mai diverse 
ale opiniei publice, raliind în jurul clasei 
muncitoare toate forțele progresiste ale 
țării. Totodată, P.S.D.M.R. a formulat 
puncte de vedere înaintate cu privire la 
evoluția României pe calea dezvoltării in
dustriale, s-a preocupat de rezolvarea de
mocratică a problemei agrare, a organizat 
cluburi socialiste la sate — adevărate fo
care de educare politică a țăranilor. Atenția 
acordată țărănimii reprezenta una din carac
teristicile mișcării socialiste a vremii, care 
se străduia să aplice adevărurile generale 
ale socialismului științific la condițiile con
crete ale țării noastre, cu o populație în 
majoritate țărănească.

Atitudinea mișcării socialiste, a 
P.S.D.M.R., împotriva monarhiei, pentru 
o republică democratică, pentru realizarea 
egalității între toți cetățenii, indiferent de na
ționalitate, a contribuit la crearea unei largi 
opinii democratice în România.

încă de la apariție mișcarea socialistă 
din țara noastră, P.S.D.M.R. s-a afirmat 
ca detașament activ al mișcării muncito
rești și socialiste internaționale. Socia
liștii români au întreținut legături cu Marx 
și Engels, cu celelalte partide muncitorești, 
au participat la dezbaterea marilor proble
me ce preocupau mișcarea socialistă in
ternațională la congresele de la Paris (1889), 
Bruxelles (1891) și Zurich (1893) ale Inter
naționalei a ll-a.

Spre sfîrșitul secolului al XlX-lea, dato
rită părăsirii sale de către elementele in
telectuale burghezo-liberale, P.S.D.M.R. în
registrează o temporară criză organizato
rică, manifestată mai ales la nivelul con
ducerii partidului. Partea înaintată a pro
letariatului, militanți revoluționari ca I.C. 
Frimu, Ștefan Gheorghiu, M. Gh. Bujor, 
Alecu Constantinescu, Vasile Anagnoste 
ș.a., au dus mai departe mișcarea munci
torească. Astfel, în 1910 a fost reconstituit 
Partidul social-democrat, «vlăstar al 
vechii rădăcini socialiste»/ care avea să 
continue, în forme superioare, lupta clasei 
muncitoare, făcind ca proletariatul să se 
afirme și mai mult ca cea mai înaintată forță 
politică, singura revoluționară din România.

Idealurile înscrise în urmă cu 80 de ani în 
programul de activitate al P.S.D.M.R., pre
luate și dezvoltate de mișcarea noastră 

muncitorească și-au găsit înfăptuirea în 
anii care s-au scurs de la eliberarea de sub 
jugul fascist, perioadă în care țara noastră 
a cunoscut profunde transformări politice 
și social-economice.

Ridicînd pe o treaptă superioară luptele 
duse de masele largi ale poporului pentru 
libertate națională și dreptate socială și 
acționînd în spiritul înaltei responsabilități 
față de destinele națiunii române și intere
sele generale ale socialismului, Partidul 
Comunist Român, continuatorul tradițiilor 
înaintate ale mișcării muncitorești și so
cialiste din țara noastră, a îndrumat cu 
consecvență activitatea creatoare a oame
nilor muncii în direcția făuririi unei Românii 
multilateral dezvoltate, libere și indepen
dente.

Visul vechilor socialiști — distrugerea so
cietății burgheze si întemeierea societății 
socialiste — a devenit astăzi realitate, în 
România fiind eliminate burghezia și mo- 
șierimea și lichidată pentru totdeauna ex
ploatarea omului de către om. Clasa munci
toare, asuprită în trecut,a devenit astăzi 
clasa conducătoare în societate. Ea este 
proprietară, împreună cu întregul popor, 
a mijloacelor de producție. Țărănimea mun
citoare a pășit cu încredere pe drumul 
agriculturii socialiste, indicat de partid, 
obținînd succese tot mai importante în 
sporirea producției agricole, ridicîndu-și 
continuu nivelul de trai material și spiritual. 
Orînduirea socialistă a creat condiții pro
pice înfloririi culturii naționale. Unită într-un 
singur front, intelectualitatea participă ac
tiv la construirea socialismului, își aduce 
contribuția la progresul economic și cul
tural al patriei.

împlinirea a opt decenii de la acel eve
niment crucial în viața mișcării noastre 
muncitorești care a însemnat constituirea 
partidului clasei muncitoare — Partidul so
cial-democrat al muncitorilor din România 
— ne găsește într-un moment de maximă 
încordare a capacităților noastre creatoare 
pentru dezvoltarea economico-socială a ță
rii, pentru accelerarea progresului ei multi
lateral. Această operă de însemnătate îs-, 
torică nu poate fi dezlipită de acțiunile 
revoluționare ale înaintașilor, pe care-i sim
țim mereu alături în munca noastră de azi 
și atunci cînd visăm la România de mîine.

«istoria partidului nostru — sublinia to
varășul Nicolae Ceaușescu — este istoria 
luptelor sociale și naționale ale clasei mun
citoare, țărănimii, intelectualității, ale tutu
ror oamenilor muncii' fără deosebire de 
naționalitate, este istoria nașterii și dez
voltării mișcării muncitorești și revoluțio
nare din România. Noi, comuniștii, sîntem 
continuatorii tradițiilor progresiste ale în
tregului popor ».

Crearea P.S.D.M.R. se înscrie la loc de 
cinste in cronica vie a mărețelor tradiții 
revoluționare de luptă pentru eliberarea 
socială și națională a poporului nostru, 
pentru socialism.

Aurel SIMION 
doctor în istorie

AȘA A FOST PE ATUNCI...

Exploatarea exercitată de către capi
taliștii autohtoni și trusturile imperia
liste străine înrăutățea continuu — la 
sfîrșitul veacului trecut — condițiile de 
viață și muncă ale maselor muncitoare. 
Aceasta a dus la ascuțirea contradicții
lor dintre proletariat și burghezie, a 
determinat amplificarea luptei de cla
să, a accelerat organizarea clasei mun
citoare din România. Fotografia noas
tră înfățișează «săpători în puț» (petrol) 
la Moinești în anul 1885. Așa se extră
gea petrolul pe atunci...
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istoria în ciorne

adevărurile
lui G.AP0STU
Adevărurile sale G. Apostu le spune în 

piatră, în piatră, în lemn, în bronz sau în 
oțel. Cu duritatea, cu netezimea, cu în
dărătnicia și impermeabilitatea acestora.

Lumea, ne spun pietrele și lemnele lui 
G. Apostu, a suferit teribile transformări 
în această ultimă jumătate a veacului. «Ma
șini dinamice» (un termen la modă!) i au 
accelerat progresul, tehnicile de imprimare, 
cinematograful, televiziunea radioul, cre- 
ierele electronice ne informează cu o viteza 
uluitoare asupra marilor schimbări al căror 
teatru cotidian e planeta noastră. Popoare
le se apropie unele de altele, schimburile 
de cultură sînt de-acum o realitate, știin
țele, exacte sau umaniste, se dezvoltă pe 
baze noi. Tehnice sau artistice, bunurile 
noii civilizații a lumii se adresează, la rîn 
du-le, unor oameni noi. Acești oameni nu 
mai sînt contemplativii de ieri, înrobiții 
tradiției și ai dogmelor, ai idealismului și 
ai formelor statice, ci niște ființe grăbite, 
inteligente, materialiste, active, însetate 
de a cunoaște, impregnate de preocupări 
sociale. Arta pe care le-o oferim, ne spun 
pietrele, și lemnele, și bronzurile lui G. 
Apostu, trebuie să țină seama de aceste 
date. Arta pe care le-o oferim, chiar dacă 
se extrage ca sens din universul mitului și 
al basmului, deci din sufletul nostru stră
vechi (cum e arta lui G. Apostu), trebuie 
să țină seama de revoluția tehnică și spiri
tuală a zilei de azi.

— Sculpturile dumneavoastră, stimate 
G. Apostu, se află în mai multe colțuri ale 
pămîntului. în România, în S.U.A., în Franța, 
în Anglia, în Belgia, în Germania federală, 
în Danemarca, în Suedia, în Finlanda... 
Unde stau — după părerea dumneavoastră 
— cel mai bine?

— Arta adevărată stă bine oriunde. La 
Paris, monumentul lui Rodin închinat lui 
Balzac e aproape ascuns de niște arbori, 
abia se vede, și totuși rămîne ceea ce e. 
Dar arta monumentală — nu spun o nou
tate — are nevoie de spațiu. Mi-ar plăcea 
ca toate lucrările mele de artă monumen
tală să fie așezate în piețe, la marile răs- 
pîntii ale drumurilor/

— Vă va trebui pentru asta acordul 
creatorilor de orașe, al arhitecților.

— Da, îmi va trebui, și mă tem că n-o să-l 
prea am... Și nu numai din vina lor. Sculpto
rul, ca și pictorul sînt chemați uneori la sfîr- 
șitul banchetului, cînd se-aruncăfirimiturile, 
cînd orașele sau noile ansambluri arhitecto
nice sînt gata. Sînt chemați ca să «umple go
lurile»; voi, cei de colo, cu statuile și cu 
tablourile voastre, vedeți pe unde v-ați 
putea aciua... Visez ziua cînd — împreună 
cu cei responsabili — arhitecții și artiștii 
plastici și, lîngă ei, scriitorii, poeții, toți 
cei ce au un cuvînt de spus asupra spa
țiului de trăit frumos al oamenilor se vor 
așeza la aceeași masă rotundă, în fața 
proiectului unui oraș. Ca să-l decidă îm
preună, fiecare cu partea de care răspunde.

— Totuși, un ansamblu arhitectonic în
seamnă, înainte de toate, case și străzi.

— Da și nu. Gîndiți-vă la cetățile Egiptu
lui și la arta lor: cine-au fost «înainte de 
toate» acolo, arhitecții sau sculptorii? Ca 
să nu mai vorbim de împrejurările cînd 
arhitectul și sculptorul se confundă, sînt, 
poate, unul și același om. Ce este un arc 
de triumf, să zicem cel al lui Marc Aureliu: 
arhitectură sau sculptură?

— Despre aceste lucruri care se confundă 
voiam să vă întreb și eu ceva. După ce, după 
egipteni (sau după greci?), a trăit exclusiv 
din valorile sale, într-o totală opacitate 
față de teritoriul vecin al arhitecturii, iată că 
azi, cu ajutorul lui G. Apostu și al altor 
artiști, mai ales al celor «nefigurativi», 
sculptura a sărit în extrema cealaltă. Ea 
prezintă forme care se apropie de cele ale 
arhitecturii, mergînd adesea pînă la con
fundare și suprapunere. Nu credeți că 
există riscul ca opera sculpturală de acest 
tip să se piardă în masa arhitecturii, deve
nind un simplu ornament al acesteia?

— Despre acest fenomen s-a discutat 

și se discută mult. Și tocmai de aceea e 
necesar acel «marș comun», în același 
pas, pornind cu dreptul de la-nceput, de la 
proiectul noului ansamblu arhitectonic. Ca 
să ne completăm reciproc, dar să ne și 
delimităm unii de alții.

— Dar această sculptură — «nefigura
tivă» — poate totuși ieși în piețe, în calea 
oamenilor, așa cum vreți dumneavoastră? 
Ce ne facem cu cei care n-o plac, n-o con
sumă?

— Știam că discuția noastră o să ajungă 
aici...

— E un subiect care vă displace?
— Dimpotrivă. Chemarea și ambiția mea 

sînt să fac sculptura monumentală, adică o 
artă destinata prin definiție marelui public, 
și deci chestiunea raporturilor cu publicul 
e pentru mine vitală. La întrebarea dumnea
voastră — ce-i de făcut cu cei care «nu 
consumă» arta mea sau a altora — aș putea 
scăpa, ca și pînă acum, cu exemple ilustre, 
la care orice replică a dumneavoastră ar 
îngheța. V-aș putea aminti că au existat 
nu numai oameni, ci și popoare care n-au 
«consumat» și n-au înțeles marea artă, 
distrugînd Panteonul sau Sfînta Sofia — 
da, v-aș putea bombarda și strivi cu cali
brul greu al acestor pilde, care bubuie și 
azi în inima rușinată a omenirii — dar noi, 
ca artiști și ca oameni ai zilei de azi, care 
creăm pentru ziua aceasta și pentru oamenii 
ei, vom închide ochii la aceste rușini ale 
istoriei și-i vom redeschide spre prezent 
și spre viitor. Da, există încă o neînțelegere 
— și nu atît față de artă, cît față de un anume 
statut al ei— împotriva căreia trebuie să 
luptăm din greu.

— V-aș ruga să fiți mai limpede.
— O să vă povestesc o întîmplare. E 

foarte măruntă, e un fleac, dar e nostimă 
și plină de semnificații. înainte de a muri, 
marele critic și om de artă care a fost Petru 
Comarnescu a scris în testamentul lui că 
vrea să fie îngropat la Voroneț. A fost un 
gest sublim, și cine l-a cunoscut pe Comar
nescu știe că nu l-a făcut ca să pozeze. 
El a vrut să ție aprinsă pentru noi, cei de 
azi, această făclie a Voronețului, care e 
primăvara artei noastre, intuind parcă frigul 
tomnatic din noi, din uitarea noastră. Dar 
nu despre asta voiam să vă vorbesc, despre 
altceva. Tot Comarnescu a lăsat cu limbă 
de moarte că și-ar vrea la căpătîi nu o 
cruce, ci o sculptură, un simbol de artă. 
Am fost ales s-o fac eu Am făcut-o: un 
șir de pietre, un ansamblu monumental. 

Fotografie de Elena GHERA

cîteva mii de kilograme de piatră (amănunt 
pe care vă rog să-l notați, o să vedeți îndată 
de ce). înarmat cu toate aprobările de rigoa
re,— ale Uniunii artiștilor plastici, ale Mitro
poliei lașului, ale Comisiei monumentelor 
istorice —,am îmbarcat lucrările într-un 
camion și, împreună cu meșterul cioplitor, 
ajutorul meu, am plecat la Voroneț. Acolo, 
mi se spusese la București, urma să fim 
așteptați și ajutați să montăm ansamblul. 
Ei bine, nu numai că n-am fost așteptați 
de nimeni, asta n-ar fi nimic, nu era prima 
oară cînd trebuia să fiu propriul meu sala
hor, să-mi car pietrele cu spinarea, să le 
montez, să torn ciment; dar un Oarecare din 
Voroneț a declarat lucrările mele «indezira
bile» (cuvintul, de fapt, a fost altul...) și m-a 
somat, sub blestem, să părăsesc de urgență 
locul. Nostim, nu? M-am încleștat cu mîinile 
de pietrele mele și-am refuzat... Dar stai 
să vezi că nostimada de-abia începe. Pri
marul de pe atunci al Humorului, în fața 
căruia am ajuns, mi-a repetat cuvintele 
Oarecarelui de la Voroneț. S-au pierdut zile 
întregi cu telefoane și intervenții la Bucu
rești, pînă cînd lucrurile au fost puse la 
punct.

— Nostimă poveste, într-adevăr... Care-i 
morala ei?

— Prea mulți neavizați dau anateme... 
Nu-s un infatuat, dar am prezumția — 
autorizată de contemporanii mei — că pot 
ti stăpînul acestui cîmo.

— Cineva ar putea spune: singura imix
tiune pe care G. Apostu o acceptă în parohia 
lui este cea a adorației fără rezerve.

— Ceea ce accept — și chiar cer — e o 
«imixtiune» în cunoștință de cauză, deci 
s-ar părea că sîntem în fața unei proble
me insolubile. Dumneavoastră aveți drep
tate: ca artist, o spun cu tristețe... Dai 
și eu am dreptate. Și iarăși o spun cu tris
tețe, fiindcă problema, repet, e insolubilă. 
Din cauza asta, a insolubilității acestei pro
bleme, comisiile de artă monumentală se 
lovesc de o serie de dificultăți.

— Mai precis, care sînt aceste dificultăți?
— Lucrurile se petrec cam în felul urmă

tor. Primarul unui oraș vrea, să zicem, o 
statuie, o piesă de artă, pentru cutare 
stradă sau cutare edificiu. încredințează 
comanda unui sculptor, acesta îi prezintă 
niște proiecte, primarul sau consjlierii lui 
pun degetul pe unul din ele: «Ăsta!» E 
dreptul lor să aleagă, nimic de zis. Dar iată 
că omul vine cu proiectul la noi, la comisie, 
căci așa cere legea, ca să-i dăm «validarea 

artistică». Noi strîmbăm din nas (e dreptul 
nostru!), îi cerem un alt proiect, dar acel 
alt proiect nu mai sună la primărie. încep 
penibile tîrguieli, artistul în cauză trece prin 
toate chinurile (nu numai artistice, căci 
riscă să rateze comanda, deci să piardă 
niște bani) și încearcă să ne-mpace pe toți, 
să cîrpească într-o singură haină toate 
pretențiile centrifuge ale comisiei și ale 
factorilor locali... Și noi, pînă la urmă, apro
băm cîrpeala, fiindcă ne-am plictisit. Si 
fiindcă nu mai vrem sa vedem ochii triști 
ai sculptorului. Și fiindcă nu vrem să se 
piardă niște bani afectați pentru «artă». 
Și fiindcă vrem să dăruim totuși orașelor 
noastre, unele dintre ele atît de goale și 
de triste, un monument oarecare, fie el 
și mai cîrpit... Dar eu cred că nu mai merge 
cu cîrpeli.

— S-ar putea ca demonstrația dumnea
voastră să fie înțeleasă de către unii 
astfel: după părerea lui G. Apostu, artistul 
este chiar un «Dumnezeu» care nu va 
greși niciodată.

— Chiar așa vreau să se înțeleagă această 
părere a mea: artistul adevărat nu greșește. 
Pot greși doar cei care cumpără sau co
mandă piesa de artă. Cînd primăria unui 
oraș sau conducerea unei instituții vrea o 
astfel de piesă, ea bate, de multe ori, la 
altă ușă decît la cea care trebuie. Propu- 
nînd o fîntînă ca monument închinat unui 
om,— proiectul pentru un monument al lui 
Spiru Haret, comandat de edilii de altădată 
ai Bucureștilor —,Brâncuși a propus apa 
vie a artei lui, deci ceea ce știa și putea el 
să facă. El putea face o fîntînă, nu simu
lacrul de ipsos al unui om. A greșit el sau 
au greșit edilii? în artă, rolurile nu se pot 
schimba, fiecare face ce știe, fiecare face 
ce poate. Cîți însă dintre cei din jurul artis
tului înțeleg acest adevăr?

— Dar cei ce comandă lucrări de artă, 
pentru împodobirea unui oraș sau a unei 
clădiri, nu sînt și n-au fost niciodată ar
tiștii, ci oamenii acelui oraș. Ei vor plăti 
aceste lucrări cu banii lor sau ai primăriei, 
deci tot cu ai lor. Ei sînt niște oameni care 
muncesc, uneori din greu, și care se pri
vează de o parte din recompensa trudei lor 
ca să cumpere o lucrare a dumneavoastră 
Nu-i firesc ca tot ei să spună «da» sau «nu» 
artei pe care le-o oferiți? Eu aș zice să por
nim de la cauză. Pînă acum am discutat 
despre efecte. Care e cauza, de unde cre
deți că pleacă neînțelegerile de care vă 
plîngeți?

— Dintr-o mai veche prejudecată, după 
care artistul — artistul plastic, în primul 
rînd — nu-i un «producător», nu-i un «cre
ator de valori». O carte bună se vinde, aduce 
cîștig, ca și actorul care umple sala cu 
oameni. Opera de sculptură și de pictură 
«nu-și scoate direct *banii». Mă rog, așa 
zic unii... în consecință, creatorul ei e un 
parazit și deci să facă bine și să tacă din 
gură, să zică mersi că-l tolerăm printre noi...

— Sînt curios cum o să combateți această 
teză...

— N-o s-o combat. Un Paciurea, un 
Anghel, un Țuculescu au plătit, prin opera 
lor, pentru noi toți și pentru încă o sută 
de ani de acum încolo.

— Și totuși, cum demonstrați acest fel 
de «valoare» a artei dumneavoastră?

— Nu mai e nevoie de demonstrație. A 
demonstrat-o hoțul de la Brukenthal. Isto
ria artelor plastice românești va înregistra 
acest moment — «șocul Brukenthalului», 
i-am zis eu — ca pe unul de vîrf. Pentru 
prima oară, după șocul acesta, paznicii 
muzeelor noastre au primit revolvere, lată 
că, după șocul acesta, s-a văzut că arta 
plastică are o valoare, o foarte mare va
loare...

*

Adevărurile sale — sau opiniile sale — 
G. Apostu și le spune prin arta sa.

Una dintre ultimele sale lucrări (în oțel) 
se cheamă «Fructul soarelui». O alta, la 
fel de nouă (în bronz), se cheamă «Fluturii», 
îmi stă pe limbă un joc de cuvinte, cu fluturi 
care pot să-și ardă aripile cînd zboară 
prea sus, spre soare. Dar tac. Am impresia 
că interlocutorul meu e un om căruia nu-i 
plac glumele... Păcat. Afară e primăvară 
și, peste flori, zboară fluturii, închipuind 
un grațios tablou cinematic, făcînd artă 
fără să știe și fără să vrea.

Ilie PURCARU
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PLENARA PARTIDULUI — IN ACȚIUNE!

prețul
O anchetă de I. NICOLAE

Cine n-are bătrîni să-și cumpere. Noi îi avem, 
dar ne sînt departe, sus, în birourile ministerelor 
și centralelor. La Vaslui, la filatură, directorul 
si inginerul-șef (Constantin Maftei — în imagine) 
au făcut parte dintr-o echipă care a demontat 
niște utilaje vechi, punînd mina direct la treaba 
asta care mie unuia mi se pare mult sub compe
tența dumnealor. Dar trebuia creat rapid un 
front de lucru, prin eliberarea unor ^spații, pen
tru montarea unor utilaje noi. Și apoi mai tre
buia și încă mai trebuie dat — în permanență — 
celor tineri exemple sută la sută concrete. De 
aceea sînt zile cînd, de dimineața și pînă noaptea, 
«șefii» nu părăsesc Filatura. Dealtfel, actuala 
reușită a filaturii — în producția propriu-zisă — 
se datorează faptului că tot colectivul ei a parti
cipat la «montarea» în întregime, deci în regie 
proprie, a utilajelor unității. Etapa de montare 
a fost o școală.

D
acă ar fi să pun un moto acestei anchete, atunci îndemnul «Să 
nu ne lăsăm amăgiți!» cred că ar fi cel mai nimerit. Dar înainte 
de orice comentariu, să vă pun și pe dumneavoastră în temă, 
să vă explic de unde am pornit.

Săpăturile pentru temelia filaturii de bumbac din Vaslui au început 
în noiembrie 70. Iar în august 72 — cu 40 de zile mai devreme decît 
termenul planificat — filatura a și fost pusă în funcțiune. Azi, în martie 
73, tot acolo, planul este realizat în proporție de 110%, la capitolul 
«cheltuieli» s-au realizat economii serioase și nu s-a pomenit vreun refuz 
al produselor din pricina calității. însuși primarul orașului, tovarășul 
Pavel Stoica, mi-a mărturisit că-i foarte mulțumit de cum merg treburile 
la această unitate și de felul în care muncesc oamenîî ei.

Trăgînd o linie și făcînd totalul s-ar părea că am dat peste un exemplu 
■bun, fericit, roz. Dar să nu ne pripim, să nu ne lăsăm amăgiți.

Pentru că în spatele realizărilor filaturii vasluiene se află niște eforturi 
omenești deosebite, niște eforturi care ar fi putut fi evitate dacă această 
tînără întreprindere ar fi fost încadrată nu numai cu tineri absolvenți, 
ci și cu ceva mai mulți specialiști cu vechime.

Dar să-mi justific afirmațiile și cu informații precise. Luni, 5 martie 
1973, cînd «mi-am făcut documentarea», filatura avea 12 ingineri, dintre 
care doar 2 cu vechime,— directorul și inginerul șef—,ceilalți 10 fiind 
stagiari. Tehnicienii erau în proporție de 50% tineri; iar dintre cei 9 
maiștri, doar 3 aveau vechime, ceilalți 6 fiind veniți de pe băncile școlii. 
Media de vîrstă a «populației» întreprinderii era de 18-19 ani. Și în răs
timpul scurt de atunci și pînă azi lucrurile n-aveau cum să se schimbe.

lată deci ce m-a făcut să spun că realizările filaturii din Vaslui sînt 
bune și de laudă, însă nu trebuie să le îngăduim «să ne fure ochii». Pentru 
că acolo a existat o posibilitate de «și mai bine» care a fost ratată. Și ratată 
tocmai din pricina prostului raport intern dintre forțele «noi» și cele 
«cu vechime» ale întreprinderii; ratată tocmai din pricina unei repartizări 
cu cusuta absolvenților în producție; ratată tocmai din pricina retragerii 
în lumea călduță a birourilor — mai mult sau mai puțin ministeriale — 
a zeci și zeci de specialiști cu experiență.

Realitatea cea adevarată este că împlinirile filaturii din Vaslui au fost 
obținute cu un preț mare. Un preț nu în bani, ci un preț plătit cu muncă, 
cu eforturi, cu sudoare. Despre acest preț special al lor am socotit că se 
cuvine, am socotit că sîntem datori să vorbim. Și să vorbim în felul nostru, 
adică cu imagini și cuvinte. >

Insă înainte de a spune lucruri concrete despre «prețul» succeselor 
filaturii de bumbac, înainte de a trece la imaginile de la Vaslui și la co
mentariul lor, țin să mai scriu cîteva rînduri despre o chemare, două 
răspunsuri și un pericol,

«Este necesar ca absolvenții noi să fie repartizați, de regulă, în unită
țile vechi, iar unitățile noi să fie încadrate cu specialiști cu experiență 
din centrale, întreprinderi și ministere și numai într-o mică proporție 
cu specialiști tineri. Numai astfel se va asigura ca aceste unități să-și poată 
desfășura activitatea în condiții bune». Acesta este îndemnul înțelept 
al partidului, aceasta este chemarea căreia îi răspund și bătrînii cu expe
riență, și tinerii înfometați de experiență.

Un singur pericol există și trebuie să fim conștienți de el. Din partea 
celor — mulți, puțini, știu eu cîți or fi — care au uitat să mai fie ingineri 
adevărați; vreau să spun creatori — prin gîndire și muncă inginerească 
directă— de bunuri noi. Din partea inginerilor care se complac în îndelet
niciri administrative. Din partea acelor ciudate păsări dăunătoare care 
chiar după ce se scutură copacul știu să se reașeze în același loc, prielnic 
viețișoarei lor personale, prin crengi și crenguțe apropiate. Din partea 
acelor care, dîndu-se deoparte, fac să crească prețul realizărilor noastre.

Băieții și fetele de la filatura vasluiana au făcut și încă fac față dificultăților. Lipsesc și azi acolo șefii 
de servicii — mecanic șef, plan, producție, pentru sectoarele de producție — și funcțiile acestea sînt 
girate de stagiari. Cu alte cuvinte aceștia dau mult. Și eu nu spun că acum, în perioada în care 
învață meserie și sînt plini de energie, le-ar prinde bine să dea mai puțin; dar. e păcat ca — să le 
spunem așa — plusurile lor să compenseze niște lipsuri datorate unei repartizări de cadre defectuoase, 
în loc să fie pur și simplu niște adevărate plusuri, niște depășiri de plan nete. Asta pe de o parte. 
Pe de altă parte trebuie să recunoaștem că nici creșterea profesională a cadrelor tinere exagerat 
intensivă — datorită nevoii de a face față situațiilor practice — nu-i o soluție tocmai fericită. Creș
terea omului în producție trebuie să fie ponderată, echilibrată în timp. Vreau să spun că integrarea 
unui nou specialist în producție trebuie să se facă în timp și alături, ba chiar aș zice pe seama ca
drelor cu multă experiență.Fotografii de Elena GHERA



Utilajele ultramoderne și ultrascumpe sînt îndreptățite să pretindă mîini și minți ultracalificate. 
Un utilaj de-at filaturii costă între două sute și patru sute de mii de lei; un om lucrează cam la 
trei utilaje; deci înseamnă case dă pe mîna unei fete de 18 ani aproape un milion și jumătate de lei. 
în general,a situația la capitolul calificării este bună, pentru că toți muncitorii filaturii au trecut 
prin școli. însă perfecționarea pregătirii profesionale continuă și la locul de muncă, pe utilaj și sub 
controlul șefilor direcți. Pentru cei care n-au rezultate prea grozave există o preocupare specială. 
Maiștrii stau cîte o lună întreagă «pe capul» lor și le dau, pentru felul în care muncesc, calificative 
deosebit de severe. De asemenea, a fost inițiată o pregătire a muricitorilor'sFab calificați și în afara 
orelor de program, cînd ei sînt,.chemați să-și împlinească deficitul de cunoștințe. Pentru acțiunea 
de ridicare a calificării au fost mobilizate toate forțele întreprinderii: și muncitorii fruntași, și maiștrii, 
și ajutorii de ingineri. Și iată că iar am ajuns la inginerii stagiari. In lipsa celor cu .experiență, func
ția aceasta specială de profesor pe care o are un inginer vizavi de colectivul din subordinea sa, 
revine în întregime tot lor. Desigur, ei își fac și această datorie, însă nu cu competența care le-ar 
asigura-o ceva mai multă practică. Colaborarea dintre generații este o condiție a productivității 
muncii — ia urma urmei, pentru această idee am pledat în aceste pagini.

Deci s-a ajuns la succese. Foarte bine! Dar cum? Aceasta-i întrebarea. 
Și răspunsul e unul: cu eforturi mari. Cu o muncă de învățare, de dădă
ceală dacă-mi acceptați cuvîntul; cu o muncă de suplinire a ceea ce le 
lipsea acestor copii ai profesiilor numiți stagiari: experiența. Și cînd 
spun experiență n-aș vrea să fie înțeles cuvîntul limitat la sensul strict 
profesional, adică privitor doar la suma de cunoștințe profesionale. Pen
tru că experiența se referă și la obișnuința muncii uzinale, care-i cu totul
alta decît cea din amfiteatre și biblioteci. Din ferici re, stagiarii, în majo
ritatea lor, s-au dovedit foarte devotați, foarte loiali cauzei întreprin
derii vasluiene. Inginerii Dumitru Maxim (îl puteți vedea în imagine, în 
dreapta), David Lupuf Dumitru Diaconescu, ludit Moscovici, ca și alții 
dealtfel, pur și simplu s-au străduit să facă totul ca să înfrîngă lipsa lor — 
firească, justificată — de experiență. Practic, le-au fost date sarcini, sar
cini concrete, la fel ca unor ingineri cu vechime.

*



românia pitorească

D
acă am avea ochi pentru timp 
așa cum avem pentru spațiu, 
atunci România din pitorească 
ce este ar deveni neasemuit mai 
pitorească. Atunci am putea spune, la 

modul intuitiv, spațio-temporal, cu Baco- 
via:

«Amurg de toamnă violet...
Din turn, pe cîmp, văd voievozi cu piețe;
Străbunii trec în pilcuri violete, 
Orașul tot e violet».
Dar și pitorescul care e dat nemijlocit 

simțurilor noastre e așa de mult pe cu
prinsul țării, inert se revarsă din ele ca 
șampania spumoasă din cupă.

Coboram in vara anului trecut pe Bistrița 
la vale către Cheile Bicazului. în dreapta 
noastră. Ceahlăul ne privea morocănos 
cum trecusem pe lingă măria-șa, mulțu- 
mindu-ne să-l salutăm din mers. Eram 
grăbiți să ajungem la chei. Seninul îm
prăștia de sus brindușe, stîncile aveau 
zulufi de aur. Eu mă pregăteam să mă laud. 
Trecusem prin chei și fusesem la Lacul 
Roșu în tinerețile mele. Acolo, în anul 
1939, am intîlnit întîia oară în viață pe Mihail 
Sadoveanu ori poate a doua oară. Aveam 
deci cu ce mă lăuda și ziua era la fel de 
luminată.

N-am priceput prea bine niciodată de ce 
lui Sadoveanu îi plăcea să-mi zică Ștefan, 
deși știa cum mă cheamă. Dar poate că 
socotea îndestulător cînd eram împreună 
să existe un singur Mihai, și acela era el. 
Dealtfel nici nu mai rămînea loc pentru 
un altul. Mai poate că văzîndu-mă așa mic 
de stat îi venea în minte statura mică a lui 
Ștefan. Dar eu eram nici Ștefan cel Mare, 
nici Mihail Sadoveanu, ci un oarecare 
Mihai Beniuc, care scosese o carte ce se 
numea «Cîntece de pierzanie». Atît!

— Vedeți, le spuneam tovarășilor mei 
după ce am oprit automobilul, aici m-am 
intîlnit cu Mihail Sadoveanu.

— Și ce ți-a spus? — au întrebat ei.
— A zis așa: Ștefane, aici am fost nu 

tare demult împreună cu Panait Istrati 
și știi ce a făcut? S-a așezat în genunchi 
și a sărutat pămîntul, spunînd că nu 
crede să existe în această lume un loc 
mai sublim. Ei, ce zici Ștefane?

N-am zis nimic, l-am privit numai pe 
Mihail Sadoveanu, care avea și el ceva 
din măreția Cheilor Bicazului și-mi venea 
să repet gestul iui Panait Istrati. Dar am 
făcut-o numai în gînd. Și mi-am adus 
aminte de Movila lui Burcel, care s-a 
aplecat, să poată urca pe cal, de pe spi
narea sa,Ștefan cel Mare.

Nu m-am gîndit atunci, dar mă gîndesc 
astăzi: ce bine ar fi să fiu și eu o movilă 
de pe care să poată oricine, făcîndu-și 
ochii roată, să vază în cuprinsul țării 
minunățiile ei toate. Iar cine le-ar vedea 
și le-ar cunoaște din Maramureș pînă la 
Marea Neagră, din Delta Dunării pînă la 
Porțile de Fier, din piscurile Carpaților 
pînă în întinderile Bărăganului ori de la 
Voroneț la Mănăstirea Argeșului și din 
Cetatea Neamțului la Cetatea Devei, cred 
că multe locuri ar găsi unde ar înge
nunchea și ar săruta pămîntul, zidurile 
străvechi ori construcțiile noi ale socia
lismului, în această Românie unde natura 
s-a luat la întrecere cu mina omului, ca să 
iște și să zămislească frumosul. Frumosul 
și binele individual și colectiv.

lată de ce mi-i greu să mă concep în 
movila de pe care să se vadă, în spațiu 
și în timp, România pitorească. în spațiu, 
deci geografic, etnic și cultural, treacă-

OCHI
PENTRU
TIMP

meargă. Avem piscuri înalte prin munți, 
ghiduri, ghizi și ochi. Dar în timp... Ar 
trebui o alt fel de movilă! Una clădită pe 
lupte, pe eroism și martiriu, chiar dacă ai 
fi numai de la podul lui Apolodor peste 
Dunăre la Drobeta-Turnu Severin, pînă 
la hidrocentrala de la Porțile de Fier ori 
fie pînă la hidrocentralele de pe Lotru ori 
de pe Argeș. Cred că s-ar putea vedea 
mai ușor astfel ianicul spirit tutelar al 
acestui pămînt: cu o față spre trecut și cu 
alta spre viitor.

Căci pitorească e țara noastră și geo
grafic și istoric. Iar cine o cunoaște nu 
poate să n-o iubească, pămîntean al 
acestor ținuturi ori străin de peste țări 
și mări.

Cred că și dacă aș muri, m-aș ridica din 
cînd în cînd pe creasta mormîntului și, 
punîndu-mi mîna streașină la ochi, aș 
privi jur-împrejur să mai văd România.

M.BENIUC



l^L I u ti se pare că ești prea categoric 
I cînd ești categoric?
I ^1 — Adică?

’ — Oare nu ai spus că pe scena 
căminului cultural nu trebuie să se prezinte 
decit folclor autentic?

— Dacă am spus așa, este pentru că 
am vrut să afirm cu tărie, să scot în evi
dență la maximum ce gîndesc eu că 
trebuie să constituie activitatea de bază 
a căminului. Dar ce regulă nu are 
excepție?

Scena căminului cultural, formațiile să
tești trebuie în primul rind să contribuie 
la păstrarea și transmiterea bunurilor 
folclorice din regiune, la valorificarea în 
special a celor pe cale de dispariție. Cei 
în a căror sarcină cad îndrumarea și 
directivarea formațiilor artistice sătești 
au datoria să vegheze ca folclorul local 
să fie stimulat, ca bătrînii păstrători ai 
obiceiurilor, ai tradițiilor, ai cîntecelor 
să fie ținuți în mare cinste, ca tineretului 
să-i fie insuflată dragostea pentru specifi
cul local, lată deci una dintre muncile 
însemnate, obligatorii pentru fiecare acti
vist cultural, care în aceeași vreme tre
buie să aibă cultura necesară pentru a 
fi în stare să prețuiască talentele auten
tice, oamenii valoroși, personalitățile ar
tistice cărora le va da posibilitatea să se 
realizeze, să se afirme.

Mă gîndesc la acei săteni care simt 
imboldul să-și manifeste chemarea artis
tică și pe alte căi. Scena căminului cultu
ral e bine să constituie — hai să zicem — 
un laborator experimental pentru ei.

Un exemplu.
Am mai pomenit și s-a mai scris și în 

«Flacăra» despre originalul teatru sătesc 
de amatori din comuna Șanț — Bistrița- 
Năsăud. Cu aproape patru decenii în ur
mă, pe cînd făceam parte din echipele 
monografice de cercetare a realității soci
ale, inițiate de către profesorul Dimitrie 
Guști, am luat cunoștință pentru întîia oară 
de preocupările și realizările șăntenilor în 
domeniul teatrului. Teatrul lor a luat naș
tere și s-a dezvoltat datorită inițiativei 
și stăruințelor a doi dintre săteni. Cît de 
impresionat am rămas anul trecut reîn- 
tîlnindu-l după atîția ani pe, azi, septuage
narul Constantin Zugan continuîndu-și 
activitatea artistică. S-a creat o adevărată 
tradiție locală.

Celor mai tineri li se pare firesc să 
participe, fie ca actori, fie ca spectatori 
activi, la reprezentațiile improvizate de pe 
scena căminului cultural.

Lucrurile se petrec cam așa: în fața unei 
săli ticsite de săteni, Constantin Zugan 
propune, în destul de puține vorbe, un 
subiect născocit de el. Pe loc se ivesc 
actorii. Acesta se propune pentru un rol, 
acesta pentru altul, după cum socot ei 
că li se potrivește și simt că-l pot realiza. 
Cei aleși, cu aprobarea asistenței, pășesc 
pe scenă și după cîteva indicații primite 
de la Zugan, fie privitoare la text, fie la 
regie, piesa se înjgheabă sub ochii spec
tatorilor. Replicile sînt improvizate pe 
loc. Din sală cîte unul mai intervine dînd 
diferite sugestii, ajutînd la punerea în 
scenă, la realizarea spectacolului. A doua 
reluare, după cîteva zile, înseamnă uneori 
spectacolul definitiv.

Este mai mult decrt impresionantă parti
ciparea activă a întregii colectivități să
tești. Unul aduce o pătură, altul o masă, o 
ladă de zestre și toate cele de trebuință 
scenografiei piesei. La această a doua 
repetiție replicile, gîndite acasă, se ampli
fică. Glume și vorbe pline de tîlc își fac 
locul spre marea satisfacție a întregii 
asistențe. M-a interesat îndeosebi faptul 
că printre actorii improvizați se oferă și 
unii cîntăreți, care, pentru a da mai multă 
viață reprezentației, intervin cu cîte un 
— să zicem — interludiu muzical.

Am vorbit cu o foarte bună cîntăreață 
care mi-a mărturisit că își face singură 
cîntecele, melodia și textul anume pentru 
spectacol. Aproape de necrezut. Creațiile 
ei sînt integrate stilului local, izvorîte din 
tradiția sănătoasă a cîntecelor învățate 
de la bătrîni, încrt cu greu poți să le dis
tingi de repertoriul folcloric al satului. 
Am întrebat-o de ce participă cu atîta 
dăruire la spectacole. «Consătenii nu mă 
prea luau în seamă, îmi răspunde ea, dar 
de cînd apar pe scenă, ei mă respectă, 
mă prețuiesc. Sînt binevăzută în sat, ba 
unele femei, chiar mai înstărite, mă și 
pizmuiesc că ele, vezi bine, nu pot face 
ce fac eu, că trebuie să te naști așa, să ai 
harul...»

Am înfățișat mai amănunțit unul dintre

folclor

Poluarea
folclorului w

nenumăratele aspecte care pot fi sur
prinse în diferitele colțuri ale țării, din 
care se poate deduce cît de mare și în
semnată este munca ce revine activistului 
cultural în domeniul spiritual. El trebuie 
să stimuleze, să ajute la punerea în prac
tică a inițiativelor atît de frumoase ale 
unor elemente înzestrate din colectivita
tea sătească care, prin contribuția lor, 
însuflețesc viața satului.

Veghind ca aceste contribuții, aduse 
de elementele talentate, să nu fie simple 
copii nedibace ale celor văzute pe micul 
ecran sau în alte părți, ci realizări originale, 
îndrumătorul cultural își va îndeplini cu 
prisosință misiunea. Deci, păstrarea nealte
rată a folclorului nu trebuie să însemne înă
bușirea inițiativei creatoare. După cum nici 
stimularea exagerată a oricăror inițiative 
nu trebuie să aducă prejudicii tezaurului 
folcloric specific locului.

Alt exemplu.
în comuna lancu Jianu din fostul județ 

Romanați am admirat odinioară foarte 
mult realizările învățătoarei Elena Con- 
stantinescu. Din proprie inițiativă, această 
destoinică animatoare cultiva cu elevele 
șale vechile jocuri din partea locului, 
însuflețită de un real talent, ea își îngă
duise să prezințe dansurile locale într-o 
savantă prelucrare— să zicem — scenică, 
purtînd pecetea originalității și de o cali
tate artistică superioară. Acordînd o grijă 
deosebită costumelor, împodobind capul 
fetelor cu întraripate marame de borangic 
(purtate tradițional doar de neveste), sto
lul fetelor își făcea apariția, zîne din 
povești, Ilene Cosînzene, transfigurînd 
jocul printr-o viziune artistică originală.

Cu prilejul sărbătoririi primului întîi 
mai liber, am adus la București, în 1945, 
printre alte grupuri și pe Elena Constanti- 
nescu cu elevele ei. A fost o adevărată 
revelație. Din fericire, dar și din nenoro
cire, căci...

De-a lungul anilor, nenumărați maeștri 

de dansuri, instructori, metodiști, regizori 
și mai știu eu cum le zicea, s-au grăbit să 
preia ceea ce modesta învățătoare înfăp- 
tuise, cu atîta talent și dăruire, în comuna 
ei. Unii au preluat de-a dreptul, alții pe 
ocolite și într-o bună zi ne-am trezit că 
jocurile comunei lancu Jianu fuseseră 
copiate aidoma sau mai prost și incluse 
în repertoriile diferitelor ansambluri mai 
mari și mai mici, lată fixată deci în timp 
una din primele cauze care au dus la 
amestecătura stilurilor, la poluare.

Preluate fără nici o noimă, reușitele 
învățătoarei din lancu Jianu n-au făcut 
decrt să strice, să ducă la șablonizare.

Nu m-ar mira să aflu că și în comuna 
lancu Jianu s-au prezentat cîndva niscaiva 
«învățați bucureșteni» care i-au arătat 
Elenei Constantinescu cum trebuie să-și 
învețe elevele să joace «prelucrarea pre
lucrării» ei...

Hari BRAUNER



I
Am cunoscut cîndva un actor tînăr care, 

după ce îl interpretase cu un răsunător 
succes pe Pietro Gratia din «Act Venetian» 
și-a pus în joc toate onorurile pentru a de
monstra că putem auzi cu ochii și vedea cu 
urechile, că putem să mergem în mîini și 
să stăm, vreme îndelungată, în cap, fără ca 
nimeni să ne silească, ba dimpotrivă, că 
putem face toate astea dintr-o mare plăcere 
și revelație, că putem chiar să ne-apucăm cu 
dinții de-o bară de metal aflată cu zece 
metri deasupra frunții noastre. Urmărindu-I 
la un asemenea spectacol și cunoscîndu-i, 
mai apoi, și pe ceilalți coechipieri, am avut 
deodată senzația că mă găseam într-o re
giune a vieții extrem de ciudată, cu o floră 
psihologică dintre cele mai curioase, pe un 
sol mirific pe care floarea cea mai des în- 
tîlnită e aventura. Dar ce fel de aventură? 
Să dovedești, de pildă, că-ți poți răsuci pro
priul corp de trei ori în aer fără să-ți frîngi 
oasele căzînd și fără ca din pricina șocului 
produs de greutate și viteză să-i smulgi din 
umeri brațele celui care te prinde. Se poate 
oare? — m-am întrebat. Se poate, sigur că 
se poate! Mai ales că pentru asta ai la în- 
demînăo cupolă și un trapez volant inventat, 
cum am aflat, cu peste o sută de ani în urmă 
de către francezul Jules Leotard, ba chiar și 
o formulă algebrică — A X S2— pe care, 
dacă va fi nevoie, voi încerca s-o descifrez 
ceva mai tîrziu; fiindcă, iată, înainte de a 
trece mai departe, trebuie să vorbesc de
spre acest cunoscut al meu, actorul Radu 
Cornea, născut în Transilvania, la Cluj, 
absolvent al liceului de-acolo și al Institu
tului de teatru din București, copil de mun
citori, mai avînd cinci frați cu meserii «fel 
de fel»,—adică mecanici, ingineri, construc
tori —, acest Radu Cornea care cu trei ani 
în urmă, la Turda, unde el îl interpreta 
pe Dragomir din «Năpasta» și pe David 
Sleter din «Cînd luna e albastră» avea s-o 
întîlnească dintr-o întîmplare (foarte ase
mănătoare celor descrise de Gautier în acel 
«Căpitan Fracasse») pe acrobata de kopf- 
balans aerian, Aurelia Augustin Pokluda, 
gimnastă excelentă, cîștigătoarea medaliei 
de aur la unul dintre festivalurile interna
ționale ale circurilor. Gimnasta venise la 
Turda cuCircul București aflat într-un turneu 
prin țară și el se dusese acolo ca spectator, 
dar sub efectul admirației s-a hotărît chiar 
în acea clipă să părăsească și să sacrifice, de 
dragul acestei lumi, tot ce era legat de viața 
sa și să se facă acrobat. Și, cum mărturisește, 
s-a văzut, deodată, urcînd o pantă și sărind 
prin copaci înalți cu fructe necunoscute 
după ce toată vremea de pînă aci fusese în
credințat (dar nici nu se întrebase!) că or
ganismul omenesc nu poate digera decît 
pîine și pepeni. Și chiar dacă paznicul nu-i 
dădea voie să culeagă acele fructe splen
dide și nemaivăzute, lumea totuși i s-a părut 
alta, cu mult mai ademenitoare. Căci asta 
am înțeles-o și eu: de cum o dorință ni se 
înfățișează ca fiind teribilă, dar și posibilă 
de împlinit, ne sprijinim în ea cu cea mai 
mare încredere, avînd certitudinea că odată 
și odată realitatea externă ni se va conforma.

Bine-bine, acrobat! Dar cum?
Ar trebui să fii lucid,— i s-a spus cu 

uimire și îngrijorare —, tu ești actor de 
teatru, ce ai tu cu circul, circul e altceva! 
Nu-ți dai seama? Rațiunea e și ea o expresie 
a voinței! la gîndește-te, ia uită-te cu ochii 
tăi și nu cu cei ai imaginației care, de obicei, 
înfrumusețează totul! Ce ai tu cu circul, 
ce ți s-a întîmplat, cum poți să explici, nu 
poți să explici ?

Și mai era un argument, și încă unul foarte 
serios, pentru că din cele mai vechi timpuri 
se știe că, de obicei, acrobații învață totul 
de mici, cei mai mulți se nasc în circ, pe 
cînd el, actorul despre care povestesc, 
avea aproape 30 de ani! Cum o să se facă 
acrobat la vîrsta asta, cînd el n-a sărit 
niciodată nici măcar două trepte deodată 
ale unei scări?

Și totuși lucrul acesta se va întîmpla. Și 
se va întîmpla cu atît mai repede, cu cît 
îndoielile și neîncrederea celorlalți se ară
tau mai evident. Fiindcă acei «ceilalți» erau 
acum nu foștii colegi de teatru, nu specta
torii care-l prețuiseră, nu părinții, nu frații, 
nu rudele și prietenii, ci oamenii de la circ, 
noii colegi, coechipierii, stăpîni pe meserie, 
obișnuiți ca pasărea în aer cu ceea ce el 
abia se-nvăța, vultur crescut din ou în 
colivie sau, mai exact, unul care încearcă 
să facă primii pași — primii pași în mîini, 
cum s-ar spune — pe o planetă nouă, pe 
un teritoriu inaccesibil.
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E oare posibil?
Cu toată nedumerirea, aș putea mărturisi 

că pînă aici înțelesesem. M-am gîndit că e 
chiar omenesc să ai puterea și inteligența 
să-ți poți considera propriul trup un uni
vers în care capul să fie al tău. Să poți, adică 
să-ți faci din limitele propriului tău corp 
niște dușmani pe care să-i poți jp'ui, niște 
fortărețe pe care trebuie să le cucerești, dar 
nu distrugîndu-le forța de rezistență, ci 
atrăgînd-o de partea ta, de partea gîndului 
și a inimii tale.

Dar cum nu mă simt în stare să-i dau unei 
asemenea aventuri (care nu se poate naște 
decît artificial în mintea mea) prețul cuvenit 
(recunoscîndu-i din prima clipă caracterul 
de iluzie) n-am crezut nici un moment cele 
ce mi s-au spus și abia cînd, cu cîteva săptă- 
mîni în urmă, l-am văzut pe Radu Cornea, 
anunțat împreună cu acea foarte tînără și 
înzestrată gimnastă. Aurelia Augustin Poklu
da (astăzi Aurelia Cornea), într-un kopf- 
balans aerian, în spectacolul «Aprindeți 
stelele» mi-am dat seama că nu degeaba 
sîntem uneori ispitiți să ne întrebăm: ceea 
ce vedem cu ochii noștri poate fi totodată 
și realitatea?

Sigur că nu mă aflam pentru prima dată 
la circ; aș putea mărturisi chiar că am asistat 
în viața mea la spectacole și mai tulburătoare, 
dar faptul că-l vedeam, după trei ani, pe 
actorul din «Act venețian» zburînd pe sub 
cupolă m-a făcut să mă gîndesc la acea re
giune a acelor ființe deopotrivă de neobiș
nuite și deopotrivă de comune. Fiindcă 
iată, arta cu cele mai îndepărtate tradiții 
pare să fie totodată și cea mai neverosimilă 
— arta copacului care se smulge din rădă
cini, a pădurii cu picioare, a plantelor care 
aleargă.

II
Era să uit ca după acel spectacol, încă tul

burat de povestea asta, l-am rugat pe di
rectorul artistic al circului să-mi istoriseas
că una și alta din viața circului, să-mi spună 
ce i se pare lui mai neobișnuit și ce banal, 
comun. Căzînd de acord, el mi-a propus să 
mă duc a doua zi ceva mai devreme, să 
avem timp, cel mai bine, spunîndu-mi, ar 
fi să stau eu însumi de vorbă cu oamenii 
arenei. Așa se face că după ce am văzut încă 
o dată spectacolul, de astă dată pe frag
mente, m-am înfățișat șefului trupei de 
zburători, un bărbat tot de 30 de ani. dar 
născut în circ, crescut în circ. Emil Pe- 
trescu-Ganea și, cum nu mai aveam de ce 
să mă mir, l-am întrebat ce fac părinții lui, 
adică Traian Ganea, artist emerit al R.S.R.. 
și Carolina Ganea, amîndoi foști acrobați și 
despre care aflasem că erau acum pen
sionari? Ce să facă? Tatăl se ocupă de o 
invenție în legătură cu poluarea (!), iar 
mama cu treburile casnice. Din toată viața 
— îmi spune acrobatul-junior — s-au ales 
cu un cîine care îi ajută la o mie de lucruri; 
cînd pleacă în oraș, cîinele le aduce hainele, 
îi ajută la îmbrăcat, iar cînd vin de pe unde 
umblă face totul, ca ei, bătrînii retrași la 
casa lor, să se simtă bine; numai pantofilor 
îi e mai greu să le dea cu cremă.

Cîinele ăsta, spune Emil Petrescu, cres
cut și el la circ, a înțeles cel mai exact că 
astăzi bătrînii sînt, adesea, foarte ușor 
uitați de copii. Și cineva trebuie să-i ajute.

Mi-I prezintă apoi, în foiala culiselor, pe 
Mihail Stroici, unul dintre colegii săi, ab
solvent al Institutului de educație fizică și 
sport ai cărui părinți au ieșit și ei la pensie 
tot de la circ,după ce, înainte, au fost amîn
doi zburători celebri.

— Pînă cînd? — îl întreb pe Stroici.
— Pînă la pensie. Ba tata a făcut acrobație 

și ca pensionar. A încetat zborul la 55 
de ani!

Acum — mi se povestește — întreaga 
trupă de zburători este formată din tineri 
Fetele fac performanțe masculine: două 
salturi și jumătate. La ora asta numai în 
SfU.A. (și mi se dă numele circului «Ring
ling») la trupa Gaonas se poate întîlni așa 
ceva.

Succesul cel mai de preț al zburătorilor 
e însă triplul salt mortal executat la 21 iu
nie 1972 de voltijarul Ion Buduruș. E chemat 
să-l văd: un băiat nu prea înalt, lat în umeri; 
pînă și la gît are mușchi. După cum mi se 
explică, lista performerilor ar fi așa: Ernest 
Clarke—1910, Alfredo Codona—1919, Ar
thur Cancello—1937. Genesio Amadori — 
1938 (căzînd în același an și zdrobindu-se de 
pămînt la circul din Liege), Evgheni Dona- 
tovici Morus—1946, S.S. Suhov—1948, Fay 
Alexander—1952 (cel care a jucat și în filmul 
«Trapez»), Lalo Palacios—1958 (cinci ani

civilizația ochiului

circul în viată.
viațaIn circ
de Vasile BĂRAN

mai tîrziu se va sinucide dezamăgit că nu-l 
mai poate executa), Tony Steele—1962 (cel 
care va realiza și recordul absolut — triplu 
salt și jumătate), și Ion Buduruș —1972, 
băiatul de lîngă mine pe care-l privesc acum 
cu uluire. Fiindcă îmi dau seama că într-un 
răstimp de peste o jumătate de secol numai 
zece acrobați de pe mapamond au reușit 
această aventură: rostogolirea în aer de 
trei ori a corpului omenesc. Folosesc pri
lejul să descifrez acea formulă AxS2 (A fiind 
accelerația gravitațională egală cu 9,81, iar 
S—numărul de secunde la pătrat) și aflu că 
viteza de cădere liberă a unui corp în trei 
secunde e de 90 metri; că șocul de incidență 
reprezintă o forță de aproape 5 400 kilo
grame; și că deci cel care aritrebui să prindă 
o asemenea greutate (atletul-porter, atle
tul «prinzător») ar fi pur și simplu distrus! 
Dar iată că există o artă și o tehnică a tri
plului salt care reduce șocul la numai 
200-300 kilograme. Șoc pe care un atlet 
bine antrenat îl poate suporta. Cum se 
explică însă exact această artă nu mai e 
nimeni în stare s-o facă; ea ne poate fi doar 
arătată.

— Vreți să vedeți? Avem un film lucrat 
cu încetinitorul.

— Ce vîrstă ai? — îl întreb pe voltijarul 
Buduruș.

— Destul de potrivită ca să mai încerc. 
— Ai să-l ajungi pe Steele?
— încerc. E visul meu. Mă perfecționez 

continuu și nu se poate să nu reușesc.
— Dar dacă Tony Steele obține un nou 

record ?
— Nu se mai poate.
Intervine Emil Petrescu, porterul:
— Steele s-a lăsat de trapez. Are 35 de 

ani. S-a îmbolnăvit. Tata a fost la el în mod 
special să-l cunoască. Acum cîțiva ani. în 
67. Era atunci în R.F.G., la circul Krone.

Rețin apoi remarca pe care o face, o clipă 
mai tîrziu, vorbind parcă mai mult pentru 
sine:

— Cred că nici porterul n-ar mai îndrăz
ni să încerce cu el. Atunci, la Durango 
(S.U.A.), cu zece ani în urmă,cînd Steele a 
realizat recordul absolut la triplu salt mortal, 
el a fost prins de Lee Strath. Avea încredere. 
Dar cînd n-o mai ai? E foarte dificil să nu ai 
încredere în cel care trebuie să-l prinzi, 
îți pierzi toată puterea. Cînd sari tu, te 

privește,,, îți rupi o mînă, un picior, sînt 
ale tale... Dar cînd trebuie să prinzi pe 
altul...

Lîngă noi, pe covorul manejului mic, se 
rostogolește o minge. Nu e minge. E 
acrobataLeni Dumitrache, «femeia-cauciuc». 
Nu vrea să-mi spună vîrsta. Aflu, dintr-o 
șoaptă, că a împlinit,,33 de ani și că își pre
zintă numărul de la 9 ani! 24 de ani de acro
bație !

Cum e totuși cu vîrsta la circ?
încearcă să-mi răspundă la întrebare ma

estrul Constantin Crețu, șeful trupei de 
salturi la basculă. Dealtminteri, trupa nu e 
alta decît propria sa familie: el, în vîrstă de 
48 de ani (mai are doi ani și iese la pensie), 
soția (fiica clovnului Ciacanica),în vîrstă de 
44 de ani, doi fii, Mitică și Titi, și o nepoată. 
Constantin Crețu a dat prima reprezentație 
la vîrsta de 12 ani. Mă interesează ce gînduri 
are acum la anii pensionării?

— La o distracție...
— Anume?
— Să colind munții, să merg la mare...
— Care a fost cea mai mare bucurie a 

vieții dumneavoastră?
— O performanță de talie mondială...
— Dar nefericiri? Cînd ați fost cel mai 

trist?
Acrobatul își acoperă ochii și îmi răs

punde așa, cu ochii închiși:
— Cînd a murit fetița nepoatei mele. 

Anul trecut. în octombrie, pe patru. Eram 
în R.F.G., aveam spectacol și a murit într-un 
accident. Am trăit atunci cea mai mare 
groază. Rîdeam cu lacrimi, fiindcă atunci 
cînd am aflat noi, eram încă în spectacol. 
Fetița se găsea în curtea circului călcată de 
o mașină.

îi spun, mai mult cu scopul să depășim 
momentul:

— Ar trebui ca nepoata să vă mai facă o 
strănepoată.

— Așa ne-am gîndit și noi. Da’ acum ple
căm în Spania, la circul Castillia, pentru 10 
luni. Și nu vreau să descompletăm trupa.

îmi vine în minte o întrebare mai ne
obișnuită. Dar cum tot sîntem la circ, o pun:

— Cît timp poate lucra în echipa dum
neavoastră de salturi la basculă o femeie 
însărcinată?

— Pînă la cinci luni.
— Nu glumiți?
Acrobata Amanda Lupașcu din echipa de 

echilibristică pe biciclete condusă de soțul 
ei. Petre Lupașcu, confirmă: ea a continuat 
să lucreze și pînă la 7 luni. A născut două 
fetițe, Nadia și Carmen, astăzi în vîrstă de 
19 și 22 de ani. Au absolvit liceul. Și-au luat 
bacalaureatul. Și sînt... dansatoare pe sîrmă. 
Atunci, cu douăzeci de ani în urmă, s-au



născut în vagoane. Acum vagoanele le-au 
vîndut.

— Cine vi le-a cumpărat?
— Un apicultor. îi trebuiau pentru albine.

Noi ne-am făcut casă în oraș...

Și astfel artiștii aceștia ciudați îți devin, 
deodată, pe cît de neverosimili, pe atît de 
apropiați, cunoscuți, înțeleși. Ei se urcă pe 
frînghii și îi înțelegi. Ei coboară de pe frînghii 
și îi înțelegi. Admirația pe care o ai în fața 
lor. gloria pe care ei sînt convinși că au cîș- 
tigat-o in fața ta dispar de îndată ce îi în
trebi prietenește, familiar: «Aveți copii? 
Cîți? Cum se poartă ei cu dumneavoastră? 
Dar dumneavoastră cu ei ?» Și stai de vorbă 
«de la om la om», de la omul care a făcut 
saltul în aer, de la omul care a verificat prin 
generații că suprema cădere e moartea, la 
cel care e încîntat că a cunoscut un tigru, 
un cerb, un șoim și un delfin, toate într-o 
singură ființă.

Dresorul Sergiu Dermengi cu care stau 
de vorbă a încercat de-a. lungul anilor (cu 
întreaga sa familie — soția, Ecaterina Der
mengi, și Dermengi-junior, cel mai tînăr 
dresor al circului) să răstoarne legea după 
care dacă n-ar fi muștele n-ar fi nici păsările, 
dacă n-ar fi păsările n-ar fi nici vulpile, dacă 
n-ar fi șoarecii n-ar fi nici pisicile, cu un 
cuvînt, dacă n-ar fi peștii cei mici n-ar fi 
nici peștii cei mari. Și dacă oamenii se trag, 
într-adevăr, din animale, el a mai vrut să 
vadă care anume se trage din leu și care din 
iepure, care din elefant și care din furnică. 
Ironia cu care își prezintă meseria nu-i 
poate totuși ascunde satisfacția ce-i aprinde 
deodată fața atunci cînd îmi povestește cum 
a ajuns la acea arcă despre care au scris 
multe ziare ale lumii cu prilejul spectacole
lor prezentate în zeci de țări, în care con
viețuiau pașnic o găină și o vulpe, un iepure 
și un lup, un șoarece și o pisică etc., etc., 
«Arca lui Dermengi», cu o mulțime de 
animale care, de obicei, în viața de toate 
zilele se suprimă.

— Cînd și cum v-ați făcut dresor?
— Lucrez din 1954. Eram student la me

dicină veterinară. Trebuie să mai spun că 
m-au interesat animalele de mic copil. De 
asta m-am și dus la medicină veterinară.

— Ați terminat-o?
— Nu. Am plecat din anul trei. Aveam o 

cățelușă pe care am învățat-o să'socotească. 
să extragă rădăcina pătrată, să spună cît 
e ceasul. Mi-a venit ideea s-o prezint direc
torului circului de-atunci. De cinci on m-am 
dus la secretară și de cinci ori secretara 
mi-a spus să nu mai dau pe-acolo. A șasea 
oară a speriat-o cu cîteva lătrături și a 
dat buzna peste director. Ce-o fi făcut 
acolo nu știu, că directorul m-a chemat: 
«E a dumitale? Nemaipomenit! De mîine 
te prezinți la program». Am fost anga
jat din primul moment pe post de dresor. 
In circ cățeaua a găsit un cîine și a născut 
zece căței. Cu ei am făcut o echipă de fot
bal... Pe urmă, în 1962, m-am hotărît să 
fac dresură mixtă...

— Dar dumneavoastră? Dumneavoastră 
faceți teatru cu urși?

Cel pe care-l întreb e prezentatorul Mihai 
Ciucă. Tocmai pune în scenă o comedie. 
Cînd urșii nu-i dau replica le face observații 
întocmai ca un regizor. Le amintește su
biectul, îi muștruluiește, îi ceartă că nu sînt 
atenți la idei si. în consecință, nu le mai dă

Familia Dermengi făcind morală celor trei 
cimpanzei.

zahăr.
— N-aveți impresia că vorbiți de unul 

singur?
— Sînt absolut convins că mă înțeleg, lată, 

cei care au greșit și-au lăsat capul în jos. 
Păstrez cu ei o disciplină fantastică. Pînă 
cînd totul e pus la punct în cele mai mici 
amănunte. Pînă cînd comedia e perfectă. 
Nu admit nici un fel de improvizație. Altfel 
numărul se degradează, iar ei se obișnuiesc 
cu cabotinismul.

— Și dacă în loc de comedie iese tragedie? 
Sau socotiți urșii niște ființe inofensive?

— Urșii sînt cele mai periculoase animale. 
Sub mormăiala lor se ascunde cel mai în
grozitor răcnet.

— Și nu vă e teamă?
— Dacă mă port corect cu ei, sînt res- 

pectuoșL Eu nu lucrez cu biciul..
— Și totuși, nu vă e frică? Respectuoși- 

respectuoși, dar, orice s-ar spune, mai sînt 
și ursi!

— N•am voie să-mi fie frică. Frica ar fi, 
într-adevăr, tragedie. Pentru că frica pro
duce o transpirație pe care animalele o 
simt. Și.se reped!...

— Dar cînd ți-e frică de un om, nu trans
piri?

— Ba da, totdeauna teama produce tran
spirație. Dar numai animalele o sesizează. 
Și mai e ceva: să nu stai niciodată ai spatele 
la ele. Să le privești tot timpul în ochi. Lidia 
Jiga, formidabila maestră, a făcut atunci, la 
Harkov, în 1971, o greșeală: s-a întors cu 
spatele la tigru. Și tigrul a sfîșiat-o!

IV
Ultimul popas îl fac la directorul artistic 

al circului, tovarășul losif Aurel, autorul 

unui roman din viața circului, «Paiațe și 
oameni», și a mai multor cărți de speciali
tate, printre care o «Istorie a circului uni
versal» prefațată de Victor Eftimiu.

Tovarășul losif Aurel e pornit îmffotriva 
birocrației, o numește «boala secolului» și 
mărturisește că dacă la vîrsta de 16 ani, pe 
cînd era în liceu, n-ar fi fugit de-acasă, din 
lași, atras de scamatoriile acelui iluzionist 
italian Marcello Liri, s-ar fi făcut medic; 
dar un medic deosebit, care să-i poată opera 
pe birocrați și să-i facă sănătoși. Visul lui a 
fost să scoată din buzunare o lume frumos 
colorată în care oamenii să se simtă veseli 
și fericiți, dar iată că lumea-i ca lumea, nu 
scapă de birocrați, că de cînd e la direcția 
circului din București toată lupta e să învețe 
cum se iau aprobările. Și aici nu merge cu 
scamatorii, că altfel ai face o scamatorie și 
lucrurile s-ar rezolva.

Despre tovarășul losif Aurel se povestește 
că e în stare să bage în buzunar un ceas de 
mînă și să scoată zece de masă plus o pereche 
de porumbei și un șarpe! Se poate? Sigur 
că se poate, fiindcă directorul artistic al cir
cului nu e altul decît maestrul iluzionist 
A. losefini.

— De ce losefini?
— De la losif, losif Aurel.
Ca să ne descrețim frunțile, să fim adică 

în spiritul artei sale, îl rog să uite o clipă 
de birocrația care-l întristează și să ne spună 
care a fost cel mai impresionant succes din 
viața sa. Nu ezită să-l mărturisească. Suc
cesul ăsta a avut loc ceva mai demult, cînd 
s-a căsătorit. Succesul a fost chiar căsătoria. 
Era la Sibiu, dădea un spectacol și o elevă 
din clasa a patra de liceu s-a îndrăgostit 
subit de el. Eleva a devenit Luana losefini, 
partenera sa în spectacole, și mama unei 
fetițe, tot . Luana losefini, astăzi studentă 

în anul III la medicină. (Deci, tot o să aibă 
un medic în familie!)

— Dar un moment de mare umor?
— Două. Odată a venit la mine un arhi- 

tect să-i prezic trei numere cîștigătoare la 
loto. în schimb, el •îmi face un proiect 
pentru o vilă la mare, l-am spus să-și ia o 
hîrtie și să noteze numerele pe care î le 
dictez. Am crezut că n-o să mai vină. Dar 
peste o vreme m-am pomenit cu el aducîn- 
du-mi proiectul. Cîștigase 50 000 de lei. 
M-a rugat să-i mai dictez trei numere. 
Stupefiat, i-am spus că nu mai aveam inspi
rație. Asta s-a întîmplat prin 1948. Proiectul 
îl am și acum... Vila...

Altă dată mi-a ținut calea un puști. Voia 
să-mi dea 10 000 de lei dacă o să-i ghicesc 
ce necazuri o să aibă el în viață. «Poți să 
ai, poți să nu ai — i-am spus. Depinde și de 
tine». «Nu, nu, mie să-mi spuneți exact» — 
n-a vrut el să se lase dus de nas. Și a scos din 
ghiozdan cei 10 000 de lei. M-am îngrozit. 
Aici nu mai era nici o glumă. L-am dus în 
casă spunîndu-i să aștepte pînă fac eu 
«vrăjitoria». între timp am anunțat miliția. 
Băiatul, din Piatra Olt, furase banii de la 
părinți și mă căuta să-i prezic viitorul.

— Spuneți-mi la ce folosește iluzionismul?
— E o artă care impresionează. îl face pe 

om să mediteze. îi arată că el poate fi și 
drac, și Dumnezeu.

— Puteți să faceți ceva să dispară?
— Cum să nu!
— In mod real?
«-în mod real, nu! De asta i se și spune 

artei mele iluzionism.
— Dar dacă ați putea s-o faceți în mod 

real,ce-ați vrea să dispară?
— Birocrația! Birocrația cu toate para

lelismele pe care le creează!
Fotografii de S. STEINER
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teatru culise

despre dragostei 
cu frumusețe 
$i disperare...

Am golit stiloul de cerneala otrăvită de 
amărăciune, cu care am scris, săptămînile 
trecute, acea pledoarie pentru actorii care 
văd, simt și trăiesc — nejucînd — acea 
«fugă ireparabilă a timpului», ca să-l încarc 
azi cu cerneala colorată a mulțumirii. Re
vărsate peste noi, una după alta, ca o 
ploaie binefăcătoare după o perioadă de 
secetă, premierele teatrale ale acestui mat 
tie tumultuos ne-au dăruit în primul rînd 
cîteva momente de fierbinte artă actoriceas
că. Nu evenimente teatrale, nu izbucniri de 
inteligentă gîndire regizorală, — regizorii 
noștri sint cufundați parcă într-un dulce 
somn hibernal —, ci creații actoricești. 
Iată cîteva.

CU FRUMUSEȚE ...

Scundă și invadată de rotunjimi care 
nu fac prea bine pe scenă, dar, evident, 
nepăsîndu-i de aceasta. Șleampătă, trăgînd 
o gheată scîlciată într-un picior și un pan
tof în celălalt. Cu mișcări dezordonate, 
nasul cam roșu și tonuri de voce stridente. 
Pusă pe harță cu vînzătoarea de lapte ori 
cu măcelarul din colț și gata să împrumute, 
Iară să ceară îngăduință, rochia festivă 
din garderobul colocatarei. Frizată mărunt 
și roșcat ca să acopere cărunțeala celor 65 
de ani dați, cu cochetărie, drept 61. Aceasta 
e doamna Orban, eroina piesei dramatur
gului maghiar Orkeny Istvan,«Joc de pisici» 
sau,mai bine-zis,aceasta e Vally Voiculescu- 
Pepino în rolul doamnei Orban. Orkeny 
a scris o piesă despre bătrînețe, ceea ce 
poate fi trist; o piesă despre bătrînețea 
feminină, ceea ce poate fi cutremurător; 
o piesă despre iubirea înșelată a unei bătrîne, 
ceea ce poate fi grotesc. Piesa lui Orkeny 
e tristă, cutremurătoare și grotescă; și 
totuși rar am văzut o lucrare în care setea 
de viață să se zbată cu mai multă frumusețe 
și disperare, în care dragostea să fie mai 
mișcătoare, în care nevoia de comunicare 
și fericire să fie mai aprinsă, în care tine
rețea sufletească să nege cu atîta dispreț 
ravagiile aduse de vreme trupului. Cred 
că treaba aceasta a reușit pe scenă (desigur, 
cu ajutorul regizorului de foarte bun pro
fesionalism care este Ioan Taub, invitat 
special de la Naționalul timișorean să mon
teze «Jocul...» la Teatrul «Bulandra») în 
primul rînd datorită actriței acesteia atît 
de speciale care e Vally Voiculescu-Pepino. 
Datorită vitalității ei nesofisticate și umo
rului care îi îmbibă întreaga ființă dulce 
și rotofeie. Datorită farmecului ei care 
vine din inteligență și modestie. Datorită 
feminității ei simple și bune care nu tre
zește nimănui nici un complex și nici o 
îngrijorare. Vally Voiculescu-Pepino se încar
că — fără nici o reținere — cu cei 65 de am 
ai eroinei și reușește să ne convingă că, 
în ciuda candorii infantile a jocului de-a 
pisicile cu vecina ei de apartament, în ciuda 
nepăsării cu care o tratează fiica și ginerele, 
în ciuda existenței vecine cu mizeria pe 
care o duce bătrîna budapestană, în ciuda 

faptului că amorezul septuagenar o pără
sește pentru a se căsători cu prietena ei cea 
inai bună, în pofida timpului, a bătrîneții. 
a trădării, a singurătății, viața merită să fie 
trăită. Doamna Orban se sinucide cu un 
soi de purgativ și se scoală dimineața cu 
cheful de a «lua viața de la început». Ce 
splendidă lecție de vitalitate, tragică și 
comică, totodată, sublimă și grotescă, așa 
cum e viața însăși de fapt, demnă și ne
demnă, frumoasă și mizerabilă. în orice 
caz, nu viața aseptică, îndestulată și pustie, 
civilizată și seacă pe care o duce sora doam
nei Orban, în bogăția asigurată, la Miinchen, 
de fiul ei, și ce excepțională replică, cu ce 
rară distincție și finețe, îi oferă Beate 
Fredanov în rolul acestei bătrîne care își 
duce existența falsă, acolo departe, roasă 
de dorul patriei, al compatrioților, dar 
mai ales al surorii ei!

în această luptă cu «timpul lacom și cu 
bătrînețea pizmașă», Vally Voiculescu-Pe
pino este de două ori învingătoare. Prima 
dată, în numele eroinei ei. A doua oară, 
în numele ei propriu, al îndrăznelii de a-și 
încărca umerii cu cîteva decenii în plus 

Vally Voiculescu-Pepino: farmecul vitalității neostenite^ (alături de 
Violeta Andrei).

și de a sfida curgerea vremii. Cum se vede, 
nu sînt oamenii întotdeauna sub timpuri.

CU DISPERARE...

Tot despre dragoste e vorba, firește, și 
în «Dragostea noastră» (scrisă de Silvia 
Andreescu și Theodor Mănescu), numai 
că aid cuplul amorezilor e tînăr și înflă
cărat dar, vai, proaspăt divorțat, chinuit 
și contorsionat, obsedat de vorbe, introspec
ții și retrospecții, declarații și contradecla- 
rații, aid iubirea e pretext și subtext al 
incomunicabilității, aici, de-a lungul a două 
lungi acte, doi oameni se explică, se com
plică, se împușcă un pic (ca să-și dovedească 
de fapt marea iubire) și pînă la urmă ne 
părăsesc lăsîndu-ne speranța unui happy- 
end. Constantin Codrescu, acest actor atît 
de ambițios și gata totdeauna să-și pună 
la grele încercări talentul său poli văleni, 
și-a asumat «Dragostea aceasta a noastră , 
atît de pîndită de melo și atît de mult 
vorbită, și-a asumat-o cu totul și cu totul 
în triplă ipostază — de regizor, scenograf și 
interpret principal. Iar aceasta a deschis 
textului porțile spre un spectacol care, 
ferit de lacrimă și nevricale, rămîne sen
sibil, uman, ba chiar, și, pe cit posibil, 
adevărat. Regizorul Codrescu nu l-a pro
tejat deloc pe actorul Codrescu, a lăsat-o 
pe Ea în prim-planul piesei, o Ea (inter
pretată de Magda Popovici) mai vie, mai 
demnă, mai inteligentă și cu trăiri mai 
profunde ca El, un El pe care autorii piesei 
l-au dorit «trist-comic», dar a ieșit mai 
curînd slăbănog, mărunt orgolios, puțintel 
milog, pînă la urmă însă nobil și generos. 
Constantin Codrescu a înălțat personajul, 
așa cum a înălțat piesa. Constantin Co
drescu a reușit să facă dintr-un dialog lung 
de un act și un ceas întreg (act în care nu 
se întîmplă nimic, ci se spun și răspun 
aceleași lucruri) un fapt de teatru în care 
sint conținute trăire și suferință omenească. 
Și chiar dacă spectacolul Teatrului Mic 
e departe de a constitui un eveniment al 
stagiunii, rămîne o pagină semnată apă
sat de o mînă foarte sigură. Și de real talent

Sanda FAUR

• La Teatrul Național «I.L Caragiale» 
a avut loc cea de-a treia premieră a 
acestei stagiuni: o nouă versiune a 
piesei «Zodia taurului» de Mihnea 
Gheorghiu, regia fiind semnată acum 
de Mihai Berechet, în aceleași decoruri, 
ale Floricăi Mălureanu, pe care le cu
noșteam din spectacolul premiat al 
Teatrului Național din Craiova. Urmînd 
după «Un fluture pe lampă» de Paul 
Everac și «A doua față a medaliei» de 
I.D. Sîrbu, recenta premieră reconfirmă 
preocuparea susținută a teatrului pentru 
promovarea dramaturgiei originale, pre
cum și succesul de care s-a bucurat 
în această stagiune dramaturgia româ
nească pe prima scenă a țării.
Totuși, dat fiind că ne apropiem de 
sfîrșitul stagiunii, nu credem că și nu
mărul premierelor — numai trei! — poate 
fi considerat un succes, cel puțin avînd 
în vedere numărul mare al actorilor 
acestui teatru, cele două săli de care 
dispune și, nu în ultimul rînd, caracterul 
atît de întreprinzător cu care ne-a obiș
nuit direcția lui Radu Beligan. Știm cîte 
piese au fost sau sînt în lucru, știm — 
prin natura rubricii — și culisele lor, dar 
trebuie să ne intereseze și cîte vor ieși 
pe scenă în această stagiune.
• Semnalam, nu demult, arbitrara 

schimbare a titlurilor unor piese, în 
stare să producă numai derută. Stu
dioul I.A.T.C. pare-se că vrea să dețină 
recordul absolut la acest capitol: altfel, 
«Celebrul 702» de Al. Mirodan n-ar fi 
devenit «Autorul moare azi», iar celebra 
piesă a lui Arthur Miller «Vrăjitoarele 
din Salem» n-ar fi ajuns «Vînătoarea de 
vrăjitoare»! întrebăm: pe cînd «Peri
pețiile lui Tipătescu» în loc de «O scri
soare pierdută», «Boierii și Clara» în 
loc de «Vlaicu Vodă» sau «Iubirea în
vinge» în loc de «Tache, lanke și Cadîr»?

• Fără să vrem am fost martorii unei 
discuții în tramvai: doi tineri căsătoriți 
dorind să vadă cît mai repede un spec
tacol care avea în acea seară premiera, 
de teama schimbărilor ce pot interveni 
m distribuție! Cum obișnuim să vedem 
spectacolele mai mult la premieră sau 
numai la premieră, n-am putut să-i înțe
legem pe cei doi decît peste cîteva zile, 
cind am aflat că în spectacolul «Valentin 
și Valentina» de M. Roscin la Teatrul 
«Bulandra» — spectacol care se bucură 
m continuare de un mare succes de 
public, fiind jucat uneori și de șase ori 
pe săptămînă — au avut loc, în numai 
cinci luni, față de distribuția de la pre
mieră, nici mai mult,nici mai puțin, decît 
opt schimbări! Continuînd în acest ritm, 
de aproximativ două schimbări pe lună, 
nădăjduim că teatrul ne va invita, încă 
în această stagiune, șl la spectacolul 
pe care nu l-am văzut la premieră!

• La TV sînt gata cele șase episoade 
ale primei serii din «Cireșarii» și se lu
crează intens la următoarele. După cum 
se știe, cunoscutul roman pentru copii 
al lui Constantin Chiriță a fost adaptat 
în formula serial pentru televiziune de 
Radu Dumitru, regia fiind semnată de 
Andrei Blaier. Tptuși, cînd va începe 
proiecția noului serial? E neapărată 
nevoie să se aștepte mai întîi terminarea 
luturor celor 18 sau 24 de episoade, 
cîte vor cunoaște, pînă la urmă, «Cire
șarii» televiziunii?

• Actorul trubadur Tudor Gheorghe 
a terminat un nou spectacol de poezie 
patriotică, «Acolo unde-s ’nalți stejari» 
(sub auspiciile Muzeului literaturii româ
ne) și lucrează acum la spectacolul 
«Nopțile poetului», pe versuri de Al. 
Macedonski.

• La sfîrșitul lunii martie, la Kam- 
merspiele din Munchen, va avea loc 
premiera spectacolului cu piesa 
«Macbett» de Eugen Ionescu, în regia' 
și decorurile lui Liviu Ciulei, costumele 
fiind create de Radu Boruzescu.
• Cel mai nou termen de dare în fo

losință a Teatrului Național din Craiova 
este 21 aprilie.

• Anunțată într-o rubrică săptămî- 
nală de informații ca aparținînd lui I.D 
Sîrbu, piesa «Un tînăr mai puțin furios» 
aparține de tapt'lui I.D. dar Șerban.

Victor PARHON i



scrisori către 
un meloman

exaltările 
juvenile

Imi scrii câ și pe tine te fasci
nează opera, de unde tragi con
cluzia că frecventarea acestui 
gen ar fi calea cea mai firească 
de acces la muzică. N-ai drep
tate. Spre muzică se poate veni 
din direcții foarte felurite și fără 
să se poată afirma că un mod 
de apropiere ar fi mai pedagogic 
decît altul. Este pedagogic ceea 
ce pornește din noi înșine, ceea 
ce răspunde unor necesități și 
impulsuri pe care le simțim în 
intimitatea ființei noastre. Spu- 
nîndu-ți că am început prin a 
iubi opera, n-am făcut o aser
țiune estetică general-valabilă, ci 
am evocat propria-mi experiență 
de inițiere muzicală, experiență 
care — pare-se — are puncte 
comune cu a ta. Pe de altă parte, 
chiar în cadrul unei astfel de 
predilecții similare se pot ma
nifesta deosebiri care ne atrag 
încă o dată atenția asupra ca
racterului prin excelență indivi
dual, aproape inimitabil, al pă
trunderii în lumea muzicii, lată, 
tu ești un entuziast al operelor 
lui Wagner, în vreme ce primii 
mei pași spre muzică aveau un 
cu totul alt patron. Ne putem

moda 

considera desigur rude dar foar
te îndepărtate. Ne înrudim în 
măsura în care se înrudesc «Tra- 
viata» și «Walkiria». Dar ce 
legătură este între acestea în 
afară de faptul că se desfășoară 
pe scenă, cu concursul cîntă- 
reților și orchestrei ? O asemenea 
legătură de-abia dacă permite 
să se vorbească despre rudenie. 
Felul cum se pronunța Wagner 
despre opera italiană contempo
rană exprimă mai degrabă senti
mentul apartenenței la o tabără 
opusă decît la aceeași familie...

Este desigur un avantaj să-ți 
pop începe drumul spre muzică 
ascultînd cu plăcere operele lui 
Wagner. E ca și cum din prima 
clasă elementară te-ai și dovedit 
apt să înțelegi și să faci algebră. 
Iți dai seama unde poți să ajungi 
dacă la șapte ani rezolvi ecuații! 
Eu n-am avut această șansă. 
Am făcut parte multă vreme dintre 
cei ce se osteneau din greu la 
început cu socotitul cel mai rudi
mentar. Mă atrăgea și pe mine 
ceea ce prilejuiește desfătarea 
oricărui meloman nepretențios: 
melodia cantabilă și pe cît po
sibil mai lirică (pentru a nu 
spune sentimentală...). De aici 
preferința pentru acel gen de 
operă — profund disprețuit de 
Wagner — care oferă cu gene
rozitate un asemenea melodism. 
Adio del passato... La donna e 
mobile... Ridi pagliaccio... E lu- 
cevan le stei le... Che gelida ma- 
nina... Acestea erau formele în 
care îmi surîdea muzica îm
bietor, și — de ce n-aș mărturisi-o? 
— pe atunci nu puteam concepe 
că ar fi posibil să existe o muzica 
mai sublimă decît a acestor arii. 
Și este, cred, mai bine că nu 

s-a găsit nimeni care să-mi atragă 
atenția asupra treptelor supe- 
rioare}câci, probabil, dacă aș fi 
aflat câ «Rigoletto» și «Tosco» 
nu exprimă ceea ce este mai înalt 
în muzică, iubirea mea pentru 
această muzică ar fi fost mortal 
atinsă și nu m-aș fi putut aban
dona cu frenezia și fervoarea 
pe care i le-am dăruit ca ofrandă. 
Familiarizarea cu muzica și adîn- 
cirea în ea de poruncile inimii 
trebuie să asculte, iar nu de 
calcule estetizante. Deși nu întru 
totul lăudabilă, exaltarea se do
vedește în ultima instanță mult 
mai fertilă decît prudența, rezer
va, judiciozitatea — excelente 
în cadrul școlii, dar meschine 
într-o iubire. Or, relația normală 
cu muzica ține de cea mai pa
sionată dintre iubiri.

Am cunoscut această iubire 
cu tot ce mi se arata acum, retro
spectiv, ca vulgar. Nu începea 
bine aria și deja auzeam — cu 
emoție crescîndă — cum se apro
pie de mine «si»-ul sau «do»-ul 
final, «acuta» al cărei stră
lucitor și prelung răsunet trebuia 
să încununeze extatic voluptatea 
sentimental-audîtivă. După care, 
firește, mă integram cu toată 
ființa aplauzelor și uralelor deli
rante, adeseori minute-n șir, cîtuși 
de puțin deranjat de faptul câ pe 
scenă acțiunea se întrerupea iar 
tenorul sau soprana se înclinau 
probabil nu mai puțin fericiți. 
Nu regret deloc că am trecut 
pe aici. Manifestărilor de matu
ritate precoce le-am preferat tot
deauna evoluția progresivă și chiar 
lentă. Ca să apreciezi cum se 
cuvine o treapta înaltă pe care 
— în virtutea unui destin mai 
precipitat — ai ajuns să te afli. 

este extrem de folositor să fi 
cunoscut și treptele inferioare, 
chiar dacă ele sînt legate de 
experiențe care mai tîrziu îți 
vor părea puerile. Cine nu face 
o experiență de viață și cunoaștere 
la vremea ei, o face mai tîrziu 
cu mari primejdii și riscînd chiar 
degradarea. Pot lua atunci naș
tere situații care sînt cu adevărat 
penibile,— deoarece provin din- 
tr-un contrast grotesc —,cum e 
cea căreia i-am fost martor timp 
de o săptămînă la teatrul wag
nerian din Bayreuth. Veniți din 
toate colțurile lumii și arborînd 
somptuoase straie sărbătorești, 
închinătorii'acestui templu mu
zical se comportau în fața Tetra
logiei și a lui Parsifal (a acestui 
Parsifal, la a cărui reprezentare 
Wagner interzisese publicului ori
ce fel de reacție) așa cum mă 
manifestam eu pe vremuri la 
«Rigoletto» și «Paiațe». Dar ce 
spun! In templul lui Richard 
Wagner entuziasmul se manifesta 
nu cu mîinile, ci cu picioarele, 
nu prin aplauze, ci prin tropăit. 
Și dacă aici nu erau de așteptat 
acute, se așteptau în schimb 
berea și crenvurștii spre care 
— de cum înceta tropăitul — 
se dezlănțuia o năvală hunică. 
Vâzîndu-i pe toți acești «wagne- 
rieni» cum apoi, ghiftuiți, se 
duc să-l vadă pe Siegfried murind 
sau pe Parsifal ridicînd cupa 
Graalului, îmi aminteam cu nos
talgie și simpatie vremurile cînd 
ovaționam de la galerie acutele 
lui Știrbei sau gravele lui Nicu- 
lescu-Basu, cu golul în stomac 
și în buzunar! Ce bine câ am 
făcut această școală!

George BĂLAN

zor noua modă și strîmbam mai cu foc din 
nas privind în revistele de specialitate, cînd 
ni se părea că nu mai e nimic de făcut cu 
această modă sălcie, anostă, searbădă și 
o acuzam de plagiat făcut fără cap, exact 
atunci ni s-a oferit surpriza: colecția pre
zentată de diverse cooperative din București, 
cele care, de fapt, ne îmbracă peste an și 
nu totdeauna — ziceam — cu gustul cel 
mai sigur, cu știința tendințelor celor mai 
proaspete.

Și iată că aici. în Sala rondă a Intercon
tinentalului. a trebuit să cam depunem 
armele critice. Sigur, nu toate armele și 
nu definitiv: manechinele cooperativelor mai 
au multe etape de parcurs pînă a căpăta 
rasă și dezinvoltură, pînă a ști să meargă 
ca lumea pe podium, să zîmbească nechi
nuit și să nu-și mai proptească bărbia cu 
mînuța, ca la fotograf; sigur, destule din
tre rochiile, și mantourile, și taioarele pre
zentate au fost potopite cu tot felul de 
abțibilduri inutile — coșulețe cu flori în 
relief, găici și găiculițe. ruje și volănașe 
de prisos, funde prost plasate, combinații 
greoaie cu imitații de piele. Sigur, au existat 
în acest spectacol de modă și momente 
plate, și izbucniri de gust provincial, după 
cum nu a existat o adevărată (deși anunțată) 
colecție de vară...

Dar ceea ce'contează și ceea ce s-a văzut 
clar în această prezentare (să-i spunem, 
protocolar, întreaga titulatură) a Uniunii 
cooperativelor meșteșugărești de confecții, 
încălțăminte, prestări neindustriale din muni
cipiul București este faptul că arta croi
toriei trăiește încă puternic la noi. Că avem 
meștere cu idei, fantezie și mînă sigură. 
Că avem croitori care știu să taie excelent 
un costum bărbătesc, să-i dea linie reve
rului. distincție hainei, cădere bună pan
talonului. Că avem excelente tricoteuze. 
Aici, în zona tricotajelor, a avut loc unul 
din momentele tari ale serii; aici, unde se 
cheamă că nu avem cine știe ce tradiție și 
experiență, aici s-a dat lovitura cea mare: 
rochii croșetate de mînă din mohair — 
în combinații cromatice și croieli foarte 
moderne, cu mîneci potolit ample, cu talii 
marcate, cu mici imixtiuni de desene florale, 
pardesiuri și taioare în carouri tricotate la 
mașină, toate frumoase, foarte frumoase, 
distinse, elegante. Am reținut numele a 
două dintre creatoarele tricoteuze și le men 
ționez cu convingerea că merită a fi memo
rate: Dumitra Rădulescu și Lucia Bazacopolputem 

avea 
speranțe...

_ u e bine să disperi niciodată, 
l\l credeți-mă, nici măcar în materie 

1 \ de modă. Nu e frumos să-ți 
pierzi speranțele, ca să nu mai 

vorbesc de faptul că e complet nesănătos. 
Ei bine, exact atunci cînd prohodeam de

(dacă am notat numele corect, din spusele 
prezentatoarei).

Bune, purtabile (și găsibile în magazine, 
ni s-a spus!), hainele din aba, croite și de
corate în spiritul vestimentației folclorice, 
ba chiar și rochiile de seară — unele din 
marame vaporoase sau material sclipicios 
de fotă — zonă în care maestra Georgeta 
Bucur (cea care ne dă săptămînal sfaturi 
teoretice la televiziune) nu s-a zgîrcif deloc 
la fantezie și gust, dornică să ne demon
streze ce știe și cît poate. Oricum, demon
strația practică i-a reușit. Chiar dacă pre
miile cu care au fost distinse multe produse 
(prezentarea aceasta de modă fiind momen
tul culminant, se pare,.al unui concurs intern 
al cooperativelor) nu ni s-au părut întot
deauna foarte judicios distribuite, esențială 
a fost emulația stîrnită. ambițiile răscolite, 
talentele scoase la iveală. Putem avea spe
ranțe: moda nu ne-a trădat definitiv.

S.

Fotografii de Elena GHERA



prezentul social
cronica serviciilor 
către populație dialog cu cititorii opinia unui alegător

«dorim ca jumătate din 
populația țării să fie 
angajată în acțiuni turistice»

— «Aveți o tară minunată, frumoasă ca o grădină, cu munți 
falnici, păduri virgine, cu o deltă fascinantă și o faună ce a dispărut 
demult din zonele centrale si vestice ale Europei. O tară cu un 
folclor neasemuit și cu numeroase locuri în care natura si-a 
conservat aievea întreaga ei originalitate ancestrală».

Am reprodus, cu alte cuvinte, citeva dintre cele mai curente 
si mai obișnuite aprecieri făcute tării noastre de către numeroși 
vizitatori străini, călători prin arcul carpatin sau prin marele 
complex lacustru de la gurile Dunării. Nu e mai puțin adevărat 
insă, că omul marilor aglomerări urbane se reîntoarce in sinul 
naturii, soliciting chiar și în mijlocul singurătății vegetale servicii 
civilizate și căi de acces pentru autoturisme fragile. Turistul cu 
traista in băt a rămas de domeniul amintirilor.

— Sau ceea ce ne vom strădui să realizăm în anii viitorului. 
Impactul dintre natură și civilizație reprezintă o treabă delicată, 
dar nu imposibil de rezolvat

Și tovarășul Stelian Streja din Ministerul Turismului se arată 
in continuare optimist:

— în 1972 am avut trei milioane de turiști străini și aproape 
șapte milioane și jumătate de cetățeni români au solicitat 
serviciile noastre. După datele noastre estimative, în anul în 
curs, vizitatorii străini vor depăși cifra de trei milioane, iar 
numărul concetățenilor noștri, amatori de turism în țară și 
peste hotare, va trece de nouă milioane.

— Ce se înțelege prin turism ?
— Nimeni n-a elaborat pînă în prezent o definiție completă. 

O organizație turistică italiană a instituit chiar un premiu pentru 
cel care o va descoperi. Personal, consider că turism se cheamă: 
o acțiune complexă, națională și internațională, economică și 
socială, care asigură celui plecat din localitatea de reședință 
satisfacerea unor motivații turistice ca odihna, tratamentul, 
lărgirea orizontului de cunoaștere, sport etc.

— Ce elemente noi aduce definiția dumneavoastră?
— în mod expres, două: acțiunea socială a turismului și 

importanța lui instructiv-educativă.
— Să le luăm pe rind.
— Dreptul la odihnă și tratament este asigurat tuturor cetă

țenilor noștri. Cu toate acestea anumite categorii socio-profe- 
sionale preferă să-și petreacă timpul liber după vechile ca
noane. Avem 50 000 locuri rezervate UNCAP (Uniunea națio
nală a cooperativelor agricole de producție), dar sătenii noștri, 
foarte mulți, preferă să-și consume concediile în ograda casei, 
într-o proporție încă nesatisfăcătoare fac turism muncitorii, 
funcționarii, pensionarii. Din această cauză, iarna, primăvara 
și spre sfîrșitul toamnei sute de hoteluri, cabane, așezăminte 
pentru odihnă și tratament rămîn goale. în al doilea rînd, acti
vitate turistică înseamnă nu numai vizitarea litoralului și sta
țiunilor montane, ci și a orașelor patriei, a marilor obiective in
dustriale, care au schimbat atît de structural peisaiul patriei.

— Să revenim la întrebarea noastră inițială. Avem o tară fru
moasă ca o grădină, dar turistul modern nu se poate mărgini 
doar la contemplarea splendorilor naturale.

— în actualul cincinal statul nostru a alocat dezvoltării tu
rismului cinci miliarde lei. în anii următori o bună parte 
a fondurilor vor fi îndreptate spre stațiunile de munte și de 
tratament. Țara noastră va trebui să devină o veritabilă patrie 
pentru sporturile de iarnă, pentru alpinism și excursii mon
tane. Dar ne gîndim nu numai la atragerea unui număr sporit 
de vizitatori străini ci, deopotrivă, și la dezvoltarea turismului 
intern. în conformitate cu recenta Hotărîre a Plenarei C.C. al 
P.C.R. cu privire la dezvoltarea continuă a educației fizice și 
sportului, ne propunem să reînviem și să lărgim dragostea 
cetățenilor noștri pentru drumeție, să procedăm la reînființarea 
asociațiilor turistice din școli, întreprinderi, instituții, din orașe 
și județe, atît de prețuite cu decenii în urmă. Beneficiem în 
prezent de un sfert de milion de locuri de cazare.

Vom depista și vom declara numeroase localități rurale 
drept «sate turistice» (e vorba de acele așezări sătești cunos
cute în prezent pentru puternicele lor vetre folclorice, cu obice
iuri și îndeletniciri originale, situate în zone pitorești și dotate 
cu mijloace de cazare și o rețea comercială satisfăcătoare). 
Vom oferi de asemenea tot sprijinul și serviciile noastre pose
sorilor de autoturisme ce vor accepta să înființeze asociații 
turistice. Există toate posibilitățile, și o dorim din tot sufletul, 
ca cel puțin jumătate din populația tării să fie angajată anual in 
acțiuni turistice.

Liviu MAIOR

Din vina noastră, probabil, care nu ne-am învrednicit 
încă niciodată să explicăm cu amănunțime cititorilor cum 
se desfășoară procesul de elaborare și tipărire a «Flăcării» 
— proces despre care doar am amintit de mai multe ori 
că e foarte lung și complicat — nu sîntem în măsură să 
satisfacem pretențiile celor care ne scriu și ne solicită să 
le răspundem «în numărul viitor», adică peste 3—4 zile, 
și nici nu putem lua în considerare diferite texte, nu sufi
cient de devreme expediate în legătură cu anumite eve
nimente.

Și în săptămîna care a trecut, două scrisori interesante 
au avut de suferit de pe urma acestor condiții. Una este 
cea a cititorului Gabriel Radian din Galați, scrisoare care 
se referă la împlinirea a 125 de ani de la apariția Manifestului 
Comunist. Sîntem întru totul de acord cu cele scrise de 
corespondentul nostru gălățean. O observație totuși 
ne-am permite. Scrie tovarășul Radian: «Cea mai convin
gătoare aniversare ar fi,după părerea mea, publicarea față-n 
față a celor prevăzute de Marx și Engels acum cinci sferturi 
de veac și a felului în care aceste previziuni s-au realizat 
pînă în ziua de azi». Sîntem de părere că nu aceasta ar fi 
cea mai semnificativă ilustrare a perenității Manifestului, 
într-adevăr. Manifestul Comunist nu este o colecție de 
preziceri, un fel de «Vis al Maicii Domnului» raportat la 
realitățile social-economice și politice. Mai mult, orice citi
tor lucid va recunoaște că unele dintre proiecțiile în viitor 
formulate în Manifest nu s-au realizat în totalitatea lor sau 
în cadrele concrete schițate acolo. Și cu toate acestea, 
Manifestul Comunist rămîne unul dintre cele mai impor
tante documente ale gîndirii și acțiunii umane, mesaj 
tulburător al libertății și demnității omului, operă a cărei 
influență n-a încetat și nu încetează să crească. Nu pentru 
că ar conține previziuni mai mult sau mai puțin confirmate 
este Manifestul o operă de răscruce, ci pentru că a exprimat 
cu o forță unică demersul fundamental prin care omul se 
afirmă liber și creator: examinarea critică, neîntinată de 
dogme a întregii realități în mișcare, abordarea lumii din 
perspectiva unei filozofii deschise spre toate orizonturile 
înnoirii. De la apariția Manifestului oamenii nu mai pot 
trăi și gîndi ca înainte.

Ocupîndu-se de Ziua femeii, vechiul nostru cititor 
și prieten Nicu Poenaru din Cîmpulung, jud. Argeș,propune 
instituirea unei «săptămîni a femeii» între 1 și 8 martie, 
«îngemănînd într-o singură sărbătoare o anumită tradiție 
românească, «mărțișorul», și Ziua internațională a femeii». 
De ce o săptamină, întrebam noi, și nu o lună sau un an' 
își pot permite bărbații să rezerve măcar o săptămînă în 
care să nu aducă omagii femeilor? O zi pe an are semnificație 
de simbol, mai multe introduc o discriminare, cu totul 
și cu totul nedorită. Cît despre ideea tovarășului Poenaru 
de a face să coincidă săptămîna femeii cu zilele «babelor», 
ce să mai spunem? însăși alăturarea celor doi termeni ni 
se pare un sacrilegiu. Să nu uităm ce ne-a învățat,4ncă din 
secolul al XVIII-lea, un scriitor francez: femeile se împart, 
după vîrstă, în două categorii — tinere și foarte tinere.

Despre Piața comună, la care se referă cititorul Martin 
Naghiu din București, am scris de nenumărate ori în pagi
nile revistei. Agitată de contradicții — dintre care unele 
foarte ascuțite — întîmpinînd mari greutăți în adoptarea 
unei poziții unitare într-o serie de probleme esențiale 
(ca, de pildă, în actuala criză a sistemului monetar interoc- 
cidental), Piața comună a devenit totuși o realitate indis
cutabilă, și datorită forței economice a componenților ei 
joacă un rol de mare importanță în lumea contemporană. 
Este evident că un anumit nivel de coeziune a putut fi 
realizat și deoarece statele membre se găsesc toate pe 
trepte apropiate de dezvoltare. Astfel, dacă luăm doar 
un singur indice, venitul național pe cap de locuitor, vom 
observa că el este (ne referim la cele șase partenere mai 
«vechi») de 3 100 dolari în R.F.G., de 2 900 dolari în Franța 
și Luxemburg, de 2 700 dolari în Belgia, de 2 400 dolari 
în Olanda și de 1 700 dolari în Italia (de fapt în nordul și 
centrul Italiei indicele e de 2 250 dolari, media scăzută fiind 
datorită rămînerii în urmă a sudului). O asemenea situație 
creează premise obiective pentru o politică economică în 
bună măsură comună. Situația e mult mai complicată în 
acele grupări de state în care există disparități importante 
între nivelul de dezvoltare sau între dimensiunile parte
nerilor.

Cititorilor care ni s-au plîns că n-au putut găsi ultimele 
numere din*«’Flacăra» le răspundem că studiem cu seriozi
tate mărirea tirajului, mărire pe care sperăm s-o realizăm 
în măsura posibilităților. Deocamdată, eforturile (și dispo
nibilitățile noastre de hîrtie) sînt orientate spre apropiata 
creștere de la 40 la 48 de pagini a volumului revistei. De 
aceea, încă o dată recomandăm celor care nu vor să riște 
a rămîne fără revistă să se aboneze de urgență.

H. DONA

Cum bine se știe, la 18 ani tot românul devine 
major și e chemat să-și exercite dreptul de a alege 
și de a fi ales. Dreptul acesta este garantat de Consti
tuție și el se constituie în aceeași vreme într-una 
din datoriile morale fundamentale ale existenței 
noastre cetățenești. Nu mai este pentru nimeni o 
noutate faptul că acest drept reprezintă expresia 
cea mai fidelă a democrației socialiste, expresia 
cea mai vie și mai directă a libertății morale a 
fiecăruia dintre noi de a-și dovedi, public, capacitatea 
și libertatea de opțiune, responsabilitatea, gradul 
-de responsabilitate în fața realităților majore ale 
societății, pe care astfel, și în primul rînd astfel, 
este chemat să le aprecieze, să le |udece, să le gă
sească soluții. Dreptul acesta implică, apoi, prin 
însăși rațiunea lui de a fi garantat de Constituție, 
obligația morală a fiecărui cetățean de a-și asuma 
răspunderile viitorului, pentru că opțiunea pre
supune, evident, capacitatea de a gîndi și de a 
proiecta viitorul.

Dar dreptul și răspunderea de a alege, în primul 
rînd, atît de grave, de hotărîtoare, de definitorii 
pentru conștiința noastră civică, nu pot și nu trebuie 
înțelese ca fiind expresia exercitării virtuților cetă
țenești doar într-un anume moment, ziua alegerilor, 
ci ca o permanență a atitudinii noastre morale, 
a participării noastre directe, nemijlocite, la viața 
cetății, la existența societății care nu pot, nu au 
cum să fie mai bune sau mai rele decît sîntem noi 
înșine.

Despre această permanență a dreptului nostru 
de a alege, înțeles ca o permanență a dreptului 
nostru moral de a sluji societatea în care trăim, 
și de a fi permanent răspunzători de destinul ei, 
despre acest drept de a înțelege că în afara opțiunii 
noastre societatea nu poate exista, despre acest 
drept de a înțelege că istoria se construiește din 
clipe și că fiecare clipă, în istorie, reprezintă o 
opțiune, despre acest drept de a înțelege că există 
o permanență a datoriei cetățenești — iată despre 
ce vă propun să vorbim în cele 60 de rînduri săptă- 
mînale ale rubricii Opinia unui alegător.

Trăim un timp al faptelor concrete, al confruntării 
cuvintelor cu faptele, al moralei cuvîntului acoperit, 
garantat, justificat de fapte. Și fiecare cuvînt, fiecare 
fapt trebuie, este imperios necesar — și nici nu 
poate fi altfel — să exprime o opțiune, o alegere. 
Sigur, cea mai ușoară alegere, cea mai comodă, cea 
mai puțin plină de angajare și de riscuri ar fi alegerea 
pe care cetățeanul o face, dimineața, între două 
tramvaie, urcîndu-se cu mult curaj, cu multă 
ambiție, cu multă hotărîre, în cel mai puțin aglome
rat.

Există chiar ojilozofie, oricît ni s-ar părea de 
ciudat, de neverosimil, de ridicol, de inuman, în 
ultimă instanță, un asemenea fapt, o filozofie a 
alegerii drumului comod și deci o artă a acestei 
alegeri. Evidența amoralismului unei astfel de 
filozofii a alegerii nu mai trebuie argumentată.

Un primar dintr-un oraș oltenesc, nu cu prea 
mulți ani în urmă, își începuse activitatea de ales și 
de alegător prin a-și alege, din urnea pe care era 
chemat să o dirijeze, să o gospodărească, să o repre
zinte în efortul ei spre mai bine, prin a-și alege, zic, 
casa cea mai frumoasă și’ prin a se instala în ea, 
punînd bugetul obștii la bătaie pentru recondițio- 
narea și înfrumusețarea reședinței sale.

Un țăran din cîmpie, fost sărac lipit pămîntului, 
cioban la oile unor vechili de moșie, a ales, la un 
moment dat, drumul istoric al socialismului și s-a 
bătut pentru limpezirea acestui drum, devenind 
întemeietorul uneia din primele gospodării colec
tive din Drăgănești Olt. Un sat de bordeie, de 
bordeie autentice, un sat care ar fi putut deveni 
muzeu al mizeriei, a devenit, dimpotrivă, și datorită 
lui, un adevărat oraș, ultimul care avea să se mute 
într-o casă nouă fiind el, fostul cioban, întemeietorul, 
pentru că zicea acest țăran ajuns filozof și construc
tor al unei lumi noi: «Eu am ales acest drum în viață 
nu pentru a mă chivernisi pe mine, ci pentru a 
chivernisi o obște și în numele ei. Nu casa mea 
contează întîi, ci ideea de a crea condiții pentru ca 
toți foștii loduitori ai bordeielor să trăiască revoluția 
unei ferestre în dreptul ochilor, cînd se așază la 
masă».

Dinu SĂRARU



cronica pretențiilor oamenii— 
așa cum sînt

tipuri 
și tertipuri

bicicleta
Există o confrerie a amatorilor de 

mers cu bicicleta. Intimă, sinceră, cor
dială, fiindcă se bazează nu pe zeci de 
cai putere, ci pe travaliul muscular al 
fiecăruia dintre membrii săi. Uneori, 
cînd este mai în vîrstă, pasionatul ciclist- 
amator face figură de original. îl știe 
cartierul, stîrnește chiar zîmbete și co
mentarii, îl vezi, de cum se desprimă- 
vărează și pînă toamna tîrziu, pedalînd 
uniform în diverse direcții. Iar în cîte o 
duminică de vară, vecinii pregătindu-se 
să iasă și ei la o scurtă plimbare, îl 
surprind, ușor scandalizați, cum mește
rește îndelung la cele două roți, înainte 
de a-și arunca în spate un rucsac pentru 
a porni spre un punct, evident mai 
îndepărtat decît bodega de la colțul 
străzii.

Se fac glume pe socoteala pasionatului 
ciclist amator, ba i se scornesc și porecle, 
mai ales de către acele spirite trucu
lente, de care nu ducem lipsă, și care 
în viața lor n-au pus piciorul pe-o minge, 
n-au alergat (decît poate numai după 
tramvai) și, în general, n-au făcut nici 
un efort fizic gratuit. Ceea ce nu-i îm
piedică să emită judecăți drastice în 
toate domeniile. Mai ales în sport. Un 
singur lucru nu pot ei contesta pasio
natului de ciclism: sănătatea-i scanda
loasă. Nu și-o pot explica, dar o acceptă, 
prea fiind evidentă. Contrariați, de pe 
banca din parc sau de la măsuța din 
grădina bodegii, îl văd avîntîndu-se prin
tre mașini și tramvaie, ultim hidalgo 
într-o lume dată pe mîna motoarelor.

Ei nu cunosc, n-au de unde să cunoască 
sentimentul de plenitudine și forță năs
cut din exercițiul fizic. Sînt oameni care 
în mod deliberat renunță la comoditatea 
unui bilet de concediu (transport, casă, 
masă, asigurate) pentru o aventură de 
cîteva săptămîni pe bicicletă. Un pro
fesor de educație fizică din județul Co- 
vasna pleacă în fiecare vacanță de vară 
prin țară, cu bicicleta, însoțit de elevii 
săi. Mai acum cîțiva ani, un student de la 
Institutul de arhitectură a fost primit 
într-un cadru sărbătoresc de colegi și 
profesori, după un periplu prin mai 
multe țări europene.

Pentru cei mici mersul cu bicicleta

reprezintă una dintre marile bucurii 
ale copilăriei. Pentru matur, un mijloc 
excelent de a face mișcare fără a pierde 
prin aceasta timp. Să mai adăugăm că 
bicicleta, într-o lume poluată de milioane 
de țevi de eșapament, face figura unui 
nufăr imaculat pe o baltă stătută și 
mocirloasă. Bicicleta — vehicul al viito
rului? De ce nu?

Cele de mai sus ne-au fost sugerate 
de recenta Hotărîre a Plenarei Comite
tului Central al P.C.R. cu privire la 
dezvoltarea continuă a educației fizice 
și sportului: «O deosebită atenție se va 
acorda activităților sportive și turistice 
care se pot practica în mod organizat 
sau independent și au influență favora
bilă asupra stării fizice și sănătății, ex
tinderii atletismului,gimnasticii, excursi
ilor, înotului, mersului pe bicicletă (s.n.), 
schi, patinaj, precum și altor ramuri 
sportive», se spune în respectiva Ho
tărîre.

Va fi pusă deci și bicicleta în dreptu
rile ei.

Asta înseamnă, în primul rînd, o 
popularizare convingătoare a multiple
lor avantaje ce decurg de pe urma 
practicării zilnice a mersului pe bicicletă. 
Asemeni acțiuni trebuie întreprinse nu 
numai în școli, ci și în întreprinderi (prin 
asociațiile sportive, organizațiile U.T.C. 
și sindicatele respective, în primul rînd).

Cred că în acest context ar fi bine
venită ridicarea interdicției de a se 
circula cu bicicleta pe unele dintre 
marile artere ale Bucureștiului, după 
cum ar fi necesară delimitarea strictă a 
unei porțiuni de circa un metru, un 
metru jumătate lărgime din suprafața 
magistralelor, bulevardelor sau «căilor» 
importante din Capitală și din alte orașe 
mari, și anume cea de lîngă trotuare, 

care să fie afectată exclusiv celor ce 
merg cu bicicleta. Așa se procedează 
în multe orașe ale lumii, evitîndu-se 
posibile accidente și o inhibiție a even
tualului ciclist în fața unui trafic tu
multuos. Să se asigure de asemenea 
locuri speciale pentru parcarea bicicle
telor.

In ce mă privește, sper să vă dau o 
întîlnire, stimați cititori, în primăvara 
aceasta la pădurea Băneasa. Pe bicicletă, 
firește.

Mihai HETCO

jurnal de uzină (11)
Se observă ușor, indiferent din punctul din care 

ai privi. Asta mă face să mă gîndesc că oamenii l-au 
așezat așa parcă intenționat, pentru a-l avea mereu 
sub ochi și a ști pentru ce au muncit și muncesc. 
L-au pus la vedere, așa cum cineva ar scoate mai 
la lumină o medalie. Mai direct vorbind, piesa e 
un fel de pîlnie uriașă, dar «pîlnia» asta are niște 
amănunte a căror descifrare ar putea să dea lesne 
dureri de cap unui nespecialist. E ceea ce cred că 
a intuit și maistrul Nicolae Găgeanu, care, întrebat 
despre operația care se executa la statorul gene
ratorului, ne-a răspuns în așa fel încît să putem 
nota cît mai corect. Totul expus sistematic, chiar 
pedant, ca să priceapă chiar și unul mai puțin fami
liarizat cu tehnica, atestînd reala vocație pedago
gică a maistrului.

Este un om tînăr, are 29 de ani, din care 12 au 
fost ani de muncă. A început la «Energoreparații», 
unde a participat la montarea primului hidroge
nerator de la Argeș și apoi la efectuarea unor lu- 
cări la grupul de 50 megawați de la Fîntînele și la Cen
trala electrică Baia Mare. Pe oriunde s-a dus și-a 
luat însă cu el cărțile și... ochii, să vadă, și urechile, 
ca să audă. Și a învățat. Pe măsură ce prindea mai 
bine tainele meseriei, oamenii începeau să aibă 
mai multă încredere în el. A început, treptat, să-i 
învețe el însuși pe alții cum să muncească. Apoi a 
fost trimis în Franța pentru specializare.

— Cum să fie! Au fost politicoși dar necruțători. 
N-aveau încredere în noi. Pînă la urmă, ca să spun 
numai sfîrșitul, au fost nevoiti să recunoască ade
vărul și și-au cerut scuze: frumos, așa cum numai ei 
știu. Hazul este că nu puțini dintre noi puteau să 
fie pe urmă răutăcioși. Pentru că își cam între- 
cuseră profesorii.

«in ultimul timp — îmi spune maistrul — n-a 
fost zi să plec acasă mai devreme de 8—9 seara. 
Ne apropiem de sfîrșitul lucrării. Dacă am început 
și am continuat bine, sîntem obligați să terminăm 
tot așa, nu?»

«Dar familia?»
«Soția mă înțelege. Știe că situația asta nu poate 

să dureze mult, și-apoi vom intra în normal. îmi 
pare rău totuși pentru ea, că n-am mai dus-o la 
un film nu știu de cînd, iar să se ducă singură, nu 
vrea».

Oamenii — așa cum sînt. Adică și sacrificîndu-se 
puțin.

VREM SĂ SE VORBEASCĂ MAI MULT 
DESPRE NOI t

La întoarcere, secretarul comitetului de partid 
de la turboagregate, Constantin Stoianovici, ne 
spune:

— Am vrea să se vorbească mai mult despre 
uzina noastră, despre rezultatele ei. Pentru că, 
nu știu cum, mi se pare a fi cam ocolită de către 
gazetari precum și de către alți tovarăși, cum ar 
fi cei de la Camera de Comerț. De ce o spun? 
Fiindcă în afară de liniile de ciment sau de coloa
nele de sinteză pentru industria chimică aici se 
produc, așa cum ați văzut, generatoare de 330 
megawați. întrebarea este ce vom face cu ele 
cînd. în toată țara, nu vom putea plasa decît vreo 
cîteva, restul trebuind să meargă la export. De 
aceea spun că ar trebui să se vorbească mai mult 
despre noi — că e o necesitate și nu... dorință de 
a fi lăudați.

Noi așteptăm vizite mai dese de-acum. Și să nu 
se uite că însuși secretarul general al partidului, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu, s-a interesat îndea
proape de creșterea uzinei noastre, vizitînd-o, de 
șase ani încoace, în fiecare an. Și dacă dînsul și-a 
făcut timp să vină aici, n-ar putea și alții — printre 
care gazetarii — să vină și să ajute puțin la întărirea 
prestigiului «firmei»?

Uzina de mașini grele este o scenă imensă pe care 
evoluează un personaj central: metalul. Materia 
primă, materia primordială în care zvîcnesc impul
surile aspre — strict disciplinate însă — ale unei 
geneze prin care dobîndește condiția unei virtuți 
fundamentale: aceea a perspectivei de utilitate.

Oamenii pun în mișcare metalul și-i dau un sens. 
Oamenii pun în mișcare metalul și-i dau valoare. 
Astfel, oamenii își dau lor înșiși un sens și dau cu
vintelor și faptelor lor o valoare. Prin muncă.

Dumitru ELIADE

rîs
și lacrimi

Omul este singurul animal care 
știe că trebuie să moară. Și asta 
i-a dat lacrima. Dar este, în ace
lași timp, și singura ființă care 
știe că știe acest lucru, și asta i-a 
dat zîmbetul. Rîsul a fost ultima 
și suprema achiziție a omului, 
semnul desăvîrșirii sale. După ce 
le-a făcut pe toate,— și pe 
Dumnezeu —, în a șaptea zi a 
creației sale a rîs de bucurie 
pentru tot ce a izbutit și de tris
tețe pentru tot ce a ratat. A rîs 
de imperfecțiunile altora și a fost 
prima treaptă a lucidității, și a 
rîs de propriile sale eșecuri și a 
fost a doua treaptă a unei ascen
siuni nesperate. Prima treaptă 
— să rîzi de alții — e la îndemîna 
oricui, a doua — curajul să rîzi 
de tine — e privilegiul marilor 
spirite și al inițiaților. îndrăz
neala e rară, fiindcă, nesiguri de 
prestigiile lor veșnic amenințate, 
unii oameni se tem să rîdă de slă
biciunile lor știute, convinși, de 
o politică a struțului, că îngro- 
pîndu-le, le și spulberă. Orice 
ahjzie, cît de benignă si de ino
fensivă la adresa blazonului lor 
spiritual, îi pune în stare de alar
mă. Orice jronie, cît de nevino
vată, le declanșează un prurit mo
ral insuportabil. E voie- să rîzi 
de oricine, și cît de tare, cu ex
cepția lor. Și atunci cum să le 
ceri propriul lor zîmbet consim
țit și generos, atitudinea lor spon
tană și activă, suprema detașare 
a spiritului de propriile sale li
mite? Am cunoscut un om care, 
jignit mortal de o aluzie care nici 
nu-l viza, a băgat cuțitul moral 
într-un semen al său confundat 
cu altul, incapabil să-și recunoas
că eroarea și în fața evidenței. 
Spunem, de obicei, despre ase
menea oameni' că n-au simțul u- 
morului, eufemism camufiînd o 
altă realitate: asemenea ființe au 
starea umorilor exaltată de un 
orgoliu ce le readuce lîngă sta
rea, inițială, a maimuțelor. Am 
citit, decurînd, un studiu dato
rat unui savant în psihologia ani
mală: cea mai acuzată trăsătură 
psihologică a maimuțelor e vani
tatea. Au un singur scop: să pară 
oameni. Unii oameni fac aseme
nea eforturi ca să pară ceea ce nu 
sînt, că ajung maimuțe. în fața 
unui asemenea spectacol nu mai 
poți să rîzi. Atunci cînd condiția 
umană e amenințată de involuție, 
începi să te simți vizitat de lacri- 
ms spaimei. Lacrimile dau alarma^ 
risul certifică biruința finală asu
pra primejdiei depășite.

Iar cînd ajungi la augusta per
formanță: să rîzi de propriile tale 
precarități, înseamnă că ai urcat 
încă o treaptă: a OMULUI liber.

Aurel BARANGA
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DESPRE INTERVIU. Inter
viul este o formă modernă de 
comunicare, născut în secolul 
trecut, odată cu proliferarea 
gazetelor. Cu toate acestea, 
un «precursor» al interviu
lui poate fi socotit Socrate. 
A întreba ca să te edifici, ca să 
edifici pe interlocutor, ca să-l 
aduci, maieutic, la adevăr — 
iată sensul dialogului socra
tic, din unghiul care ne inte
resează. (El este, de bună 
seamă, mai mult decît atît, 
este o ținută filozofică și o 
Metodă.) Socratismul, aplica
bil și interviului, constă în 
pătrunderea in conștiința altuia 
prin chestionare. întrebarea 
devine astfel principiu dina- 
mizant, imixtiune fertilă, ca
talizator spiritual. Exagerînd 
un pic, putem zice că între
barea e un fel de cal troian 
Asediind spiritul partener, ea 
poate prilejui mutații sau răs
turnări considerabile. O în
trebare e întotdeauna un a- 
tac, fie și pașnic.

E cazul să deosebim trei 
tipuri de interviu: interviu- 
chestionar, interviu-convor- 
bire și interviu-discuție.

Interviu l-chestionar are un 
țel strict informativ. Unde 
v-ați născut, la ce lucrați etc. 
Se produc astfel date obiec
tive; cei doi, întrebat și în
trebător, nu colaborează. Ei 
sînt și foarte inegali: primul 
e o notorietate, celălalt un 
anonim.

Interviul-con vorbire presu
pune deja o mai mare apro
piere valorică între conlocu- 
tori. Scopul (ideal) e de a se 
realiza, prin întrebări dispa
rate și iscusite care să pro
voace răspunsuri revelatoare, 
un portret al întrebatului. O 
subordonare deci tot există.

Interviul-discuție e stadiul 
superior. El exige, în princi
piu, o relativă egalitate a par
tenerilor. Nu mai avem su
bordonare, cei doi nu sînt o 

celebritate și un reporter, 
ci două minți pe măsură 
care-și propun să arunce lu
mini asupra unui anume su
biect, pe principiul că din 
ciocnirea ideilor se va aduce 
scînteia adevărului. Se ob
ține portretul mental al am
bilor.

Interviul a suferit o evolu
ție istorică. Interviul clasic 
e cel de Jos in sus. Un gazetar 
cvasiobscur merge acasă la 
Maestru, supunîndu-l unei 
chestionări sau angajînd, cel 
mult, o convorbire. Intere
sează numai întrebatul, în
trebătorul deloc: el este un 
simplu agent intermediar, un 
delegat al opiniei publice. în
trebătorul interviului clasic 
nu are «personalitate», el se 
mulează cerințelor tipice. El 
nu face decît să «transmită» 
niște curiozități publice, ne- 
fiind deci provocator, ci în
registrator.

în faza modernă, genul in
terviului căpătînd amploare și 
mare audiență, întrebătorul 
de talent devine la rîndu-i 
notoriu. El poate fi original. 
avînd manieră specifică de a 
întreba. Interviul capătă mar
ca sa, publicul caută un in
terviu de. (Nu doar cu) Ra
portul întrebătorului față de 
întrebat e tot de subordona
re. El e un incitant celebru, 
celălalt însă o valoare în sine.

Dar acest raport poate fi 
răsturnat cînd un om notoriu 
chestionează un, pînă atunci, 
anonim. Valoarea acestui pro
cedeu e indiscutabilă. Întîi 
și-ntîi, el aduce un curent 
de democrație spirituală. Se 
dovedește că nu există un 
monopol al gîndirii, că idei 
excelente au nu doar cei «de 
profesie» (filozofi, scriitori, 
savanți), ci și omul curent. 
Interviul de acest tip are 
valoarea unei prospectări psi- 
ho-sociologice, oferind un ta
blou al gîndirii de masă. Tîl- 
cul politic implicit este lim
pede. Al doilea punct de o- 
noare al interviului-invers stă 
în sporul de comunicare. în
tre «elita» spirituală și omul 
din public se produce un dia
log nemijlocit și, subliniez. 
serios, adică golit de festivis- 
mul inerent «întîlnirilor cu 
etc.». Scriitorul care stă de 

vorbă cu inginerul X află 
realmente preocupările aces
tuia, stilul său de gîndire, 
tendințele sale. Ca să nu mai 
spunem că pentru scriitor, 
care iese din cercul său strimt, 
e o utilă lecție de viață con
cretă. Și, în fine, acest gen 
de interviu are și o valoare 
«justițiară». Oameni care, din 
lipsă de timp sau timidități 
explicabile, țineau doar pen
tru ei o ideație captivantă și 
uneori chiar un stil oral cuce
ritor, intră, pe drept cuvînt, 
în sfera interesului general. 
Scriitorul a mai creat un 
«personaj» — cît se poate de 
viu.

Să ne întrebăm acum totuși 
de ce se iau interviuri, clasice, 
moderne sau «inverse». Poate 
că nu trebuie mers prea adînc. 
Nevoia de dialog e înrădăci
nată în om. Sîntem funciar- 
mente curioși, și de cum ne 
întîlnim semenul îi și luăm 
un microinterviu: «Ce mai 
faci! ș.a.». Rațiunea umană 
însăși, cred, e mai mult un 
organ producător de între
bări decît de răspunsuri. Cu
noaștem întrebări perfecte ca 
«A fi sau a nu fi»?, dar nici 
un răspuns care să nu îngă
duie perfectare. Sîntem avizi 
de certitudini, vorba lui Geo 
Dumitrescu, de răspunsuri 
calmante, de aceea luăm in
terviuri. Apoi, o conștiință 
(și iau cuvîntul, nota bene, 
în ambele înțelesuri, cel moral 
și cel intelectual) care s-a 
ridicat deasupra altora e o 
prezență stimulantă, neliniș
titoare. Un om de valoare 
atrage întrebările ca magne
tul pilitura de fier. Cei vechi 
«intervievau» oracolul din 
Delfi (deși preceptul de pe 
templu suna: intervievează-te 
pe tine însuți!), cei medievali 
convorbeau cu retortele și cu 
duhurile. Noi, care am zeifi
cat omul, am născocit cea mai 
sacră discuție: cea de la Om 
la Om. Interviul e astfel o 
formă de simbioză a conștiin
țelor.

Să nu uităm că dialogul s-a 
născut în Grecia antică, spațiul 
oamenilor jsenini. Cum s-a 
observat, în Caracterele lui 
Teofrast lipsește Ipocritul.

George PRUTEANU

ilie constantin — 
despre prozatori și critici

înscriindu-se în falanga «criticii 
literaților». după expresia lui Per- 
pessicius. care o disocia astfel de 
«critica profesională», cartea lui Ilie 
Constantin este încă o demonstrație 
a polivalenței unei personalități scri
itoricești. Surprinzător rămîne faptul 
că articolele sale nu reprezintă deloc, 
ca atîtea alte cazuri, un amestec de 
poezie și critică. Ele sînt o inserție 
în peisajul actual al prozei și criticii 
românești, trasată cu degajare și gra
ție, desfășurarea ei interioară fiind 
una de entuziasme (Marin Preda. 
Fănuș Neagu, Adrian Păunescu, Ni
colae Balotă, Valeriu Cristea, Con
stantin Țoiu, Teodor Mazilu) și 
reticențe (Ion Oarcăsu, L. Ulici, N. 
Pădurarii). Ceea ce-i conturează pro
filul. dincolo de «întîmpinarea» cri
tică a cronicarului, este o viziune 
foarte închegată asupra menirii cri
ticii, așa cum reiese ea din prezenta
rea volumului V de «Scrieri» ale lui 
Pompiliu Constantinescu: «Critica ar
tiștilor este avangarda, critica profe
sională ariegarda, cea dinții ușor în
armată, cealaltă trupa hopliților care 
vine și organizează metodic cuceri
rile cu elan săvîrșite... Critica profe
sională ca să fie viabilă, are nevoie 
de critica artiștilor. Fără ea, cea dinții 
ar rămîne într-o tristă scleroză a 
gustului și s-ar prăbuși în neant. 
Fără critica profesională, revoluțiile 
artistice ar fi în primejdie să se anu
leze și să cadă în anarhie».

Sau în modul prin care definește 
atributele unui cronicar; ce trebuie 
și ce nu trebuie circumscris condeiu
lui său: «Acest critic (e vorba de 
C. Stănescu) pleacă parcă de la pre
misa că scrierea abordată ne este 
binecunoscută tuturor și tot ce se 
mai poate face este s-o lumineze din 
unghiuri noi. Sînt rare cazurile cînd. 
neavind parcurs un roman oarecare, 
poți afla dirf cronica lui Stănescu 
dacă merită sau nu să-l citești. De
altfel. cele mai bune comentarii ale 
sale sînt cele în care scrutează creația 
unor autori importanți, general ac
ceptați, ceea ce ar indica — se pare —- 
disponibilități pentru pagina de isto

rie literară. în raportul critic — operă. 
Ilie Constantin vădește o pondere, de 
care mulți critici «de profesie» sînt 
lipsiți. Esența relației constă, după 
opinia lui, nu în subordonare, ci în 
dialog. Preferințele sale în materie 
de proză merg spre așa-zisul «rea
lism magic» (Vasile Voiculescu. Fă
nuș Neagu). unde elementarul și le
genda, imprevizibilul și ritul păgîn 
își fac simțită respirația în detaliul 
precis al descrierii. Căci nu întîmplă- 
tor, cei doi prozatori menționați se 
remarcă prin vocația certă a po
vestirii. O preocupare aparte, care-i 
distinge glasul în corul confraților 
săi. e interesul pentru ceea ce Silvian 
losifescu a numit cu un termen inspi
rat «literatura de frontieră»: «Impo
sibila întoarcere» a lui Marin Preda 
și «Sub semnul întrebării» a lui 
Adrian Păunescu. în ambele cazuri, 
autorul dezghioacă din aparența for
mei (eseu și interviu) miezul perso
nalității celor discutați, care transcede 
genul ca atare. îmbogățindu-1 și mo- 
delîndu-1, conferindu-i sensuri ne
bănuite pînă acum. Ilie Constantin 
abordează cu dezinvoltură și compe
tență, într-o manieră lipsită de pre
țiozitate și pedanterie, probleme de 
istorie literară («Dialoguri din tre
cut» — Ion Valerian, «Defilarea ca
racudei» — Dan Mămică) și de actua
litate, de literatură comparată («Anti- 
gona și Anastasia» — D.R. Popescul 
și de estetică («Construcție și redac
tare» — P. Sălcudeanu, Ion Lungu. 
«Timp, durate, comunicare» — A.D. 
Munteanul. Există permanent în pa
ginile acestei cărți un echilibru între 
lector și autor, criteriile enunțate pri
vitor la virtuțile actului critic fiind 
puse în practică neostentativ și efica
ce. «Prozatori și critici» nu e un op 
abstract, ci o lectură atrăgătoare. 
Spre deosebire de multe cărți de 
structură similară, ea ne descoperă 
o gîndire critică originală și unitară, 
o capacitate de receptare cu multe 
ramificații, «un temperament, un gust 
o cultură, o conștiință».

Iulia MOLDOVEANU

despre cărți

DUMITRU M. ION, «Povestea minu
natelor călătorii», Editura Ion Creangă. 
Trecînd peste prejudecata conform căreia 
cărțile pentru copii sînt inaccesibile adul- 
ților, aceștia din urmă, citind romanul lui 
Dumitru M. Ion, vor avea bucuria unei 
lecturi fascinante. Așa cum mărturisește 
și autorul, cartea sa este povestea unei 
copilării fantaste, prin care în parte a 
trecut și-n parte a visat-o puternic și egal. 
Ca orice carte foarte bună, «.Povestea 
minunatelor călătorii», deși este rodul unei 
imaginații și fantezii spectaculoase, sfîr- 
șește prin a ne convinge de realitatea 
timpului și spațiului pe care le cuprinde.

Bineînțeles, pentru început îți vine greu 
să accepți existența planetei farfurideilor, 
dar cînd afli că acolo «Nici chiar inspecto
rul șef al farfurideilor nu are decoratii» 
nu-ti rămîne decît să spui: «Această pla
netă trebuie să existe!». Și cu asta, pasul 
cel mai greu a fost făcut. Apoi, în funcție 
de experiența turistică a cititorului, locu
rile întîlnite îi par cunoscute: Roma, lași, 
Cincinnati: «Intr-un cuvînt, satul era o 
minunăție de sat și se întindea pe cele șapte 
coline așezate peste alte coline. Acolo ajun
geau toate drumurile de la orice răspîntie 
și din satul acesta, unde fiecare naș își 
are nașul,...». Nu lipsesc nici concursurile 
de poezie cu cîștigători contestați: «Nouă 
ne plăcuse o poetă, căreia-i scăpase magne
tofonul în iarbă și nu-l mai găsea. A recitat 
atunci o poezie care suna cam așa: «A fost 
odată un leu verdeI Adormit pe un perete;/ 
Un copil l-a împușcat I Și-a căzut noaptea 
din pat/...» Amintindu-ne de buni cunos- 
cuți de-ai noștri, «distinsul om de afaceri
ZOL1», care n-a auzit de Gargantua și 

nici nu bănuiește că în Marea Marmara 

nu există insule năpădite de «prețiosul» 
lemn de soc, termină prin a ne fi simpatic. 
Lumea în care călătoresc Sir și Mariove, 
grație prietenilor lor farfuridei LO și LA, 
nu cunoaște bombele din plastic, dai 
agresorii nu lipsesc nici de aici. Ei folosesc 
pisici explozibile, gălbenușuri și albușuri 
de ouă crude cu care vor să înece satele 
etc. Surprizele absolute pentru cititor le 
constituie existența orășelului în care 
farfurideii îți iau «orice pietricică de pe 
suflet, cniar și melancolia», mulțumirea 
unui inspector care a fost bătut peste 
gură cu ouă de struț, omulețul care se 
ocupă, în general, cu iarna și n-o lasă să 
intre așa, hodoronc-tronc, în casele oame
nilor. Copii ai planetei noastre, Sir și 
Mariove pun, din obișnuință, mai tuturor 
celor pe care-i întîlnesc întrebări de genul: 
«Tu ești cumva un om rău?». «Ești un 
motan bun?». «Dar caii tăi sînt beți?» 
In această iarnă atît de adevărată și energi 
că în ultima ei parte, de parcă ar fi o plăs
muire venită de pe altă planetă, ne-am 
bucura aflînd că o mulțime de părinți au 

primit în dar din partea copiilor lor roma
nul lui Dumitru M. Ion.
OVIDIU ALEXANDRU, «De ziua 
formei», Editura Cartea românească. Re- 
nuntînd, într-o măsură, la poezia aberantă 
care dădea nota de ridicol a primului său 
volum, «Ahile», Ovidiu Alexandru reu
șește de această dată să fie un poet mai 
«accesibil». Poeziile onorabile ale acestei 
cărți sînt definițiile lirice ale patriei: «Cea 
dintîi formă a patriei, bunătatea/ Cea dintîi 
formă a patriei, demnitatea/ Cea dintîi formă 
a patriei, libertatea». Prozaismul afectat 
nu a dispărut, iar jocurile lingvistice ne
semnificative îi răpesc multă vreme poetu
lui: «Sînt semne statornice-stat-ornice», 
«se caută un alt sultan-sult-an», «sînt dat 
spre zbur-dările trupești», «în revărsatul- 
Re-Vărsatul-zorilor», «strecura-strec-ura», 
«Spahii-spah-ii», «răsărit-ră-sărit» etc. Aș
teptăm o mai profundă limpezire a poeziei 
lui Ovidiu Alexandru, o ieșire «curajoasă» 
a ei de sub zodia tentațiilor frivol «apocalip
tice apoca-Hptice».

Dorin TUDORAN



vorbiți si scrieți 
românește9

Din volumul cu care debutează D. Matală lipsesc 
mai toate locurile comune, stîngăciile și ostentațiile 
debutului. Acest prozator, ca și necunoscut pînă 
acum, vine cu un ton foarte personal și cu un stil 
aproape format, de o eleganță surprinzătoare. 
Dintre cele trei nuvele ale volumului, prima (Strip
tease) și, mai ales, ultima (Paznicul și păsările cerului) 
ne fac să-l includem pe D. Matală în linia presti
gioasă a prozei de factură analitică, antisentimentală 
și anticalofilă. Personajului acestei proze, modernă 
în substanță și mijloace, autorul îi creează un regim 
de luciditate capricioasă ce ne amintește de Anton 
Holban (deși, prin sensul notelor de la subsol, 
probabil, autorul ar dori să ni-l evoce pe Camil 
Petrescu I). «Subiectele» sînt ca și inexistente, 
resursele epice izvorăsc din prodigioasa memorie 
afectivă a eroului, din autoexaminarea stărilor 
sufletești, din aducerea în prezent a unor amintiri 
sufletește inactuale. Programul sentimental al erou
lui este exprimat limpede: «Ei povestesc mereu 
întîmplări neterminate, de ieri, de alaltăieri, cel 
mult de acum o săptămînă, mereu altele. Eu aduc 
întotdeauna aceleași amintiri, vechi, de ani de zile, 
pe care le-am mai și spus o dată, la timpul lor, 
dar am uitat probabil și acum nu fac decît să le 
retrăiesc de unul singur. N-am rămas decît cu 
amintirile și tot încerc din răsputeri să le aduc de 
la trecut la prezent și nu recunosc deschis că în 
felul acesta mă trag ele pe mine în trecut». Re- 
memorînd scene, gesturi, cuvinte spuse mai demult, 
eroul se vede mereu pus în fața alternativelor: 
să se lase copleșit de un trecut ireversibil (pentru 
el, oarecum invers decît la personajul lui Anton 
Holban, moartea nu mai este o prezumție ce nu 
dovedește nimic) sau să devină beneficiarul diver
selor forme de consolare ale cercului de amici. 
Prins mereu în jocul seriilor de alternative ce i se 
impun sau pe care și le construiește cu infinită 
suspiciune, personajul nuvelelor lui D. Matală 
este în fond un inconformist căruia îi este frică de 
propria sa revoltă. Caracteristică pentru această 
distanță dintre dorința de a fi și neputința de a 
acționa este mica revoltă de interior din cea de-a 
doua nuvelă: Fericirea la domiciliu. Analiza «cazu
lui» este, în primele pagini, remarcabilă: intensi
tatea explozivă a nonconformismului este bine 
păzită de obiectivul, minim, ce i se dă și de spațiul 
intim, unde se manifestă.

Lipsește din proza lui D. Matală acel romantism 
desuet, întîlnit adesea în narațiunile scrise la per
soana întîi. Falsa duioșie, pitorescul minor și senti
mental (note a căror justificare, în proza de acest

manuscriptum

Cu primul număr pe anul 1973, Manuscriptum, 
revista trimestrială editată de Muzeul literaturii 
române, a ajuns la al zecelea volum. Punctlnd acest 
mic jubileu, redacția publică un binevenit sumar pe 
durata apariției de pină acum, astfel diversificat: 
cronologic, rubrici, autori, colaboratori, iconografic.

Apărută sub direcția mult regretatului de noi 
Perpessicius, revista a continuat și după dispariția 
luminatului cărturar să-și mențină și să-și dezvolte 
însușirile unei publicatii necesare și cu rosturi 
adinei în peisajul literaturii și culturii noastre.

Dragostea pătimașă pentru slova românească a 
primului director al revistei, căreia i-â închinat, cu 
un exemplar devotament, întreaga sa viată, luminea
ză și însuflețește și pe cei ce se îngrijesc astăzi dc 
apariția acestei frumoase și substanțiale publicații.

Dlnd la iveală documentul sau creația rămasă in 
manuscris, materialul biografic sau autobiografic 
al scriitorului, corespondența inedită, faptul revela
tor de istorie literară, revista, prin modalitățile ex

tip, n-ar sta decît în dorința secretă a personajului 
de a stîrni compasiunea, de a ni se înfățișa în culori 
atrăgătoare, simpatice) sînt înlocuite, cu excelente 
rezultate, de un «realism» psihologic mai dur. 
puțin frecventat, de antiidilism și refuzul con
vențiilor, refuz cu atît mai net cu cît ele, conven
țiile. ne îmbărbătează, după cum se știe, mai ales 
în momente de intensă durere, în suferință, în 
crizele provocate de evenimente ireparabile. O 
notă de radicalism străbate lungile dar pasionan
tele confesiuni ale personajului acestei proze ana
litice. însă confesiunea are aici o funcție negativă. 
Ea nu este un mod al dezvăluirii directe și confor
tabile ci, dimpotrivă, adesea devine o manieră, 
abil folosită, de închidere a drumului adevărat. 
Confesiunea îi creează personajului alibiuri, justi
ficări nefondate, deschide piste false, înfundate. 
Voința de luciditate a personajului este aproape 
tot atît de mare cît și dorința lui de a se ascunde, 
de a se menaja, de a-și crea alternative așa zicînd 
«eroice». Tensiunea dintre luciditate și auto- 
înșelare marchează cele mai bune pagini. «Curajul» 
personajului de a-și lăsa propria lașitate să cadă 
în cursele divulgării întinse de luciditate dă con
fesiunii un ritm convulsiv, conflictual. Dacă acest 
ritm poate fi mai bine identificat în prima nuvelă, 
cea de-a treia ar putea fi superioară acesteia prin 
rafinamentul justificărilor, prin fervoarea moralistă 
cu care personajul se dezangajează frecvent de 
legăturile sentimentale. Modul de a se sustrage 
unor confruntări mai deschise, eventual violente, 
în orice caz directe este anticiparea precipitată, 
în imaginație, a întîmplări lor. Încît, în momentele 
decisive, cînd realitatea și nu propria lui imaginație 
anticipatoare i se dezvăluie, este prea tîrziu pentru 
ca o confruntare reală să mai poată avea loc. Inven- 
tînd realități și sensuri imaginare, presupunînd 
tot timpul intențiile celuilalt și luînd hotărîri în 
baza unui singur criteriu («sînt foarte hotărît să-mi 
păstrez întîietatea», o întîietate însă fără concu- 
renți), pentru a nu fi surprins de dificultățile unei 
reale alegeri, eroul pune luciditatea și puterea de 
analiză, reale, în serviciul unei detestabile abilități. 
Mecanismul autodezvăluirii este urmărit și de
montat cu pătrundere și finețe. Sub aparențele unui 
ins morocănos, iubitor, pe față, de ordine însă un 
inconformist latent și instabil, afectînd o oarecare 
pornire de a proteja ființele slabe, aflate în pragul 
unor deznădejdi minore, eroul acestei proze este 
un personaj fragil, bănuitor, dotat cu un destul de 
fin mecanism de alarmă gata să se declanșeze la cel 
mai neînsemnat semn de primejdie și, cum se 
întîmplă adesea, recepționînd false mesaje și in- 
trînd în criză chiar cu mult înainte ca motivele 
ei sa se manifeste evident Anticiparea este însă o 
reacție de autoprotejare. în momente de intensă 
suferință, eroul din Paznicul și păsările cerului 
întreprinde acțiuni absurde, se închide în casă și se 
apucă să văruiască pereții cu o pensulă de ras. 
Superior prin discreția parcurgerii suferinței, per
sonajul e totuși inferior prin confecționarea unor 
cîmpuri de evaziune, de fugă din fața durerii. în 
fond, scriitorul analizează un caz de alienare prin 
mistificarea suferinței și fuga de angajare la anti
podul celui din prima nuvelă a volumului unde 
acțiunile celor din jur sînt suspectate de a fi tot 
atîtea forme de consolare și compasiune, moduri 
de sustragere din miezul unei crize ce trebuie 
parcursă pe cont propriu și prin luptă contra 
convențiilor. Sub forma unor remarcabile analize 
psihologice, în cele două nuvele ni se sugerează, 
fără ostentație ori tezism, și două feluri de a trăi.

C. STĂNESCU

convenție și opțiune (III)

presive folosite, introduce cititorul in procesul de 
geneză al literaturii noastre. De aici impresia acestui 
cititor de a fi martorul direct a! unei evoluții literare. 
Revista Manuscriptum nu a fost concepută ca un 
magazin arhivistic, cu un sumar de rece înregistrare 
a unor piese doar de valoare muzeală. Ceea ce ciștigă 
adeziunea cititorului obișnuit pentru această publi
cație, și nu numai a specialistului, e faptul prezen
tării vii a conținutului ei. E aici una dintre calitățile 
esențiale ale revistei: de a fi o continuă istorie vie 
a literaturii noastre. Contribuie la aceasta, fără îndo
ială, optica alegerii materialelor, care, de obicei, ajută 
la clarificarea unui proces de creație, la relevarea 
unei laturi caracteristice a personalității prezentate, 
la conturarea climatului spiritual și social al unei 

.epoci, la descifrarea relațiilor dintre operă și eveni
ment, fie acesta de ordin biografic sau, mai larg, 
istoric... Dar mai contribuie, in același timp, și co
mentariul avizat, revelator al datului inedit, chiar 
punerea in pagină a documentului respectiv, icono
grafia interesantă.

La reconstituirea istoriei literare românești, Ma
nuscriptum vine cu o contribuție vie și originală.

S. TRAIAN

Faptul ca vorbitorii folosesc'limbajul în acord cu anumite con
venții și faptul că respectarea acestor convenții este obligatorie 
(în sensul că nerespectarea lor este sancționată într-un fel sau 
altul) nu trebuie să ne lase impresia că exprimarea prin vorbire 
a gîndurilor reprezintă un domeniu supus imperiului unui con
venționalism plictisitor și tiranic. Evident, există mulți oameni 
care vorbesc convențional și deci cenușiu și plictisitor, tot așa cum 
există scriitori sau publiciști (chiar sînt aceștia scriitori sau publi
ciști ?) care scriu convențional și deci cenușiu și plictisitor, tot așa 
cum, în sfîrșit, există oameni de știință ale căror expuneri orale sau 
scrise se caracterizează prin convenționalismul exprimării. Dar 
există și oameni care nu vorbesc convențional, scriitori sau publi
ciști (adevărații scriitori sau publiciști!) care nu scriu convențional 
și oameni de știință ale căror expuneri nu se caracterizează prin 
convenționalismul exprimării. Se poate spune despre acești oa
meni că «știu să vorbească» (sau să scrie), tot așa cum despre o 
anumită categorie de oameni se poate spune că «știu să se îmbrace» 
sau «știu să se poarte» în anumite circumstanțe.

De remarcat însă că «a ști să te îmbraci» nu înseamnă numai a 
ști că seara trebuie să porți «costum închis la culoare» și dimi
neața «costum mai deschis la culoare». Mai trebuie să știi să alegi 
unul dintre costumele «închise» sau unul dintre costumele «des
chise» (deci o anumită culoare închisă sau deschisă, un anumit 
model al țesăturii etc.), trebuie să știi să asortezi o anumită cra
vată, un anumit model și o anumită culoare de pantofi etc. Există 
deci o anumită libertate de opțiune în cadrul convenției de care 
trebuie să știi să te folosești. Dar, ca să știi să te folosești de această 
libertate, trebuie să știi mai întîi că există o astfel de libertate; 
să știi, mai departe, să decizi care dintre variatele posibilități de 
opțiune sînt și care nu sînt compatibile cu convenția. In sfîrșit, 
trebuie să cunoști atît de bine convențiile, încît să-ți poți permite 
să te abați, pînă la un punct, de la ele, cu scopul de a obține un anu
mit efect. Cît anume te poți abate de la ceea ce este impus prin 
convenție este o chestiune de tact,de pricepere și, mai mult decît 
orice, o chestiune de gust Un costum prea sobru și impersonal, 
într-o împrejurare nu foarte oficială, poate fi «salvat» de o cravată 
mai viu colorată (care, prin aceasta, este puțin neconformă cu 
convenția).

Așa cum am mai avut ocazia să arăt, uzul unui anumit limbaj 
este un aspect al comportamentului social (așa cum este și uzajul 
vestimentar, de exemplu) și se supune unor convenții care carac
terizează acest comportament. Se pot face unele analogii instruc
tive între cele spuse mai sus în legătură cu aspectul vestimentar 
al comportamentului social și cele ce se pot spune în legătură cu 
aspectul lingvistic al acestui comportament. Să încercăm o transpu
nere a observațiilor de mai sus în domeniul caracterizării compor
tamentului lingvistic.

Vorbitorul trebuie să fie conștient de libertatea de opțiune 
pe care o are în cadrul unei anumite convenții. Acest lucru în
seamnă a spune, de exemplu, că vorbitorul trebuie să fie conștient 
de faptul că îmi pare bine că ai venit la mine nu este singura posi
bilitate de a-și exprima satisfacția față de vizita unui prieten sau a 
unei cunoștințe. La îndemîna sa stau o serie de alte expresii care 
spun, în linii mari, cam același lucru: ce bine îmi pare că ai venit 
la mine, tare mă bucur că ai venit la mine, e o mare plăcere pentru 
mine să te văd aici, nici nu știi cît mă bucur că te vad aici, la mine 
etc., etc. Trebuie observat că toate aceste moduri de exprimare 
aparțin stilului vorbirii de toată ziua sau, altfel spus, sînt în acord 
cu convențiile acestui stil. Se va putea spune: aceste expresii spun, 
de fapt, lucruri diferite; ele reprezintă, în fond, nuanțe ale aceleiasj 
«idei». La această observație se poate răspunde arătînd că nuan-* 
țarea în planul comunicării ideilor este corespondentul lingvistic 
al nuanțării în planul «comportamentului vestimentari. Se evită 
deci prin nuanțare convenționalismul exprimării, tot așa cum se 
evită convenționalismul vestimentar prin nuanțarea culorii dintr-un 
anumit registru, prin nuanțarea modelului de țesătură etc. Vor
bește convențional cel care știe doar atît:că un prieten nu poate 
fi întîmpinat cu vizita pe care ați binevoit să mi-o faceți în modesta 
mea locuință este o mare onoare pentru mine. Și nu este conștient, 
în același timp, de multitudinea posibilităților de opțiune tolerate 
de convenție.

Violarea cu tact și bun-gust a convenției lingvistice este «de e- 
fect», tot așa cum este «de efect» violarea cu tact și bun-gust a 
convenției vestimentare. O astfel de abatere se realizează lin
gvistic prin «modularea» dintr-un stil funcțional în altul (modu
larea este, de obicei, de scurtă durată). Dan Barbiliap obișnuia să 
vorbească despre o mulțime deșartă și nu despre o mulțime vidă, 
folosind în locul cuvîntului neologic, consacrat prin convenție, 
cuvîntul din vorbirea cotidiană, deșert. Neologismul rar, eventual 
adoptarea de cuvinte noi, împrumutate de obicei dintr-o limbă 
de cultură, sînt caracteristice «stilului înalt». Pot spune, realizînd 
un efect stilistic, într-o conversație de toată ziua prefer să mă 
plimb sub regim solar, în loc de prefer să mă plimb cînd e soare.

Se va putea întreba cineva: cum se explică faptul că unele cazuri 
de nerespectare a convenției lingvistice sînt tolerate și chiar eva
luate pozitiv, în timp ce altele sînt neacceptate și sancționate?

O explicație propriu-zisă este greu, dacă nu chiar imposibil de 
dat. Se pot face însă unele observații care să sugereze în ce direcție 
poate fi căutată o explicație. In primul rînd, trebuie observat 
faptul că nu sînt tolerate abaterile masive și sînt tolerate «micile» 
abateri. Dacă în loc de mi-e prea cald în camera asta voi spune 
regimul termic al acestei încăperi depășește toleranța la căldură a 
organismului meu în acest moment, este sigur că voi stîrni zîmbete. 
Este deci vorba de «tactul» și măsura pe care trebuie să le am 
în momentul în care vreau să ies din limitele convenției. Dacă voi 
vorbi despre regimul solar în fața unui interlocutor pentru care 
aceste cuvinte nu spun nimic sau pentru care «stilul înalt» nici nu 
există, risc să nu fiu înțeles sau să par cel puțin bizar, dacă nu ridicol. 
Este vorba deci, de asemenea, de gradul de adecvare la «contextul 
extralingvistic». Dacă vreau ca în stilul conversației zilnice să folo
sesc exprimarea neologică, voi spune un participant la traficul 
rutier m-a călcat pe pantof în loc de cineva, pe stradă, m-a călcat pe 
pantof voi stîrni, din nou, zîmbete. Am «modulat» într-un stil 
impropriu, întrucît expresia neologică pe care o folosesc provine 
din stilul regulamentelor administrative și nu din stratul «savant» 
al limbii.

Emanuel VASILIU
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se reduc la lupta comuniștilor împotriva 
aparatului represiv, dacă vreți,sînt oglinda 
unui eroism în defensivă. Dar lucrurile 
n-au stat așa sau, mai clar, după părerea 
mea, nu asta a fost esența acelei epoci. 
Pentru că oamenii aceia luptau, sufereau, 
stăteau în închisori și lagăre, înfruntau 
plutoanele de execuție, tortura, pregătin- 
du-se în același timp pentru preluarea 
puterii, prefigurînd în discuții, în conflicte, 
în activitateapractică un program revolu
ționar de lungă durată, cu mari implicații 
în destinul națiunii.

Conchizînd: văd semnificațiile filmului 
nostru politic în reflectarea acestui drum, 
lung, greu, sinuos, uneori contradictoriu, 
în dezbaterea opțiunii politice ca formă a 
destinului.

Dacă extindem sfera noțiunii, atunci țoale 
filmele noastre de actualitate sînt și poh 
tice (unele bune, altele mai puțin bune).

In ceea ce mă privește, am făcut distin- 
guo-ul mai înainte.

între filmul istoric și filmul unor eveni
mente există, de asemenea, un clivaj foarte 
important.

Eu am conceput (dacă am reușit sau ba, 
nu e de competența mea să apreciez) 

și le-au pus în practică, ele pot constitui 
baza unor filme politice.

La o primă vedere, seria de filme pe care 
le-am scris împreună cu Sălcudeanu pot fi 
incluse în categoria filmului «polițist» (altă 
noțiune hipergeneralizantă și producătoare 
de confuzie). In intenția noastră (și după 
cîte am văzut pînă acum cred că pot afirma, 
fără falsă modestie, că această intenție a 
fost realizată) ele sînt filme politice, de
oarece vorbesc despre preluarea și conso
lidarea puterii, văzută din unghiul organelor 
de stat însărcinate de partid cu reprimarea 
contrarevoluției.

Dar în ultimă analiză, cu toată inimiciția 
mea pentru definiții, eu văd filmul politic 
românesc actual ca un film de dezbatere; 
al marelui proces început de la Congresul 
al IX-lea, procesul adîncirii democrației 
socialiste, omeniei socialiste, demni - 
lății, înțeleasă ca obligație, răspundere, ca 
diept inalienabil la deplina desfășurare a 
personalității umane, în lupta cu tot ce o 
poate frîna, fie că asta se numește inerție, 
mentalități moștenite din trecut sau con
tradicții apărute în acest proces fără pre
cedent în istorie.

O anchetă realizată de Magda MIHÂILESCU EUGEN MANDRIC

Una din realitățile pregnante ale cinematografiei contemporane este afirmarea tot mai răspicată a filmului 
politic. în goană după clasificări, unii critici au început să vorbească despre «un gen aparte —filmul politic». Dacă 
în treburile altora nu avem de gînd să facem noi, aici și acum, ordine, în ceea ce ne privește, intenționăm să separăm 
puțin apele de uscat. Credem că pentru o cinematografie cum este a noastră, a cărei angajare reprezintă însăși ra
țiunea ei de existență și nu o direcție printre altele, filmul politic nu poate fi considerat «o categorie», ci o opțiune și 
o datorie majoră.

Dorind să dezbatem implicațiile acestei înțelegeri, ne-am adresat unor cineaști și scriitori: Ce înseamnă 
pentru dumneavoastră un autentic film politic ? Care ar trebui să fie semnificațiile lui ? în ce condiții un film 
numit de actualitate (termenul nu este cel mai fericit, dar nu avem deocamdată altul) merită și numele de film 
politic ? în ce măsură un film istoric, al unor evenimente, poate fi un film politic ?

Au avut amabilitatea să ne răspundă:
TITUS POPOVICI, EUGEN MANDRIC, MALVINA URȘIANU, IOAN GRIGORESCU

TITUS POPOVICI

Suferința (printre multe altele) a criticii 
noastre de film cred eu că este mania 
generalizărilor, setea de sistematizare cu 
orice preț. Auzim fără încetare, de atîția 
ani, formularea «film de actualitate»; am 
văzut botezate cu acest nume filme care 
reluau vechile poncife ale filmului burghez 
(și încă ale celui ieftin), triunghiurile amo
roase etc., atîta că protagoniștii erau îmbră- 
cați în salopete și decorul era un șantier.

Acum, am senzația că riscăm să tratăm 
în același fel filmul politic. Pornind de la 
intuiția genială a lui Napoleon: «La destinee 
moderne c’est la politique», putem de
duce — și e foarte comod — că orice film 
(avînd în vedere că noi facem filme anga
jate) e și politic ipso facto.

Trăim o epocă în care evenimentele po
litice zguduie conștiințele și implică în mod 
obiectiv fiecare destin individual, cu voia 
sau fără voia lui. în ceea ce mă privește, 
cred că filmul politic e acela care se ocupă 
de oamenii care sînt implicați și se implică 
cu voia lor, în deplină cunoștință de cauză, 
cu toată responsabilitatea și cu toate riscu
rile. în al doilea rînd, raportul fundamentai, 
miza acestui gen de film (sau direcție a 
filmului contemporan) eu o consider ra
portul dintre putere și adevăr, ceea ce în
seamnă In fond cea mai puternică, mai 
complexă și mai dramatică ofensivă împo
triva alienării umane (social^ naționale 
sau pur și simplu individuale), in condițiile 
noastre, nu văd un film angajat fără eroi 
angajați. Am sentimentul că vechea formu
lare a angajării numai a autorului (valabilă 
în general pentru literatura secolului al 
XlX-lea) nu e suficientă, în cazul aflat în 
discuție.

Datorită unei carențe vechi a cinemato
grafiei noastre (ale cărei sechele sînt de
parte dea fi devenit «istorice»), filmul 
politic — în sensul în care am încercat să-l 
definesc sumar — apare ca rod al întîm- 
plării sau al inițiativelor individuale. Or, 
într-o țară care se dezvoltă într-o perspec
tivă științific studiată, o cinematografie 
fără un plan de perspectivă riscă să apară, 

cum din păcate apare încă a noastră, sub 
semnul improvizației: alături de filme care 
dovedesc maturitate de gîndire, talent, pro
fesionalism, apar aberații agramate, în care 
e siluitii plnă și elementara ortografie fil- 
mică (nu dau exemple, nu vreau să supăr 
pe nimeni).

Văd filmul politic ca un film esențial- 
mente de dezbatere; un film a cărui carieră 
în conștiințe începe după ce s-a făcut lu
mină în sală. Iar această dezbatere, direc
țiile ei, au fost strălucit analizate în Plenara 
C.C. al P.C.R. din noiembrie 1971: echitatea, 
relațiile umane dintre oameni, participarea 
tuturor la dezbaterea și realizarea marilor 
opțiuni naționale, analiza lucidă a trecu
tului revoluției noastre de pe pozițiile acestei 
revolutii.

Un singur exemplu: dincolo de realizări 
meritorii — unele în stare să obțină un 
calificativ superior — noi nu avem filmul 
sau filmele perioadei ilegale a partidului 
nostru. Cîte avem — repet, unele bune! —

«Puterea» și «Adevărul» — 
un moment de conștiință. 

«Mihai Viteazul» ca un film de actualitate și 
ca un film politic. De actualitate — pentru 
că problema independenței naționale, a 
dreptului inalienabil al fiecărei națiuni de 
a-și hotărî soarta împotriva imixtiunii, a 
dictatului forței, nu este și nu va fi multă 
vreme de domeniul strict al istoriei, obiect 
adică de studiu, de clasificare sau de 
pioasă aducere aminte. Planeta noastră 
sîngerează încă din pricină că acest prin
cipiu, uneori acceptat teqretic, este călcat 
în picioare, în mod mai mult sau mai puțin 
cinic. Film politic — pentru că acel erou 
extraordinar, intuind ideea unirii naționale, 
într-o epocă sfîșiată de războaie religioase, 
de contradicțiile unui feudalism întîrziat, 
își depășea propria lui condiție de principe 
feudal (vezi legarea țăranilor de pămint) 
și devenea în mod obiectiv un om politic 
modern, indiferent de propria lui viziune 
sau înțelegere a istoriei. Dacă e vorba de 
filmul unor evenimente, din nou se impune 
delimitarea. Tragedia inundațiilor a con
stituit un eveniment, a scos la iveală uriașe 
rezerve de energie umană, inclusiv politică. 
Naționalizarea, colectivizarea sînt eveni
mente de tip istorico-politic: tratîndu-le din 
unghiul acelora care le-au gîndit și au luat 
în fața istoriei răspunderea de a le realiza,

Filmul românesc contemporan este cu
noaștere, este atitudine în toate zonele pe 
care le abordează; și iubirea cea mai gin
gașă, și eroismul cel mai aspru, și întîm- 
plările cu băiețandri netunși, și privirea 
noastră asupra trecutului de jertfe, tot ce 
se întrepătrunde în complexul sentimental 
și intelectual, în deprinderi și comporta
mente, în cultură profesională și în pasiuni 
diferențiate, în semne de întrebare și în 
convingeri mistuitoare, tot ce formează 
universul spiritual al constructorilor socia
lismului multilateral dezvoltat este, pentru 
filmul românesc contemporan, subiect de 
cunoaștere și atitudine activă, angajată în 
numele noului umanism — umanismul so
cialist — pe care-l desăvîrșim.

în acest sens, filmul este politic, indife
rent de zona sau epoca în care investi
ghează. Politic prin tendința sa, politic 
printr-o atitudine față de viață sprijinită 
pe concepția despre lume a Partidului 
Comunist Român, esența sa revoluționară 
și întreaga originalitate creatoare a expe
rienței partidului nostru.

Aceasta implică, firește, și angajarea 
polemică față de alte concepții de viață, 
față de orientări retrograde în arta și gîn- 
direa lumii contemporane. Filmele cine
aștilor români, izvorîte dintr-o realitate ste
nică, izvorîte dintr-o revoluție care rezolvă 
cu uriașe eforturi nu numai problemele 
dezvoltării economice dar și, sau mai bine- 
zis, în primul rînd, marile întrebări, chinui
toarele întrebări ale ființei umane, trebuie 
să propage o artă net opusă la tot ceea ce 
degradează ființa umană.

Poate cea mai mare din ambițiile filmului 
nostru trebuie să fie și vehicularea, în peli
cule de circulație internațională, a răspun
surilor comuniștilor, a răspunsurilor poporu
lui nostru la întrebările și frămîntările lumii 
contemporane.

Nici filmul de actualitate nu poate fi pri
vit ca «un gen» printre altele, ci ca însăși 
vocația primordială a cinematografiei, cu 
toate răspunderile pe care le solicită și le 
impune realizatorului. Modul cum reușește 
să surprindă complexitatea vieții noastre, 
sensul și amploarea prefacerilor sociale dă 
măsura participării artei cinematografice 
la educarea cetățenească, la dezbaterea 
cinematografică a fenomenelor proprii lumii 
socialiste și poate reprezenta sau poate 
face parte din răspunsul românesc la între
bările contemporaneității.

MALVINA URȘIANU

Continui să consider, continui să declar 
că doar simpla abordare a unui eveniment 
politic nu acordă, imediat, unei creații cine
matografice calificativul de film politic. Știu 
că voi pune din nou pe gînduri pe cîțiva 
cronicari și spectatori, dar nu încetez să 
cred că «Gioconda fără surls» este un film 
mai politic decît «Serata», care, într-un anu
mit fel, era istoric. După părerea mea, fil
mul politic este un film de opțiune, presu
pune comentariul interior al autorului asu
pra unor evenimente sau realități sociale, 
unghiul subiectiv, participarea sa la acele 
realități. Poate lumea va fi ispitită să creadă 
că «Trecătoarele iubiri», filmul pe care l-am 
terminat de curînd, este doar o poveste de 
dragoste. Eu îl numesc tot politic, pentru 
că exprimă clar o opțiune personală.



muzica

In ce măsură filmul istoric poate fi și 
politic?

Dacă se mărginește doar la ilustrarea 
unui epos spectaculos, rămine o super
producție și atîta tot. Chiar și filmele unor 
evenimente contemporane, atîta timp cit 
urmăresc doar întîmplările, faptele, nu pot 
fi decît relatări mai mult sau mai puțin 
ritmate. Nu orice film despre 23 August 
este un film politic, se poate face și un film 
de aventuri inspirat din evenimentele acelui 
timp. Cama posibilităților este întinsă, de 
la pelicula de suspense pînă la reflexia de 
ordin politic.

IOAN GRIGORESCU

Dacă am accepta ideea că filmul politic 
este un simplu «gen», ar trebui să recu
noaștem, implicit, că filmul apolitic este și 
el, la rîndul său, alt gen, opus primului 
sau colateral acestuia. Ideea mi se pare 
pe cît de ridicolă pe atît de năstrușnică, 
deoarece, dintotdeauna, arta n-a fost alt
ceva decît politică prin emoție, luptă anga
jată prin armele esteticului, convingere 
prin forța de seducție a frumosului, și tot 
ceea ce a dat ea mai peren, tot ceea ce s-a 
sedimentat de-a lungul timpului, stratifi- 
cîndu-se in tezaurul multisecular de cultură 
al omenirii, n-a fost altceva decît reflexul 
participării unor generații succesive de 
talente la marile probleme ale epocilor în 

actori și roluri

ION CARAMITRU, pe numele său din film Pantazescu, 
un hoț de comori artistice dintr-un serial 
realizat de televiziunea franceză în colaborare cu televiziunile mai multor țări. 
Regizorul Jean-jacques Sirkiz 
filmează în țara noastră episodul «Tezaurul de la Pietroasa».
Operator — Mircea Gherghînescu.

Fotografie de S. STEINER

care au trăit creatorii acestui tezaur. Mai 
trebuie oare demonstrat faptul că arta ma
rilor dramaturgi ai antichității, operele de 
bază ale lui Dante, Shakespeare, Tolstoi, 
Dostoievski, Hugo, Dickens, Twain, Cara- 
giale, Hemingway sau Malraux au fost o 
artă politică? In film, nici creațiile lui 
Griffith, Eisenstein sau Chaplin nu pot fi 
disociate de politic. Jntr-una din comediile 
mute ale lui Charles Chaplin, «Evadatul», 
eroul își încheie povestea, mergînd însingu
rat de-a lungul unei frontiere, cu un pas 
în Mexic și cu altul în Statele Unite, într-un 
«no men’s land», acea fîșie de pămînt 
deopotrivă a indeciziei și a vulnerabilității.

Ori de cîte ori s-a încercat însă o abor
dare mai frontală a politicului în artă,— în 
ciuda posibilității creării unei istorii politice 
a omenirii văzute prin transfigurarea artis
tică —.criticii au fost acuzați de «sociolo
gism vulgar» și asta a cam retezat elanul 
exegeților politicului prin artă. Există, și 
trabuie s-o recunoaștem, în creația artis
tică angajată politic o artă-manifest, o artă 
a tribunilor și o artă a reflexiilor, a faptului 
de viață revolut în care realitatea este cer
nută prin sita patosului distanței, cînd de- 
vansul artistic față de prezent și mesajul 
pentru viitor apar prin evocarea critic- 
analitică a trecutului apropiat. O mostră 
a genului în arta noastră cinematografică 
de actualitate o constituie «Puterea» și 
«Adevărut». Dar filme politice s-au făcut 
la noi și înainte de acesta, și după el. Fil
mul politic nu este un «gen», ci o chinte
sență a gîndirii artistice in reflectarea unei 

epoci, cu implicații imediate în actualitate 
și cu capacitatea plină de cutezanță de a 
avertiza viitorul. El rămîne avangarda unei 
arte și nu «perifericul» ei, acesta din urmă 
fiind întotdeauna rezervat genurilor grefate 
pe viguroasa tulpină a adevăratei arte, care 
își are rădăcinile adine înfipte în realitățile 
unei societăți.

în «Explozia», ultimul film pe care l-am 
scris, transpus pe peliculă într-o concepție 
regizorală proprie de către Mircea Drăgan, 
politicul nu mai este înfățișat prin patosul 
distanței, ci prin surprinderea cvasiime- 
diată a faptului de viață, transfigurat artis
tic. Mesajul lui era conținut de urmărirea 
comportamentului omului socialist la în- 
tîlnirea cu moartea, cu stihia, cu neprevă
zutul, cu «fatalitatea». Acest film, apreciat 
chiar în paginile revistei de față într-o 
cronică elogioasă (contrazisă tot aici în 
mod inexplicabil de un critic amator care, 
de patru săptămîni îl cotează fără argu
mente drept «inutil de a vă deranja»), a «de
ranjat», în numai două luni de la data premi
erei, peste 800 000 de spectatori, făcînd o 
rețetă care concurează cele mai gustate 
filme polițiste sau de aventuri. încă o de
monstrație (în ciuda vocilor singulare și 
neavenite, ca și a «țintarelor» cu califica
tive încropite după o metodă de mult 
abandonată de presa serioasă în dialogul 
criticii cu publicul și cu creatorii) că filmul 
politic de actualitate se bucură de mare 
succes, că el nu este un simplu gen tra
tabil între alte «genuri», ci o determinantă 
a opțiunii artei față de realitate.

maraton 
sau cursă 
contra- 
cronometru?

Nici acum nu ne-am hotărît dacă să 
numim Gala top - Săptămîna «maraton» 
sau «cursă contracronometru». De ce ne
apărat un termen sportiv? Pentru că mani
festarea, manifestările din Sala Palatului 
au fost strîns legate de o noțiune des întîl- 
nită în sport — performanța. Performanță 
din partea spectatorilor, care timp de 6 ore 
nu s-au ridicat din fotolii, a interpreților, 
hărțuiți între așteptare și apariție, și 
mai aies a organizatorilor.

Concepută de multă vreme și avînd 
atuul unei publicități specifice revistei 
organizatoare, Gala top '72 a reușit să-și 
supună laureații unei probe de foc —aceea 
a întîlnirii directe cu publicul. Punctele 
acumulate în top au fost astfel confirmate 
sau infirmate de aplauzele spectatorilor- 
cițitori, beneficiari ai unui spectacol alcă
tuit, pe cît se pare, din preferințele lor.

Muzica ușoară a acuzat de data aceasta 
lipsa unor «nume» care și-ar fi meritat 
cu prisosință locul pe scena galei, mai 
ales că unii interpreti ocupau locuri 
fruntașe în referendumul anual. Ne refe
rim în primul rînd la absența Didei Drăgan, 
deținătoarea locului întîi, apoi la «forfait»- 
ul celei de-a treia clasate, — e drept, în 
urma unei erate —, Marina Voica (se 
pregătește, probabil, pentru o eventuală 
gală a unui alt săptămînal bucureștean). 
Regretabilă este și absența Margaretei 
Pîslaru, a Andei Călugăreanu și a lui 
Mihai Constantinescu, cîntăreți de incon
testabilă popularitate.

Jazz-ul a fost reprezentat prin mereu 
aceeași mînă de «tineri» entuziaști, gru
pați de astă dată în jurul uneivoci sublime, 
țîșnită parcă dintr-o coloană infinită: Aura 
Urziceanu. Alături de ea ar fi trebuit să 
apară și o altă talentată solistă a jazz-ului 
românesc, Elena Constantinescu, anun
țată în mai multe rînduri. Ar fi trebuit...

Cu excepția formației Mondial, secția 
pop a fost prezentă prin tot ce are mai 
bun la ora actuală. N-au lipsit deci Phoe
nix, Sfinx, Roșu și Negru, Romanticii. Din 
păcate, o formație cu potențe inimagina
bile ca Sfinx a prezentat, grație organiza
torilor, o singură melodie, în rest fiind 
folosită ca grup de acompaniament Nu 
credem că aceasta este menirea trioului 
condus de Dan Aldea, mai ales cînd, 
vădit competitiv, celelalte formații au fost 
acceptate cu un repertoriu mai întins.

Melodiile incluse în timpul afectat 
muzicii folk au creat oarecare nedume
riri. Plasarea în cadrul acestui gen a unor 
cîntăreți care practică în fapt o muzică 
ușoară expusă simplist, apare cel puțin 
bizară. Nu este de ajuns, credem, numai 
o voce și o chitară pentru a te numi cîntă- 
reț folk. Mai aproape de acest termen au 
fost clujenii Marcela Saftiuc și Traian 
Cosma, precum și Doru Stănculescu (cu 
remarcabila-i compoziție «Hai, hai!»). în 
afara genului, dar în plină actualitate, s-a 
situat Mircea Florian cu «Opțiune pentru 
pace».

Evoluția muzicii populare românești a 
fost pe alocuri tulburată de manifestările 
reprobabile din partea unui număr restrîns 
de spectatori, lipsiți de criterii și incapa
bili să discearnă frumusețea folclorului 
nostru.

lată-ne deci convinși, dealtfel ca și 
anul trecut, că nu-i deloc ușor să strîngi 
într-un singur spectacol aproape toate 
genurile muzicale de divertisment, mai 
ales cînd ai un public amalgamat ca 
vîrstă, temperament și gusturi, și că este 
mult mai bine să lași fiecărui gen publicul 
său.

George STANCA



de la a la z cronica tv cine, ce, 
unde, cînd?

JACOBSSON 
Ulla

Actrița suedeză de film, născută 
la Gbteborg, la 23 mat 1929. 
Reprezentantă de frunte a tine
rei generații de artiști scandi
navi postbelici, U.J. se afirmă 
încă de la al doilea film al ei: 
N-a dansat decît o vară (1951-

Arne Mattsson), ca o interpretă 
sensibilă, plină de grație. Ca
riera tinerei și talentatei debu
tante se anunță strălucită, des- 
fașurîndu-se conform așteptă
rilor, pe plan internațional. Tur
nează astfel nu numai în patrie 
în filme importante: Karin, 
fiica lui Mans (1954-Alt Sjoberg) 
după Strindberg; Comoara lui 
Arne (id-G. Molander) după S. 
Lagerlof; Surîsurile unei nopți 
de vară (1955-lngmar Bergman) 
sau Căruța fantomă (1958-A. 
Mattsson), ci și în R.F.G.: Und 
ewig bleibt die Liebe (1954), 
Die heilige Luge (1955), Die letz- 
ten werden die ersten sein (1956), 
Riviera Story (1961), Al le jahre 
wieder (1968), în Franța: Crimă 
și pedeapsă (1956), în Anglia: 
Zoulou (1963), Eroii de la Tele-' j 
mark (1965), în S.U.A.: Love 
is a Ball (1962), The Final Hour 
(1963) ș.a.

JAKUBOWSKA
Wanda

Regizoare poloneză de film, năs
cută în 1907, la Varșovia. Pro
pagatoare a ideilor progresiste 
într-o Polonie aservită capita
lului străin, W.J. activează ca 
documentaristă în cadrul grupu

lui avangardist Start. 4a a cărui 
înființare ia parte activă, și mai 
tîrziu sub egida unei Coopera
tive a autorilor de film, reali- 
zînd succesiv filme ca: Reportaj 
nr. 1 (1930), Noi construim (1934), 
Pe țărmurile Niemen-ului (1939). 
în anii ocupației naziste va fi 
deportată în lagărul de la Aus- 
schwitz, ca luptătoare activă în 
rezistență, perioadă pe care o va 
descrie în filmul Ultima etapă 
(1948), zguduitor document des
pre «universul concentrațio- 
nar», operă distinsă cu nume
roase premii internaționale. A 
mai semnat ulterior filme ca: 
Soldatul victoriei (1953), Regele 
Mathias (1957), Întîlnire în întu
neric (1960-copr. cu R.D.G.), 
S-a întîmplat ieri (id.), Sfîrșitul 
lumii noastre (1964), Hotarul fier
binte (1966) ș.a. S-a consacrat 
în ultima vreme formării de 
noi cadre regizorale.

JANCSO
Miklos

Regizor maghiar de film, născut 
la Vac (Ungaria), în 1921. Unul 
dintre cei mai discutați cineaști 
ai noii școli maghiare de film. 
Un cineast al marilor elanuri

revoluționare, practicînd un stil 
de o rigoare aproape clasică 
sub raportul compoziției plas
tice. Dintre filmele sale de o 
rară perfecție formală, uneori 
sever criticate, alteori vehe
ment apărate de «fanaticii» săi, 
reținem mai ales: Cantata (1963). 
Așa am venit (1964), Sărmana 
flăcăi (1965), Roșii și albii (1967), 
Liniște și strigăt (1968), Vînturi 
înnoitoare (id.), Sirocco (1969- 
copr. cu Franța), Agnus Dei 
(1970), Pacifista (1971), Poporul 
cere (1972), film premiat la 
Cannes. Operele sale singulare 
vădesc în afara concepției lor 
revoluționare stilul unui artist 
dublat de un om de cultură, 
de un intelectual cu o formație 
complexă (a studiat dreptul, 
folclorul și istoria artelor, de- 
butînd ca regizor de filme do
cumentare).

JANNINGS
Emil

Actor german de film și teatru, 
născut la New York (Brooklyn), 
în 1886 (după surse mai recente, 
în Elveția, la Rorschach, 1884), 
mort în 1950, la Stroblhof, 
Austria. Monstru sacru al cine
matografului mondial și al celui 
german în particular, E.J. ră
mîne un actor de extraordinară 
diversitate, cu un joc de o mare 
intensitate dramatică (cu alune
cări spre cabotinaj, inerente 
formației sale teatrale). Pe par
cursul unei cariere de peste 
30 de ani ei ne oferă o galerie 
de personaje memorabile, în 
filme clasice ale școlii germane 
mute sau ale celei americane, 
precum și în cîteva din operele 
marcante ale primului deceniu

al vorbitorului. A fost astfel 
succesiv Ludovic al XV-lea în 
Madame Du Barry (1919), Henric 
al Vlll-iea în Anna Boleyn (1920), 
Mitia în Frații Karamazov (1921), 
faraonul din Soția faraonului (id.), 
maurul din Othello (1922), țarul 
Petru cel Mare (1923), califul 
Harun-al-Rașid în Cei trei de
moni ai omenirii (Cabinetul figu
rilor de ceară, 1924), portarul 
din Ultimul >om (id.), Nerone în 
Quo vadis? (1925), Tartuffe (id.).
acrobatul din Variete (id.),Me- 

fisto din Faust (1926), casierul 
din Ispitele trupului (1927), co
lonelul din Ironia destinului (Ul
tima comandă, 1928), țarul Pavel 
din Patriotul (jd.), profesorul 
Un rath din îngerul albastru 
(1930), regele din Aventurile re
gelui Pausole (1933), crîșmarul 
Cesar din La balena neagră (1934), 
regele Frederic din Cei doi regi 
(1935), fabricantul din Stăpînul 
(in amurg, 1937), țăranul avar 
din Ulciorul sfărîmat (id.), sa
vantul Robert Koch (1939), pre
ședintele Burilor din Ohm 
Kriiger (1941), Bismarck în Con
cedierea (1942). Măreția artis
tului este umbrită însă de scă
derile omului, care a acceptat 
cu complezență, după 1933, ti
tluri onorifice acordate d^ ofi
cialitățile naziste în 1941.

Constantin POPESCU

minus
360 de grade

Nimic din ceea ce a fost trecut pe pro
gramul TV din 18-24 martie la emisiunea 
360 de grade nu a apărut la ora și cu titlul 
anunțat. în loc de filmul Trofee cinegetice 
vedem reportajul Trofeul. în loc de «Secrete 
culinare în văzul tuturor» nu vedem nimic, 
în loc de Steaua-C.F.R. Cluj vedem R.D.G.- 
Cehoslovacia, meci jucat anul trecut și 
oferit acum, nouă, telespectatorilor, pen
tru a ne cîntări adversarii, să știm și noi 
ce tactică să aplicăm în partida cu R.D.G. 
Eftimie Ionescu, ca să ne dea curaj, 
ne informează că este o echipă atletică, 
excelentă la capitolul condiției fizice, cu 
șuturi necruțătoare din toate pozițiile în 
plasa adversă, că are contraatacuri pericu
loase și rapide, că este un fundaș stînga 
acolo, unul Koubek, ceva de speriat, care 
bate tot timpul la poartă în loc să-și vadă 
de treburile lui (ba mai și marchează goluri). 
Observă (ca o cobe) că pe banca antrenori
lor cehoslovaci nu prea există bucurie. 
Cum să existe, cînd erau conduși cu 3-0 
pe propriul lor teren? Din minutul 72 
începe un avînt cehoslovac pentru înscrie
rea golului de onoare, dar «este vizibilă 
diferența de pregătire fizică». Nemții ră- 
mîn proaspeți și gata să ia startul la 100 m 
plat! Motive de optimism pentru noi... 
Meciul ne-a dat o perspectivă clară. E.I., 
care n-are trac atunci cînd comentează 
echipele străine, ne-a îmbărbătat. Putem 
lua taurul de coarne fără sfială! Totuși ce 
căuta pe micul ecran acest meci care s-a 
jucat acum un an și care se cuvenea să fie 
studiat numai de tehnicienii naționalei 
noastre, ca să nu ne zdruncine și nouă în
crederea în forțele băieților din națională 
cu atleții din toamna trecută.

Ar fi urmat, după program, «Trofee cine
getice», un film de Al. Satmari. Urmează 
însă dansuri populare, neprevăzute în pro
gram, dar văzute și răsvăzute de mai multe 
ori cu alte ocazii. Trecem și peste hopul 
ăsta! (Strict autentic: televizorul se defec
tează și mă duc vizavi la inginerul Stoca, 
știindu-l un pasionat telespectator al pro
gramului de duminică Adormise în fotoliu. 
Adînc de tot. Nu l-am deranjat și am bătut 
la ușa familiei Serea,' închiseseră televizorul 
și discutau de-ale lor. Numai de hatîruî 
acestei cronici i-am rugat să-l redeschidă ) 
360 de grade la... Intercontinental. Străbă
tuse deja meridianele grad cu grad și acum 
se afla la Intercontinental, în sala «Bel
vedere», la taclale cu admirabilii noștri 
actori de comedie. Să mai spună și ei cîte 
o glumă, două, acolo. Se face apelul ca la 
școală, toți sînt prezenți în afară de Vasilica 
Tastaman și Rodica Tapalagă. Paul Sava a 
răspuns «prezent», dar n-a spus nici pîs! 
Adrian Georgescu, de asemenea. Furdui 
a spus două «anecdote» de care a rîs el 
(colegii lui au marcat). Cea mai reușită a 
fost llinca Tomoroveanu care, de fapt, nu 
face comedie. (M-am uitat la familia Serea, 
care se înnoptase de atîta haz.) Mai departe. 
Emil Hossu recită de la etajul 27 ceva 
despre primăvară și jos se încarcă troienele 
în autobasculante. Asonant și improvizat 
mi s-a părut acest program de duminică 
după-amiază. 180 de minute oarecare dintr-o 
zi de odihnă a celor care au învins în lupta 
cu viscolul.

Scad din cele 180 de minute 10 minute, 
și anume pe cele din sala «Rapsodia», care 
au făcut notă aparte prin distincția și mă
sura cu care Pop Simion a oferit informații 
inedite despre cartea și afișul turistic

A fost frig la TV. Au fost minus 360 de 
grade în această duminică, spre deosebire 
de alte duminici.

Coman ȘOVA

• în sfîrșit, după o pauză con
siderabilă, se anunță o premieră 
cinematografică românească: 
«Veronica», feeria muzicală rea
lizată de Elisabeta Bostan, ne
obosita prietenă a celor mici. 
Protagonistă — o mogîldeață- 
minune pe nume Lulu Mihăescu, 
în vîrstă de patru ani. în triplu 
rol, pe post de învățătoare, de 
zînă și de împărăteasă a furnici
lor — Margareta Pîslaru. Pre
miera— la jumătatea lunii aprilie.
• Marlon Brando a refuzat să 

primească Premiul «Globul de 
aur», acordat de' Asociația criti
cilor străini din Hollywood, pen
tru creația sa din filmul «Nașul» 
(amintim că înmînarea acestei 
distincții precede cu cîteva săp- 
tămîni acordarea Oscarurilor). în 
telegrama trimisă asociației, 
Brando menționează: «Vă cer 
respectuos să înțelegeți că a ac
cepta o onoare — chiar dacă 
pornește de la bune intenții — 
înseamnă a primi puținul rămas 
de la alții. Mai mult decît atît, 
doresc ca nimeni să nu accepte 
acest premiu în numele meu».
• Și Annie Girardot vrea să 

scape de sub tutela producăto
rilor. De curînd, cunoscuta ac
triță a întemeiat propria sa casă 
«Girsa» (bănuim că numele vine 
de la Girardot și Salvatori). Pla
nul «femeii cu bani» sună așa:

...«Să fac filme amuzante în care 
nu va trebui să joc neapărat eu. 
In afară de asta, vreau să dau o 
mînă de ajutor unor tineri re
gizori care, ca și mine, își iubesc 
meseria cu pasiune».
• Săptămînalul american «Va

riety» publică un nou «AII Time 
Box Office Champs», o statistică 
la zi a celor mai rentabile filme 
din toate timpurile: Nașul, Pe 
aripile vîntului, Sunetul muzicii, 
Love Story, Licențiatul. Aeroportul, 
Cele zece porunci, Ben Hur, My 
Fair Lady.

• Ewa Krzyzewska (în foto
grafie) este protagonista filmu
lui «Gelozie și medicină», reali
zat de cineastul polonez Janusz 
Majewski după un best-seller al 
lui Michel Choromanski.

CINECOTA SĂPTĂMÎNII
9 cronicari —9 filme

Filmul
Călin 
Căli- 
man

Ioana 
Crean

gă

Flo- 
rica 

Ichim

Gelu 
Io

nescu

Magda Horia
Mihăi- Pă- 
lescu traseu

Vale
rian 
Sava

Tudor 
Stă- 

nescu

D.l.
Suchia- 

nu

Zestrea * * ** * ** * * **

Cu mîinile curate ** ** ** * ** ** ** ** **

. Adio, arme! * 0 * . 0 0 *: ***

Copilul sălbatic ** ** * ** **

Structura cristalului *** *** *** **** ** *** ***

Alfred cel Mare * * * *

Clovnii *** *** **** **** **** *** **** *** **

Organizația * ** ** * * ** * ♦* ***

Eu nu văd, tu nu vor
bești, el nu aude * ** * * o o * * ***

o inutil a vă deranja
* de văzut eventual

** de văzut

*** de văzut neapărat
**** capodoperă

Nicoleta GHERGHEL

TOP MUZICAL

SĂPTĂMÎNA 
TRECUTĂ

SĂPTĂMÎNA 
ÎN CURS TITLUL INTERPRET SĂPTĂMÎNI 

ÎN TOP

1 1 Negru Vodă Phoenix 5

7 2 Eternitate George Nicolescu 3

— 3 Cine te-a adus 
în calea mea Margareta Pîslaru 2

4 4 Oameni de zăpadă Roșu și Negru 5

9 5 Vacanța Cronos 4

2 6 Jocul țambalelor Aura Urziceanu 5

— 7 Vouă Dida Drăgan 1

3 8 Prinzi oare jocul 
vîntului din drum? Marcela Saftiuc 5

8 9 Joc de taină Carmen Mureșan 2

6 10 Crăiasa din povești Romanticii 5

Compozitori: 1. Nicolae Covaci. 2. George Grigoriu. 3. George Grigoriu. 4. Nancy 
Brasdes. 5. Robert Flavian. 6. Gioni Răducanu, 7. Petre Magdin. 8. Marcela Saftiuc. 
9. Gabriel Margarine 10. Doru Tufiș.

TOP MUZICAL «FLACĂRA» 
TALON Nr. 622



memoriile lui șerban cioculescu (IV)

C
asa în care m-am născut, ca 
și multe altele din Bucureștii 
de altădată de la sfîrșitul seco
lului trecut și de la începutul 
veacului nostru, n-avea grădină. Era flan

cată în dreapta de un strimt pavaj, dacă 
mi-amintesc bine, iar în fundul curții avea 
o cișmea cu manivelă, la care noi, copiii, 
Radu și cu mine, ne încercam puterile 
(ale mele, copil plăpînd, nu făceau două 
paralel). Așa cum era, îngustă și nu prea 
adîncă, mica noastră curte nu m-a îmbiat 
niciodată la joacă sau la visare. Era ca 
un coridor fără acoperiș, pe care-l străbă- 
team ca să ieșim la plimbare la Șosea. 
La care șosea? Firește, la Șoseaua Kise- 
leff, atunci, în prima decadă a secolului 
nostru, mai mult decît astăzi, cînd avem 
Băneasa, cu lacul ei, locul de atracție al 
bucureștenilor de toate vîrstele. Această 
șosea, cu numeroasele ei boschete, cu 
aedalul ei de alei tăinuite dar familiare 
îndrăgostitilor, cu Bufetul lui Mincu, care 
ne părea în Bucureștii nu prea mari un 
impunător monument în stil, național, 
tinea de fapt loc grădinilor ce le lipseau 
mai tuturor în capitala României la în
ceput de veac. O evoluție istorică mult 
prea precipitată transformase orașul altă
dată bogat în imense grădini și cu mari 
case în stil oriental, ascunse în fundul 
lor, într-o metropolă fără stil (ceea ce nu 
percepeam la vîrsta mea cea crudă) și 
mai ales fără grădinița ei, cu pomi fructi
feri și cu răzoare de flori.

Este ceea ce am găsit, cel puțin pe 
jumătate, la casele bunicilor din.Turnu 
Severin. Pe jumătate, pentru că grădina 
și curtea, ambele destul de largi, erau 
lipsite de flori, cu excepția liliacului violet 
care înflorea la începutul primăverii, ves- 
tindu-ne-o cu aroma sa «inefabilă». Din- 
tr-o altă grădină din vecini, nu mai știu 
care, ni se trimiteau în fiecare an ramuri 
grele de liliac alb involt, cu floare plină și 
deasă față de modesta ei rudă săracă a 
vegetației proprii. Era floarea de predilec
ție a mamei, și de cîte ori mi se oferă 
astăzi o cît de mică rămurea cu horbotă 
de liliac alb involt, mireasma lui puternică 
îmi redeșteaptă amintirea celei plecate 
prea curînd, îngropată sub jerbe nenumă
rate de flori, fără să-i fi putut însoți cel 
din urmă drum, deoarece, bolnav fiind, 
mi se ascunsese neașteptatul deznodă- 
mînt, pe cînd cu toții ai ei așteptam 
de la o zi la alta ieșirea ei din sanatoriu.

De cîte ori trec prin orașul ce se cheamă 
acum Drobeta-Turnu Severin mă furișez 
de grupul ocazional și trec pe strada 
Decebal, să-mi arunc o privire peste gar
dul înalt de piatră cu grilaj și să iscodesc 
grădina copilăriei mele. Casa a fost vîn- 
dută de bunicul meu, cînd s-a mutat cu 
mătușă-mea, la patru ani după moartea 
soției sale, la Timișoara, unde ginerele 
lui, Vasile Călinescu, funcționa în ma
gistratură cu gradul de consilier la Curtea 
de apel (pe nemțește: Tafelrichter). Nu 
știu ce va fi simțit bătrînul (avea 78-79 de 
ani) cînd s-a rupt de casa pe care o clă
dise și în care locuise mai mult de jumă
tate din viața sa. Firește, un resort vital 
se va fi sfărîmat în moșneagul robust, 
deoarece inima l-a lăsat în curînd, și 
peste un an, un an și jumătate, a luat 
drumul spre cimitirul din Turnu Severin, 
să se odihnească de veci lîngă soția lui, 
pe care o suportase cu stoicism, și mai 
ales în preajma fiicei pe care o adorase, 
Constanța, mama mea.

Nu-mi amintesc să fi simțit o suferință 
reală la auzul știrii că ai mei se mutau 
la Timișoara, după ce vînduseră casa, 
împărțindu-și între ei prețul bunicel al 
casei bunicilor. Eram student în ultimul 
an la Facultatea de filozofie și litere din 
București. Severinul nu mai îmi spunea 
nimic, eram avid să cunosc frumosul oraș 
de pe malurile Begăi, vestit prin mozaicul

Șerban Cioculescu 
la 16 ani (1918) 

cu Gherghinescu-Vania, 
poetul 

(la mijloc), 
și cu vărul criticului, 

Mircea Marinescu, 
viitorul magistrat 

(în dreapta).

său de patru suburbii, fiecare de dimen
siunile unui oraș de mărimea celui dună
rean, și mai ales prin cafenelele lui în 
stil vienez, ce mă îmbiau atunci mai mult 
decît grădinile și parcurile acestei din 
urmă mici urbe și chiar decît... grădina 
copilăriei mele.

Am spus că aceasta dispunea de o 
curte mare și de un spațiu propriu cores
punzător (de fapt,dublu). Curtea se ținea 
de-a lungul zidurilor casei, destul de în
tinsă, pînă în fundul ei, străjuit de un 
zarzăr impunător ca proporții, dar nu și 
prin fructele lui, pistruiate și nesuculente. 
Era largă, dinspre stradă, pe stînga, pavată, 
în mijloc pietruită, iar spre dreapta, măr
ginită de un tufiș destul de înalt. Către 
mijlocul curții, văd încă un pavilion înalt, 
pe coperișul de tablă al căruia ne suiam 
să tropăim în lipsa bunicii, punînd în 
practică zicala: «cînd pisica nu-i acasă, 
șoarecii joacă pe masă». Urcam pe cope- 
riș mulțumită unui corcoduș rămuros și 
înalt, pe care ne cățăram bucuroși, ca să 
ne facem mendrele, nesupravegheați. Era 
singurul joc «violent» la care mă deda- 
sem alături de pîrdalnicul de frate-meu, 
Radu, și de mai micul nostru văr, Mircea, 
ambii mai buni escaladatori ca mine. 
Profitam așadar cu nevinovăție de absen
ța bunicii, care de la orele 3 de după- 
amiază pleca prin vecini, pe la prietene 
și se înapoia după alte trei ore, cînd ne 
găsea în ordine. Ea însăși simțea că so
sirea ei făcea minuni și se anunța cu 
umor, trîntind greaua poartă de fier din
spre stradă:

— Vine goanga!
«Goanga» era personificarea discipli

nei absolute, de la mic la mare, pînă la 
doctorul, soțul ei, care nu-i găsise leacul 
la înțepăturile limbii decît în mutismul 
integral. Să nu uit să spun că torționara 
mea nu era lipsită de umor. Spunea, cu o 
exclamație plină de haz, cînd avea să în- 
tîmpine pretențiile nesăbuite ale cuiva, 
cele două cuvinte pe care nu le-am auzit 
decît din gura ei:

«Moț, Catinco!»
Cea cu moț, dacă nu era de față, de 

bună seamă că sughița, prin telepatie, la 
vorba de duh a bunicii.

Așadar, după orele de școală ale di 
mineților, în cele trei ceasuri de «respiro» 
ale după-amiezei subscrisului, grădina a 
fost raiul copilăriei mele. Să-I descriu 
cît mai exact mi-este peste puteri. Voi în
cerca totuși. Un. spațiu larg se deschidea 
între tufișul ce o despărțea de curte și 
gardul care dădea spre vecin, unde locuia 
un simpatic avocat, Dunăreanu, și fru
moasa lui soție, o vieneză trandafirie și 
mereu voioasă.

Pe dreapta, în. mijloc, prin raport cu 
întîia curte interioară, străjuia o boltă de 
viță umbroasă, care mă răzbuna, prin 
farmecul ei discret, de vulgara romanță 
sentimentală, atunci pe buzele tuturor 
mahalagiilor:

nCoto-n grădiniță, 
Sub bolta de vită,
Vin', fetită,
Vin' să-fi dau guriță».
Lateral, de-a lungul întregului gard (sau 

zid?) despărțitor de vecinul sus-zis, se 
întindea o altă mai întinsă viță-de-vie, 
prinsă de un spalier cu un mic coperiș. 
între această viță, în fiecare an încărcată 
cu toate bunătățile, și boltă se ridica un 
nuc uriaș, ale cărui frunze amărui erau 
smulse fără milă ca să ni se facă băi 
așa zicînd întăritoare. Grădina se întin
dea în fund, dincolo de chioșcul pomenit, 
o altă bună porțiune de teren, toată, ca 
și celelalte, plantată cu cei mai feluriți 
pomi și arbuști, de la alun la exoticul 
«reine-Claude», în pronunția specifică a 
bunicii, — care-i număra puținele dar 
imensele roade, în spirit monopolist —, 
«renglodul».



varietăți____________ •__
3 000 DE GLORII

O uzină bucureșteană care-și 
onorează firma — «Semănă
toarea». Prezentă în primele 
linii ale bătăliei pentru moder
nizarea și mecanizarea agri
culturii socialiste din România, 
«Semănătoarea» trimite me
reu pe ogoare tipuri perfecțio
nate de mașini-agricole. Ca 
aceste combine, denumite Glo
ria C-12, și din care, în anul 
care a început, vor fi livrate 
3 000 de exemplare.

MOGOȘOAIA: 
LA MULȚI ANI!

Ați vizitat Muzeul de artă brinco- 
venească de la Mogoșoaia? Mai 
vizitați-l o dată: îl găsiți deschis 
intre orele 10 și 17 (zilnic, afară 
de luni și marți). Și fiindcă tot 
treceți pe acolo, dați mai multă 
atenție palatului în care este adă
postit. Bijuteria aceasta arhitecto
nică a împlinit 270 de ani. Palatul 
a fost clădit de Constantin Brinco- 

veanu pentru fiul său Ștefan, în 
anul 1702. Pe pisania aflată în- 
tr-unul din foișoarele palatului se 
poate citi: «Acest palat den te
melie iaste zidit și înfrumusețat 
de pre luminatul înălțatul Domn 
Io Constantin Basarab Voevod, 
dăruit și dat la al doilea fiu, lui 
Ștefan moștenire ohabnică, să- 
vîrșind acest frumos lăcaș la anul 
de la Hs. 1702, septembrie 20». 
După mărturia unor demnitari stră
ini, care au cunoscut palatul în tre
cerea lor pe la noi, știm că la vre
mea aceea ansamblul arhitectonic 
de la Mogoșoaia trecea drept una 
din cele mai somptuoase reședințe 
domnești din Europa. în fotografie 
(făcută în anul 1931): palatul — 
fațada dinspre lac. fn prim-plan, 
în barcă: scriitoarea Martha Bi- 
bescu.

FUMĂTORI 
DE. PIPĂ, 
SÎNTETI 
SALVATI!

AUTOMAS — MONSTRUL ȘOSELELOR

Uzina franceză constructoare de mașini din Champs sur Yonne recomandă re
prezentanților presei pe Automas, vehiculul rutier în stare să transporte 500 de 
tone (adică 50 de vagoane) cu remorca sa construită pe 22 de linii a 3 osii fiecare. 
Vehiculul, care va fi utilizat la transportul unor gigante mase indivizibile, este 
considerat un eveniment industrial mondial de prim ordin.

...iar salvarea a venit, se în
țelege, de la Dunhill, faimoasa 
firmă producătoare de tutun, 
pipe, brichete, portțigarete și 
alte ustensile legate de iarba 
dracului. Fumătorii de pipă se 
vor putea plimba de acum îna
inte liniștiți prin ploaie, fără 
teama că li se va stinge focul 
sacru din coșul pipei. Și un 
mic amănunt: miniumbreluța 
pe care o vedeți este din aur 
și nu costă decît o mie de 
dolari. Scump, dar nu face...



UITE, TASSI, CUM SE FACE!

Micuței Lori Banducci din San Francisco i s-a dat in primire un ponei, pe nume Tassi. Lori nu vrea să fie doar un simplu îngri
jitor, ci și un bun educator. Drept care, iat-o aplicînd o metodă pedagogică verificată — exemplul personal. Numai așa a 
acceptat Tassi să bea din găleata care — nu se știe de ce — nu-i era pe plac.

telegrame străine

• Cronicarul coregrafic Sylvie de Nussac de la «I'Express» a criticat 
cu asprime spectacolul cu baletul «Frumoasa din pădurea adormită» 
prezentat la Opera din Marsilia. Grav ofensat, primarul orașului, cu
noscutul om politic francez Gaston Defferre, s-a adresat prin presă 
ziaristei îndrăznețe: «Vă previn că nu veți mai fi invitată la Opera din 
Marsilia și că, dacă totuși veți veni, veți fi tratată ca un ziarist care nu 
stăpînește bine meșteșugul scrisului», in afară de aceasta, Defferre a 
acționat-o în judecată cerînd despăgubiri în valoare de 500 000 franci, 
dar a pierdut procesul. Presa, a IV-a putere în stat, își arată forța...
• Intre 25 aprilie și 5 mai se va desfășura la Trento (Italia) un festival 

al filmului, interesant prin ineditul lui. Organizat de Clubul alpin italian 
cu scopul de a cultiva dragostea pentru munte, festivalul va primi în 
competiție filme scoțînd la iveală frumusețea de negrăit a drumeției pe 
înălțimi, realizate de alpiniști sau de cineaști amatori. Concursul este 
dotat cu Premiul «Mario Bello» constînd dintr-o plachetă de argint 
și suma de 500 000 lire. •

• Premiile Societății poeților francezi din acest an au fost acordate 
după cum urmează: Marele Premiu, dramaturgului Jean Sarment, 
autorul cunoscutei «Mamouret», jucată și la noi cu mare succes; Pre
miul criticii poetice, lui Jean Guirec; Premiul Desbordes-Valmore, 
literatei Marcelle Gerard. Premiul internațional al «Prieteniilor fran
ceze» a fost atribuit lui M. Bedretti-Tuncel, traducător a numeroase 
lucrări dramatice din franceză în curcă, Bedretti fiind profesor de fran
ceză la Universitatea din Ankara.
• «Au fost tăiate scene fundamentale. Personajul-cheie, interpretat 

de Lea Massari,a devenit de neînțeles și redus la un rol minor. Semnifi
cația scenei finale a fost dată peste cap și toate implicațiile spirituale 
escamotate în mod brutal». (Din scrisoarea adresată presei franceze de 
către regizorul italian Valerio Zurlini, realizatorul filmului «Profeso
rul») Cel incriminat este Alain Delon, producător și interpret principal 
al filmului, care a operat în copia prezentată în sălile pariziene tăieturi 
neinspirate.
• Editura «Welz» din Salzburg (Austria) va publica în 1974 o ampla 

monografie a marelui pictor austriac Wilhelm Thoeny (1888-1949!. 
Moartea pictorului a survenit la New York, la un an după ce un incendiu 
distrusese circa 1 000 de lucrări de-ale sale, în majoritate uleiuri, acua
rele și desene. O întîmplare fericită a făcut însă ca, recent, după 15 am 
de la incendiu să fie găsite 250 acuarele, care n-au fost mistuite de flăcări.
• S-a stins recent din viață într-un spital din Atena, la 73 de am. 

celebra actriță greacă Katina Paxinou. Debutînd în teatru în 1920, 
regretata artistă s-a afirmat treptat ca o tragediană de prim rang. Ulte
rior ea a avut și creații remarcabile în numeroase filme din care men
ționăm: «Cui îi bate ceasul» după Hemingway, rol pentru care a obținut 
Premiul Oscar, și «Rocco și frații săi», prezentat și la noi, în care a jucat 
roiul mamei.

INFRUMUSETÎND MAȘINA TIMPULUI

Se numește Eugen Tamaș și din două pasiuni — ceasornicele 
și florile — a făcut una singură: ceasornicele florale. Oricine 
a trecut prin orașul Tîrgu Mureș i-a admirat una din opere 
— imensul ceas floral din centrul orașului. Ultimul proiect 
al lui Eugen Tamaș: construirea unui ceas-mamă care să 
acționeze un mare număr de ceasuri-pui instalate în diferite 
puncte ale orașului.

cititori
către cititori

Pentru a putea insera un număr mult mai mare 
de adrese la aceasta rubrică, vom folosi prescurtări 
pentru anumite teme foarte solicitate. Astfel, teme 
diverse—D; automdbilism=A; cinema—C; enig
mistică—E; filatelie—Fit; literatură=L; limbi stră
ine—Lb; muzică=M; prietenie=P; sport=S; tea
tru Te; tehnică=Th; viața tineretului=T: schimb 
de foto actori = Fa; schimb de ilustrate = V.

Următorii cititori doresc să corespondeze:
Lațchescu Ionel, 18 ani, muncitor, Caransebeș,str. Valea Cheneni 

nr. 35: M, P, V; Macriș Doru și Domir Mihai, Rîșnov, str. Negoiul 
nr. 4, jud. Brașov: P, Fa, V; Veniamin Titus-Aurel, 23 ani, corn. Suhult- 
Tansa, jud. lași: arte plastice, L; Lazu Aurel, 25 ani. Slatina, str. 
Păcii, bl. 8. sc. A, et. II. an 7: D. V; Nacu Gelu. 21 ani, Hunedoara. 
Aleea Oțelarului nr. 1, bl. CM 5, et. IV, ap. 163: D, V; Nicorescu Ion, 
29 ani, corn. Movileni, jud. Olt: D; Linetski Aleksei, 17 ani, stud.. 
U.R.S.S., Kiev 57, str. Kovalski 5: Lb, S, V; Beșchea Gheorghe, Brașov, 
str. Operetei nr. 43: P, turism; Benyovszky Zoltan, 18 ani, elev. 
Brașov, str. Hărmanului nr. 65: C, L, M, P, V; Radulescu Marian. 
22 ani, prof., Focșani, str. Timiș nr. 9: Lb, M, P, S; împărat Ana, 
16 ani, elevă, corn. Luncoiu de Jos nr. 78, jud. Hunedoara: Lb, P; 
Vornicu Rica, corn. Havîrna, jud. Botoșani: L, P, Fa, V; Gheorghiu 
Maria, 16 ani, elevă, Reghin, str. Salcîmilor nr. 28 A, jud. Mureș: 
P, V; Schinteie Valeriu, 22 ani, corn. Telești, jud. Gorj, of.p. Cîlnicu: 
D, V; Sorescu Gabriela, 17 ani, elevă, București, sect. 7, Drumul 
Taberei nr. 54, bl. F 3, sc. 3, et. IV, ap. 54: Fit, L, P, V; Țîrlea Iulian, 
20 ani. Galați, Țiglina II, str. Constructorilor nr. 7, ap. 3: D; Kirceș 
Mihai, Reghin, str. Viorelelor nr. 25, jud. Mureș: P, Fa, V; Toma 
Constantin, Roman, str. T. Vladimirescu. bl. 3. ap. 13: D. V; Părhău- 
țanu Elena, 17 ani. elevă, lași, Splai Bahlui nr. 20 A, bl. I 1, sc. B, 
et. 1, ap. 4: D, V; Kmu< sony Sigismund, '22 ani, tehnician, Tg. Mureș, 
str. Lenin nr. 43: psihologie, turism, S, Te; Velinski Vera, 17 ani, 
elevă, București, sect. 8, Calea Griviței nr. 178, bl. P, et. VI, ap. 25: 
V; Enea Mihail, 19 ani, mecanic, corn. Hoghiz, jud. Brașov: P, Fa, V; 
Lazăr Olga, 17 ani, elevă, Aiud, str. 23 August nr. 90, jud. Alba: 
P, Fa, V; Cîrcu Irina, elevă, Galați, str. Muzicii nr. 13: D, V; Teodoru 
Ștefan, 17 ani, tehnician, Galați, str. Borzești nr. 35: D; Barbu Anda, 
18 ani, elevă. Buzău, str. C. Brîncoveanu nr. 9 bis: D, V; Herciu 
loan, 26 ani, electrician, corn. Mărgineni, jud. Bacău: C, M, P, S, 
T, V; Crețu llie, 17 ani, elev, com.Girov, sat Căciulești nr. 21, jud. 
Neamț: D, Fa; Cristian Doina, 16 ani, elevă, Cîmpulung, str. E. 
Pompiliu nr. 5, bl. 4, sc. B, et. III, ap. 2, jud. Argeș: P, V; Zeca Ni
colae, 18 ani, Brăila, str. Zidari nr. 38: D, V; Sabău Mariana, 16 
ani, elevă, corn. Noșlac, sat Stîna de Mureș, jud. Alba: P, V; Coșman 
Viorel, 25 ani, electrician. Galați, str. Aviației, micro 40, bl. C 6, 
ap. 19: E, Lb, T, O.Z.N.; Bradovinschi Mariana, 23 ani, stud. Cluj, 
str. Hasdeu nr. 45, căm. V, cam. 58: L, Lb, M; Appel Cristina, 17 ani, 
elevă, Turnu Măgurele, str. Ghioceilor nr. 3: C, L, T; Grigoraș 
Elena, 25 ani, contabilă, C.A.P. Fălticeni, jud. Suceava: D; Corneliu 
Letiția, 17 ani, elevă, Ploiești, blocuri-vest, str.’ înfrățirii nr. 11, 
bl. 7, sc. C, ap. 46: L, T, V; Vlaicu Costel, 20 ani, stud., lași, str. Țu- 
țora nr. 2, sc. B, et. III, ap. 14: V; Antonescu Lili, 17 ani, elevă, Că
lărași, str. Rahova nr. 40: P, V; Voinea Gicu, 23 ani, tehnician. Ga
lați, str. Culturii nr. 13: D, V; Picu loan, 30 ani, muncitor, Cugir, 
str. Tineretului nr. 2, jud. Alba: P, V; Jogăraru Teodor, 18 ani, elev, 
Cîmpina, str. Griviței nr. 1, jud. Prahova: P, S, Fa; Preda Eugenia, 
16 ani, București, sect. 6, str. Radu Constantin nr.22, bl. 24, sc. B, 
et. I, ap. 26: D, V; Marinescu Eugen, 23 ani, stud., București, sect. 7, 
Splaiul Independenței nr. 290, bl. G, cam. 110: D, V; Sul Olimpia, 
16 ani, elevă. Brăila, str. Th. Aman nr. 88: D; Marinescu Florina, 
20 arii, București, sect. 7, str. Flămînda nr. 96, bl. 2, sc. 1, et. 1, ap. 6, 
of.p. 17: D, Fa, V; Rotaru Veronica, 20 ani, tehniciană, lași, str. Piața 
Unirii, bl. 9, et. VII, ap. 43: Fit, L, Fa, V; Scîntee Dan, 18 ani, elev, 
lași, str. Decebal nr. 8, bl. C 1, sc. C, et. 1, ap. 5: P, Fa, V; Gavri- 
lescu T. loan, 18 ani, elev, corn. Popricani, jud. lași: P, Fa; Ilie Mircea, 

x 19 ani, Constanța, str. Timișana nr. 32: C, M, S, V; Rogosievici
Theresia, 24 ani, contabilă, Suceava, str. Oituz nr. 32, bl. H 10, 
sc. A, ap. 27: D, V; Sănduleanu Constantin, 18 ani, elev, București, 
sect. 5, str. Ciulini nr. 1, Jilava: D, V; Socaci luliu, 26 ani, construc
tor, Deva, str. Zamfirescu, căm. nr. 2: C, M, schimb de discuri 
și reviste; Cobianu lulia, 18 ani, elevă, Turnu Măgurele, str. Cpt. 
Stănculescu, bl. C 22, sc. B 2, et. III, ap. 42: C, L, M; Andriescu Vlad, 
30 ani, tehnician, corn. Grințieș, jud. Neamț: Lb; lordache Dumitru, 
23 ani, prof., com. Leordeni, str. Glîmbocata nr. 219, jud. Argeș: 
D, V; llaș Emil, 22 ani, lași, str. Trecăt. Trei Ierarhi nr. 12: D, V; 
Kovendi Ileana, 16 ani, elevă, Baia Mare, str. Rozelor nr. 6/4: M, 
Fa, V; Glăvan Petru, 23 ani, tehnician, Galați, Aleea C.F.R. 1 nr. 28: 
C, M, P, V; Avram Angelica, 18 ani, elevă, corn. Topolog, jud. Tulcea: 
L, P, T; Luca Laura, 20 ani, vînzătoare, Lupeni, magazinul 30 trico
taje, jud. Hunedoara: C, L, P, Fa, V; Titulescu Giani, 18 ani, elev, 
Drobeta Tr. Severin, Calea Traian nr. 119: Lb, P, S; Cazacu Doina, 
19 ani, corn. Micești, jud. Argeș: M, P, V; Teodbrescu Marin, 22 ani, 
electrician, Turnu Măgurele, str. M. Bravu, bl. G 1, sc. I, et. VII, 
of.p. 126: D, V; Marcu Jean, 19 ani, elev, Timișoara, Bd. 6 Martie 
nr. 46: P, V; Pandelea Vasile, 18 ani, instalator, Hunedoara, str. 
Nicolae Bălcescu nr. 9, bl. G 2, et. III, ap. 80: P, S, V; Pietraru Fran- 
cisc, 18 ani. Constanța, Șos. Mangaliei nr. 74, căm. C 4, sc. 1, et. III, 
ap. 303: M, P, V; Blaga Vica, 23 ani, tehn. proiectant. Galați, str. 
Avîntului nr. 36: D, V; Marc Magdalena, 20 ani, Galați, str. Grădina 
Veche nr. 124: V; Havrici Octavian, 20 ani, stud., București, sect. 1, 
str. Mierlei nr. 24: A, E, Fit., P, T, Fa; Ursan Georgeta, elevă, Re
ghin, str. M. Viteazul, bl. 2, sc. II, et. I, ap. 25, jud. Mureș: P, Fa, V. 
Andrieș Ana și Fîrțade Aneta, 16 ani*  eleve, Andrieș iosif, 18 ani, 
strungar, Brașov, str. Cumanilor nr. 7: C, L, M, P, Fa, V; Geangu 
Elena, 38 ani, funcționară, Fetești, jud. Ialomița, str. Veșniciei 18 
bis: D, V; Mihăilă Antonie, student, Petrila, jud. Hunedoara, str. 
T. Vladimirescu,bl. nr. 1, sc. A, et. 1, ap. 36: L, P, V; Negoescu Vasile, 
23 ani, mecanic. Buzău, str. En. Văcărescu nr. 3, bis: P, V, Th.,știință; 
Dobre Vasile, 16 ani, elev, București, sect. 3, str. Toporași nr. 15 A, 
Pantelimon: D ; Miron Marcela, Bacău, str. Aurel Șețu nr. 41: muzică 
populară; Porojan Vasile, elev, Roșiori de Vede, jud. Teleorman, 
Bd. Republicii 11: E, Lb, M, P.

• O nouă stea pe firmamentul cîntecului african. După vestita Myriam 
Makeba și mai noua Bella Bellow din Togo, tînăra de 21 de ani Abeti, 
originară din Kisangani (Zair), s-a afirmat ca o strălucită interpretă, 
atît a cîntecului contemporan cît și al celui din folclorul african. Debu
tînd la televiziunea zaireză, Abeti și-a continuat drumul ascendent cu 
turnee în marile orașe africane Lome, Kinshasa, Abidjan, Niamey, Dakar, 
poposind de curînd la «Olympia» din Paris.
• Acceptînd să întruchipeze pe ecran figura mamei sale, — neuitata 

Judy Garland —,Liza Minnelli a declarat: «Nici nu poate fi vorba de 
exploatarea numelui mamei mele. Filmul va fi un omagiu adus memoriei 
unei ilustre actrițe și cîntărețe. Dar mi-e teamă, pentru că nu ajung 
ca interpretă nici la picioarele ei». Filmul va fi regizat de Vincente 
Minnelli, acela care,— așa cum arată «I ’Express» —,ca soț și tată cu
noaște scenariul pe de rost.

E.A.



examen de conștiință_____________  ț___ A
Un inginer, acum la a doua tinerețe, îmi povestea 

cum prin '52, cînd învățase să construiască o hidro
centrală înainte de a ști bine să-și radă tuleiele, 
ceruse și i se aprobase să plece pe șantierul de la 
Sadu 5. Chiar din prima zi telefonă la București: 
«Așa și așa, ce să fac?» «Descurcă-te! — fu 
răspunsul. D-aia te-am trimis acolo ».S-a descur
cat atît cît s-a priceput el, atît cît s-au priceput cei
lalți — cel mai în vîrstă constructor n-avea 35 de 
ani. Specialiștii cu experiență erau putini, dar nici 
șantierele nu erau prea numeroase. Bucureștiul 
reclama prezenta cadrelor de concepție. După doi 
ani a tost rechemat în centrală: «Să mai dăm și 
altui tovarăș posibilitatea să se specializeze». Cam 
de acest fel sînt amintirile celor din generația 
Sadu 5.

Anii n-au astîmpărat dorul de acțiune al genera
țiilor care au urmat. în urmă cu doi ani, unii dintre 
cei mai buni studenți ai politehnicii din București 
au cerut să fie repartizați la Uzina de strunguri din 
Tîrgoviște, pe atunci în construcție. «în șase luni 
— afirmă ei cu mîndrie nedisimulată — am învățat 
cît în 10 ani în oricare altă uzină din țară». Inginerul 
șef, nici el cine știe ce mai în vîrstă, este de altă 
părere: «Copiii ăștia sînt într-adevăr nemai- 
pomeniți. S-au adaptat mai repede decît am sperat 
eu însumi. Dar utilajele pe care au învățat costă 
milioane. Dacă am fi dispus de la început de un 
nucleu oricît de restrîns de specialiști cu înaltă 
calificare, altele ar fi fost roadele de astăzi și nici 
ei («copiii») nu s-ar fi chinuit atîta...».

Nu sînt un amator de statistici, și nici n-aș vrea 
să repet ceea ce știe toată lumea: cît de conside
rabilă e partea pe care statul o reține din nevoile 
generale ale țării pentru dezvoltarea învățămîntu- 
lui. Dar obligațiile de reporter mă poartă adesea 
prin săli de curs, laboratoare, cabinete științifice, 
ateliere, biblioteci. Le privesc cu ochii generației 
mele de-acum zece ani, le măsor cu balanța ambi
țiilor noastre de-atunci, și nu mă mir cînd observ 
că peste noapte apare o generație de specialiști 
— cum îi numea inginerul de la Tîrgoviște — nemai- 
pomeniți, răspîndiți în întreaga țară, poate cu naivi
tate dar îndrăzneți, maturi și tumultuoși. Vin în 
urma noastră, a mea și a colegilor mei, mai multe 
asemenea generații, avîndu-le în față pe cele de 
la Sadu 5, Bicaz și atîtea altele. Am crescut, am 
cunoscut viața și i-am pătruns rosturile, fiecare 
generație în spațiul istoric specific al unui proces 
unic. Nu ne putem permite să cheltuim de mai 
multe ori ca să învățăm același lucru. A repartiza 
rațional toate aceste forțe, a îmbina echilibrat gra
dele diferite de experiență, vizîndu-se unitatea de 
bază, celula productivă, unica generatoare și re
generatoare de valoare — nu este acesta exemplul 
fascinant al adevăratei echități sociale? Aceste 
gînduri mi-au însoțit lectura hotărîrii recentei Ple
nare a C.C. al P.C.R. de a se face o mai judicioasă 
distribuire a cadrelor de conducere și de specialiști 
în favoarea activității directe de producție; cu ele 
am pornit, intenționînd a face un sondaj de opi
nie în rîndurile celor care urmează a se reintegra 
activității nemijlocit productive.

EROI SÎNT CEI CARE PLEACĂ 
SAU CEI CARE RĂMÎN?

Trebuie precizat de la început că părerile sînt 
împărțite. Cei care rămîn zic: «Sarcinile noastre 
nu se reduc, ci dimpotrivă, cresc. Și cresc cu un 
minus de o treime din personal. Ce-a fost pînă 
acuma muncă, dar ce-o să fie de-acum încolo!» 
Cei care pleacă răspund la o chemare fierbinte 
a partidului; au avantajul opțiunii întru împlinirea 
datoriei. Ce concluzii se pot trage totuși? Multe, 
desigur. Una se impune cu deosebire: întoar
cerea specialiștilor spre unitățile nemijlocit pro
ductive sau, cum afirmă titlul prezentei anchete, 
întoarcerea la rosturile fundamentale ale cadrelor 
cu înaltă calificare nu implică nicidecum trans
formarea organelor centrale în «oaia neagră» a 
societății. Din contră, răspunderile ca și prestigiul 
acestora sporesc, se limpezesc competențele și 
rolul lor în economie. Acestea fiind zise, îl putem 
înțelege mai bine pe inginerul Mihai Preda de la 
Ministerul Industriei Chimice, care privește trans
ferul său la Institutul de cercetări și proiectări 
pentru anvelope și articole tehnice din cauciuc 
ca pe un act firesc în interesul muncii

Mihai Preda: «Durerea noastră cea mare sînt 
investițiile. Realizarea planului cincinal depinde 
tocmai de înfăptuirea acestora în termenele fixate. 
Documentațiile devin în acest caz hotărîtoare, iar 
institutele de proiectări duc lipsă de cadre de spe
cialitate».

Mihai Preda se consideră un astfel de specialist. 
Mulți ani a lucrat la F.M.U.A.B. și Uzina de meca-

întoarcerea 
la rosturile 
fundamentale
O anchetă socială de Nicolae CRISTACHE

nică fină-București; cunoaște deci partea de exe
cuție. în minister s-a ocupat de «organizarea con
ducerii și a producției», iar în prezent urmează 
cursurile postuniversitare: «Metode moderne de 
analiză economico-financiară». Acestea îl vor a- 
juta să aleagă soluții de proiectare optime. «Teh
nic, poți oferi soluțiile cele mai fanteziste. Impor
tant e să găsești varianta cea mai oportună, consi
derată din perspectiva eficienței economice».

Este mai multă nevoie de el acolo și se va duce. 
O problemă de disciplină și de conștiință.

DEMNITATEA UNUI DEMNITAR

Simt nevoia să spun că în viața mea n-am auzit 
de atîtea ori pronunțat acest cuvînt ca în cursul 
anchetei de față. Poate și pentru că măsurile 
de reorganizare a ministerelor — acțiune termi
nată marți, 20 martie — vizează în principal pos
turile de conducere. în Dicționarul limbii române 
literare contemporane, în dreptul cuvîntului «dem
nitar» găsesc: «înalt funcționar de stat». Sec. Ce 
poate simți un «înalt funcționar de stat», m-am 
întrebat, cînd i se desființează postul? Așa mi-a 
venit ideea demnității demnitarului. Și tot singur 

mi-am răspuns:Cere să se întoarcă la locul de unde 
a plecat...

«Ar fi fost soluția cea mai simplă și cea mai 
ușoară», îmi spune inginerul Gaius Tănase, fost 

secretar general în Ministerul Industriei Chimice. 
Despre Gaius Tănase, fostul său subaltern la 
IPROCHIM, Nicolae Vlăsceanu, îmi relata cum 
în cei aproape 18 ani cît a lucrat la sus-numita 
instituție ca inginer șef a instaurat acolo o adevă
rată școală de cercetare și proiectare și că, astăzi 
chiar, institutul trage foloase de pe urma rigorilor 
gîndirii sale în materie de organizare. Afirmația 
fostului secretar general nu pare a fi deci una de 
circumstanță. Să te întorci în instituția unde a: 
lăsat rodul anilor cei mai productivi din viață și 
să beneficiezi de ce ai semănat tu și alții, adică să 
preiei un compartiment bine organizat, iar pe dea
supra să mai fii și profesor universitar, cu 15 ani 
de catedră, iată perspectiva pioasă a ceea ce 
Gaius Tănase numea «soluția cea mai simplă și 
cea mai ușoară ».

«Foarte greu astăzi, continuă inginerul și profe
sorul Gaius Tănase, este să conduci o centrală 
industrială. După cum amintea secretarul general 
al partidului la ultima Plenară, centralele nu-și în
deplinesc încă întru totul răspunderile și menirea 
pentru care au fost create. Competențe nepreluate, 
răspunderi rămase în suspensie, aglomerări de 
hîrtii, de rutină și de birocrație în relațiile cu mi
nisterele, necesitatea perfecționării din mers în 
vederea transpunerii grabnice în practică a hotă- 
rîrilor Conferinței Naționale și ale Plenarei din 
martie... Am cerut să lucrez la Grupul industrial 
de prelucrare a maselor plastice, deoarece cu
nosc sectorul; corespunde profilului meu de ingi
ner electromecanic...

REP. — Experiența din minister, bănuiesc, vă va 
fi folositoare...

G.T. — Cu toată bunăvoința centralelor, există 
o îngrămădire, în special de ins.trucțiuni și regu
lamente, care le înăbușă. Precizez: îngrămădire 
nu de legi, legile sînt clare, ci de dispoziții ulte
rioare, care practic fac imposibilă orice decizie din 
partea centralei fără aprobarea ministerului. Va fi 
nevoie ca, în primul rînd, centrala să-și preia cu 
mai multă vigoare competențele și răspunderile, 
în prezența acestora toate celelalte hibe dispar, 
în al doilea rînd, degrevarea specialiștilor de tre
burile administrative, stimularea lor materială în 
funcție de rezultatele muncii lor și repartizarea 
pe posturi care să le valorifice integral — să nu 
ne sperie expresia! — capacitatea lor tehnică și 
inventivă.

PASIUNEA —UN ORATOR 
CARE CONVINGE

Spuneam la început că într-un minister nu se vine 
la cerere. Am exagerat, lată ce povestește tovarășa 
Nicolau, locțiitorul secretarului de partid de la 
Ministetul Industriei Chimice^Ne-am pomenit în- 
tr-o zi cu un băiat venit de pe stradă, adică nu l-a 
adus și nu l-a chemat nimeni. Foarte grav și tot 
pe atît de timid: «Sînt chimist, ne-a zis, și vreau 
să lucrez într-o uzină chimică». Părea foarte serios 
și decis. Mai tîrziu am aflat că fusese muncitor 
tipograf. în tipografie și-a terminat liceul. Și tot 
tipografia l-a trimis la facultate. La finele facultății 
s-a simțit obligat moral față de tovarășii de muncă 
și s-a întors la tipografie. Cînd a considerat contu
rile încheiate, a venit la noi. L-am înțeles, mă rog, 
nu chiar imediat. S-a ținut de capul nostru. Susți
nea morțiș că vrea să lucreze într-o uzină chimică. 
Ne-am gîndit să-l probăm un timp în cadrul mi
nisterului. S-a făcut indispensabil. Noi am uitat 
că îl luasem de probă, dar n-a uitat el».

Silviu Petrescu: Toată viața am visat să ajung 
chimist. La repartizare am avut remușcări. Nu mă 
obliga nimeni, dar m-am întors lingă foștii mei 
colegi din tipografie. N-am uitat nici un moment 
totuși că pasiunea mea este chimia. Cum n-aveam 
pe nimeni, m-am prezentat direct la minister. Mă
surile adoptate recent la Plenara partidului, pe 
mine m-au ajutat; și i-au ajutat și pe alți colegi 
de-ai mei, care deși trăiau cu nostalgia producției 
sau a proiectării, nu ajungeau să se hotărască, os
cilau, și fiindcă oscilau se lăsau duși de val...

CE ÎNVAȚĂ SPECIALIȘTII NOȘTRI 

PESTE HOTARE’

Firește, multe. Eu n-aș putea da însă detalii. Să 
zicem că lăsăm întrebarea deschisă. Cert este că, 
dintre cei ce se duc acolo, sînt unii care învață 
altceva decît ‘sarcina pentru care au fost trimiși, 
în plus sau în minus. Există tot felul de cazuri. 
Inginerul Ion Florea de la Ministerul Industriei 
Chimice a aflat un adevăr pe cît de simplu, pe atît 
de sănătos. Mașinile pe care a lucrat se găsesc 
și la noi. La fel și o parte din tehnologii. Profe
sorii noștri sînt la fel de pregătiți teoretic ca și cei 
pe care i-a ascultat. Ce au ei în plus e că sînt mai 
puțin... multilaterali. Așa se face că la întoarcere 
inginerul Ion Florea, mai puțin mîndru de diversi
tatea cunoștințelor sale, a ce-ut să fie transferat 
din minister într-o unitate specializată și produc
tivă.

Inginerul Ion Florea: Pentru mine activitatea 
de minister a fost o adevărată practică postuniver
sitară. Unii au însă vocația multilateralității. Eu nu 
o am. Mie mi-au plăcut cei cîțiva ingineri pe care 
i-am cunoscut în străinătate. Știau mai puține 
lucruri, dar cele puține pe care le cunoșteau, le 
cunoșteau, nu glumă. Ceea ce tot multilaterali 
se cheamă, dar în alt sens. Acest sens îmi convine 
mai mult. îl simt mai aproape de posibilitățile și 
talentul meu. Munca în minister înseamnă și ea 
tot o specializare, dar de un fel deosebit. O gamă 
mai largă de cunoștințe și nici una aprofundată 
pînă la ultimele ei consecințe. Este cunoscută dez
voltarea industriei chimice din țara noastră. La 
fel de cunoscute îi sînț și perspectivele. Munca de 
coordonare și de sinteză este foarte necesară, dar 
mie mi se pare că locul meu este în proiectare. 
Esențial ar fi să se evite suprapunerile și paralelis
mele. Ca și orice confuzie de termeni. Ultima cu- 
vîntare a tovarășului Nicolae Ceaușescu m-a aju
tat să-mi formulez la nivel de principiu aceste 
dibuiri și să nu mă mai îndoiesc de oportunitatea 
intențiilor mele.
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DE CE DEASUPRA PROBLEMELOR?

IUBIRILE ILENEI MIHĂESCU

Pentru inginera Ileana Mihăescu, etapa Minis
terul Industriei Metalurgice: a fost un lung—e 
drept, plăcut — periplu, la capătul căruia s-a regă
sit în sfîrșit acasă. Cu toate bucuriile, emoțiile, 
surprizele plăcute și neplăcute de rigoare.

Acasă, adică la uzina Neferal din Brănești.
La Neferal a semnat primul stat de plată după 

absolvirea liceului. De la Neferal a pornit în lunga 
călătorie spre Neferal. Prima haltă: Institutul poli
tehnic, unde a trimis-o uzina. A doua haltă, cel 
puțin la fel de importantă: din nou la Neferal, pen
tru a se căsători cu inginerul stagiar Mihăescu: 
A treia: ministerul. De-aici...

întoarcerea la rosturile fundamentale a inginerei 
Ileana Mihăescu înseamnă deci revenirea la prima 
dragoste: laboratorul, uzina; și la o altă dragoste: 
inginerul soț Mihăescu, căruia i se alătură și în 
timpul orelor de dimineață; la a treia dragoste: 
activitatea de inginer productiv în metalurgia ne
feroaselor.

OCHIUL LIMPEDE AL MINISTERULUI

La CEPECA a fost încercat un test. Subiecții, 
majoritatea, cu părul fumuriu. Tema trebuie să fi 
sunat cam așa: în atenția cadrelor de conducere 
din ministere. Cîte ore din programul dumnea
voastră afectați zilnic previziunii științifice?

Cei mai mulți s-au grăbit și au fost sinceri: zero, 
unu, două procente. Cei mai cumpătati au răsfoit 
în memorie paginile citite în bibliotecă și au indicat: 
20 procente. Extremele au fost eliminate ca la 
patinajul artistic.

La CEPECA a fost făcut un al doilea test (cu un 
alt prilej): Rugăm să se ridice în picioare condu
cătorii de centrale care pot afirma că la această oră 
sînt în măsură să preia integral competentele și 
răspunderile ce le revin prin lege. Și foarte puțini 
s-au ridicat.

Prima întrebare: Dacă uneia dintre îndatoririle 
lor principale ministerele îi afectează unu sau 
două procente din programul zilnic,înseamnă că 
se ocupă cu altceva. Cu ce? De data aceasta 
testul l-am executat personal. Răspunsul (în mare): 
Cu treburile centralelor și unităților din subordine 
(muncă de îndrumare și control).

A doua întrebare: Dacă centralele nu și-au pre
luat toate funcțiile, cine le îndeplinește pe cele 
nepreluate? Răspunsul: ministerele.

Concluzia (simplă): Să treacă la întreprinderi și 
centrale o parte din cadrele din minister. în acest 
fel unitățile de bază și centralele își vor putea înde
plini integral atribuțiile, iar ministerele se vor putea 
dedica rosturilor lor specifice.

Cred că această matematică simplă — la nivelul 
reporterului certat cu matematicile superioare — 
au încercat să mi-o demonstreze interlocutorii mei 
de la Ministerul Industriei Ușoare. «Adică, afirmau 
inginerii Bernard Stoican și Constantin Chelă- 
rescu, hotărîrile Plenarei partidului de la începutul 
lunii martie pornesc de la o realitate pe cft de au
tentică, pe atît de stringent necesară: creșterea 
autonomiei și răspunderii unităților de bază și ale 
centralelor. Pînă la această oră ministerele au în
deplinit un rol complex și util într-un anumit fel. 
De-acum înainte importanța lor se menține, dar 
altfel. Pentru acest chip nou este nevoie de mai 
puțini oameni, cu anume aptitudini. Locul specia
listului, locul său primordial este uzina, creația, 
invenția».

Acestea sînt motivele care i-au îndemnat să 
ceară trecerea lor în centralele industriale. Aici, 
la bază, în întreprindere sînt foarte multe de făcut. 
Din perspectiva pe care le-o dau anii activității 
de coordonare privesc altfel drumurile viitoare ale 
uzinei, ale centralei decît cei angajați într-un 
anumit orizont al dezvoltării acestora.

Atît întreprinderile cît și centralele dispun de 
cadre de specialiști temeinic pregătiți. Se vor in
tegra colectivelor unde vor merge, indiferent la 
ce nivel, și vor încerca împreună cu acestea să 
înfăptuiască sarcinile trasate de partid în privința 

așezării centralelor,uzinelor, în matca lor adevărată.
Oamenii cu care am discutat sînt toți la vîrsta 

maturității și statorniciei. Vîrsta la care schimbările 
de orice fel sînt măsurate cu alte balanțe decît 
cele ale adolescenței.

Și tocmai de aceea întoarcerea la rosturile fun
damentale a specialistului este considerată nu 
ca o dislocare din așezările vîrstei adulte, ci dim
potrivă, ca o integrare necesară în acel moment 
din viață care se cheamă maturitate; maturitate 
care se face simțită prin posibilitatea liberei op
țiuni în sensul patriotismului.



serial «flacăra» jurnal din antarctica (II)

P
rima vizită la Institutul antarctic 
argentinian dm Buenos Aires a re
prezentat, de fapt, primul contact 
între specialiști vulcanologi argentinieni și 
români. Sîntem însoțiți de dr. Cezar 
Lissignoli, șeful serviciului de relații publice 

din institut, glaciolog ai îndelungată expe
riență în expediții antarctice.

Ajunși în apropierea unei clădiri impo 
zante pe care flutură steagul argentinian — 
semn că este o instituție oficială — remar
căm pe acoperiș o puternică antenă de radio 
prin care se ține legătura cu expedițiile din 
Antarctica. Zilnic, la o oră dinainte stabilită, 
se realizează aci legătura cu baze situate la 
4 000 sau 5 000 kilometri, instituția centrală 
putînd fi informată astfel cum decurg cerce
tările, care sînt principalele observații știin
țifice sau, în caz de nevoie, să acorde ajuto
rul necesar membrilor expedițiilor. Din cînd 
în cînd, pe aceeași cale a undelor, aceștia pot 
lua legătura cu familiile lor, prilej de imensă 
bucurie și pentru unii, și pentru ceilalți.

Sîntem invitați într-un birou spațios 
facem cunoștință cu diverși conducători de 
departamente ale institutului, care se arată 
satisfăcuți de sosirea noastră la timp pentru 
a putea participa la expediție (sosirea noas
tră abia în ultimele zile a dat emoții!). în 
continuare ni se oferă harta Antarcticii și o 
serie de informații pe care le așteptam cu 
nerăbdare: facem parte din grupul «Vulcan- 
țar»^ a cărui misiune este deplasarea în 
insula Deception din Arhipelagul Shetland 
de Sud, unde există vulcani activi, pentru a 
determina compoziția și temperaturile ema
națiilor de gaze vulcanice (fumarole), a co
lecta probe de condensate și sublimate ale 
acestora și a studia caracterul și evoluția 
activității vulcanice din această insulă. Du
rata misiunii este de aproape două luni.

Ne este anunțată componența grupului 
«Vulcantar»: dr. Jose Viramente, conferen
țiar la Universitatea din Salta, Ricardo Su- 
reda, asistent la Universitatea națională din 
Cordoba, Felipe Riveili, student în geologie 
la Universitatea din Salta, și doi tehnicieni 
Francisco Român Martinez și Hugo Spai- 
rani. Ultimii doi au plecat din Buenos Aires 
cu trei zile mai înainte pe vasul «Bahi'a 
Aguirre», pe care se află tot echipamentul, 
aparatele, utilajul și alimentele necesare. 
Pe acest vas ne vom îmbarca și noi peste 
trei zile în portul Ushuaia, situat în extre
mitatea sudică a continentului sud-american.

Forma prescurtată pentru «cercetări vulcanologice in 
Antarctica».
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Odată clarificate aceste lucruri este rîndul 
nostru a oferi amabilelor noastre gazde cî
teva informații despre preocupările specia
liștilor români în vulcanologie, și ele sînt 
ascultate cu mult interes. Le oferim harta 
geologică a țării, explicîndu-le principalele 
unități geologice și evoluția activității vul
canice de-a lungul istoriei pămîntului româ
nesc. Subliniind interesul științific și practic 
pe care Carpații românești îl stîrnesc în 
rîndul vulcanologilor și faptul că României

Extremitatea sudică a Cordiiierei an
dine: piscuri semețe, păduri sălbatice 
și ghețari suspendați. —,,

ISI IA ZBORU
SPRE SUD

îi revine onoarea de a organiza chiar anul 
acesta Simpozionul internațional de vulca- 
nologie, cea mai importantă reuniune inter
națională de acest fel, colegii argentinieni se 
arată foarte interesați în a vizita țara noastră 
și a stabili contacte cît mai strînse cu specia
liștii români. La încheierea vizitei la Institu
tul antarctic argentinian ne dăm întîlnire 
peste două zile, la 3 decembrie în zori, cînd 
vom pleca împreună la Ushuaia, în sud, 
aproape de Capul Horn.

în dimineața plecării din Buenos Aires, 
cercetători de cele mai variate profesii: geo
logi, oceanografi, meteoroiogi, medici, arhi- 
tecți așteptau plini de emoție și curiozitate 

zborul spre sudul îndepărtat. Unii aflați la 
prima «aventură», alții trecuți de cîteva 
ori prin «ciurul» ghețurilor veșnice, formau 
un grup de vreo 20 de persoane; fiecare sub 
40 de ani. Ei urmau să ajungă, folosind ace
leași mijloace de transport, în Antarctica, 
la bazele «Esperanza» și «Petrei» Sau în 
Arhipelagul Shetland de Sud.

Din centrul capitalei pînă la aeroportul 
internațional «Ezeiza», pe o distanță de a- 
proape 40 de kilometri, străbatem orașul 
Belgrano, de fapt acum un cartier al «Mare
lui Buenos Aires», cel mai mare oraș de 
limbă spaniolă, cu aproape 9 000 000 locui
tori. Orașul,situat pe țărmul sudic al gigan
ticului estuar al fluviului La Plata, s-a întins 
pe o imensă cîmpie, «pompa». Privit dinspre 
fluviul ai apele tulburi, galbene și nicidecum 
de argint («ia plata»), cum era doar în ima
ginația conchistadorilor cu secole în urmă, 
Buenos Aires apare puternic și plin de dina
mism, cu construcții gigantice; dinspre pom
pa, această impetuozitate viguroasă se estom
pează: orașul e mai degrabă plat și vast, dar 
înecat în verdeață, plin de prospețime. 
Aceeași imagine o păstra și cînd îl priveam 
din Boeingul 737 cu care ne deplasam spre 
sud în acel început de decembrie 1972. După 
o oră de zbor ne găseam în centrul «imensi
tății plate», la limita arbitrară a provinciei 
Buenos Aires cu provincia La Pampa—cuvînt 
care descrie o imensă pășune, cu vaste su
prafețe cultivate și un sol foarte fertil. De 
fapt pampasul argentinian se întinde și mai 
spre nord, în provinciile Cordoba, Santa Fe, 
Entre Rios și Corrientes, și parcă se conto
pește cu gaucho, personaj tipic argentinian 
din imensa cîmpie, sursă de inspirații pentru 
artele plastice, muzică și literatură. Capo
dopera gauchoului rămîne fără îndoială ma
rele poem «Martin Fierro» ai lui J. Hernan
dez. Desigur, pampa mai înseamnă vînatul 
bogat și în primul rînd vestiți! cerbi regali 
și roșii. După un zbor de cîteva minute apar 
spre est, de sub un plafon de nori, țărmul 
Oceanului Atlantic, Golful Bahia Blanca și 
Rio Negro, care înseamnă trecerea de la 
pompa la mesele patagoneză și de la impo
zanta Cordilieră andină la faleza abruptă și 
plaja spre ocean. Nu trece mult și la orizont 
se conturează Cordilieră, în timp ce zburăm 
deasupra unui imens cîmp de sonde petro
liere; este zona Comodoro Rivadavia. Ne 
aflăm în inima Patagoniei.

Gheorghe ISTRATE 
loan TEODORU
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aleasă. Pasiunea, singura capabilă să ordoneze, 
să potențeze talentul înnăscut, aptitudinile 
moștenite sau cîștigate. Apoi, deprinderea de a 
munci. Da, activitatea ordonată consacrată 
unui scop precis poate fi considerată o deprin
dere, care se cîștigă în ani de zile. Or, comu
nistul Iulian Anghel muncește de la patru
sprezece ani, cînd a intrat ca ucenic la Uzinele 
«Tractorul» din Brașov. A urmat liceul la 
seral și tot după orele de program a făcut și doi 
ani de facultate. Un drum spinos, trudnic, dar 
cu rezultate notabile în formarea omului des
toinic și harnic, atît de propriu secolului nostru 
grăbit^ care reclamă travaliu metodic, decizii 
clare și opțiuni ferme.

Am coborît apoi în secția de cazangerie pen
tru a sta de vorbă cu mai mulți colaboratori 
apropiați ai inginerului Anghel; sudorii Nicolae 
Bunea, Vasile Bîzgă, Florea Oprescu, Ion Toma, 
Ion Virivescu. De numele acestora se leagă în 
mare măsură realizarea coloanelor multistrat 
și a celor din instalația de piroliză. Bărbați între 
două vîrste, aleși printr-o riguroasă selecție 
dintre sutele de confrați de breaslă și obligați 
să învețe într-un timp record un procedeu de 
sudură rar și dificil pe întreaga suprafață a 
Terrei. Cinci artizani care au izbutit să sudeze 
secțiuni de oțel de 280 milimetri (vă rugăm să 
recitiți scrisoarea «forului de specialitate»). 
Dar și de data aceasta am întîlnit oameni

CUM
AU UIMIT

Decembrie 1942. Un vas de transport, călător 
prin mările Nordului, se frînge brusc în mijlocul 
apelor ca despicat de o bardă nevăzută. Supra
viețuitorii, pescuiți de un crucișător, istorisesc, 
u Iu iți, cum nava s-a rupt în două cît ai bate din 
palme și de la sine putere. Nimic în calea ei. 
Nici aisberguri submerse, nici torpile subma
rine.

în aceeași iarnă, în cîmpiile Ucrainei, zeci de 
tancuri naziste, prinse în corsetul unui ger de 
minus 50 de grade, încep să pocnească și să 
crape de la o clipă la alta ca niște borcane de 
compot răpuse de îngheț.

Friabilitatea carcasei de oțel, au stabilit 
ulterior specialiștii, a fost cauzată de către 
temperatura atmosferică extrem de scăzută.

Toate acestea se *petreceau, așadar, cu trei
zeci și unu de ani în urmă, într-o vreme cînd 
inginerul Iulian Anghel, sudorul șef al Uzinelor 
de utilaj chimic «Grivița roșie», împlinise 
frumoasa vîrstă de patru ani.

— Problema comportării oțelului la tempera
turi ridicate sau extrem de scăzute m-a pasionat 
în toți anii studenției. Fragilitatea oțelului a 
fost studiată și în perioada antebelică, dar în 
răstimpul ultimei conflagrații mondiale, mași
nile de război construite de beligeranți și 
obligate să suporte capcanele neprevăzutului, 
uluitoarele dezastre cauzate de ger au dovedit 
cu prisosință că metalul secolului nostru este 
încă departe de a fi tare ca... oțelul. în condiții 
de temperatură scăzută el devine casabil, se 
frînge ca un vas de porțelan, ca, știu eu, un 
bibelou gingaș pe care-l scăpăm printre de
gete. Și încă un amănunt: friabilitatea se pro
pagă cu viteza sunetului. De fapt, problema 
rămîne deschisă pînă în zilele noastre. Ați auzit, 
desigur, întîmplări tragice cu poduri care se 
prăbușesc pe neașteptate în răstimpul sezonu
lui rece. La noi în țară, controlorii de linie au 
descoperit nu o dată șinele de cale ferată 
retezate de ferăstrăul înghețului.

— Deci, născut și călit la temperaturi extrem 
de ridicate, oțelul suportă mult mai ușor baia 
flăcărilor decît strînsoarea înghețurilor?

— Da și nu. Cînd e obligată să îndure tempe
raturi foarte ridicate, structura oțelului se 
poate deteriora prin creșterea excesivă a gra- 
nulației.

— Deci... Una caldă, una rece. Dumneavoas
tră și colectivul pe care îl conduceți ați izbutit 
să domoliți capriciile oțelului și să realizați 
ceea ce puțini au izbutit să înfăptuiască pe plan 
mondial. Ne referim la cele două mari agregate 
în curs de construcție: coloanele multistrat 
de înaltă presiune, necesare combinatelor chi
mice, și coloanele unei instalații de pirohza 
comandate de Grupul petrochimic al Piteștiu- 
lui. Cititorii noștri sînt curioși să afle cum și 
în ce fel ați învins încăpățînarea oțelului. Să în
cepem cu începutul. Ministerul Industriei Chi
mice s-a adresat întreprinderii dumneavoastră, 
iar dumneavoastră ca executant ați apelat la 
un for de specialitate, care avea datoria să vă 
furnizeze documentația și tehnologia de fa
bricație. Ce vi s-a răspuns?

— Faptele sînt consumate, mai bine să le 
lăsăm baltă.

— Ne vom informa din altă parte și tot vom 
publica răspunsul primit.

SUDORII GRIVIȚEI ROȘII 
ZECE DELEGAȚII 
DE SPECIALIST!

STRĂINI
Interlocutorul nostru pare jenat. «De ce nu 

mă lăsați să vorbesc despre activitatea colecti
vului meu și mă obligați să tulbur viața ușoara 
și somnul dulce al celor care și-au procurat 
o diplomă pentru a purta halat alb și, titluri 
onorifice?» Nu mi-o spune, dar îi ghicim 
gîndurile, cercetîndu-î obrazul crispat și firul 
de zîmbet ițit în colțul buzelor:

— Mai bine vă spun un banc. Se zice că într-un 
institut de cercetări un cerc de specialiști s-au 
hofărît să studieze detenta puricelui. Au așezat 
animalul pe un plan orizontal în fața unei linn 
de plecare și unui dintre cercetători a tras un 
foc cu pistolul de start. Puricele a sărit 7 centi
metri. L-au luat, l-au așezat din nou la punctul 
de plecare, dar i-au rupt un picior. Foc! Și 
puricele a sărit 5 centimetri. L-au mai ologit 
de un membru și puricele s-a deplasat doar 2 
centimetri. In sfîrșit, ultima probă, realizată 
cu un purice cu toate picioarele retezate. Au 
tras specialiștii foc după foc dar parazitul a 
rămas locului. Concluzia cercetătorilor: puri
cele fără picioare nu... aude.

— O parabolă— înțelegem noi — cu funcțio
nari ai institutelor de cercetări care-și propun 
teme ridicole, ajung la rezultate lipsite de 
utilitate practică, propun soluții fanteziste sau 
ridică mîinile și se predau de îndată ce producția 
le solicită rezolvarea unor probleme dificile.

Iar pentru cititori iată și paragraful cu pricina, 
extras ad-litteram din scrisoarea-răspuns re
dactată de reprezentanții mai sus-citatului for 
de specialitate:

«După informațiile pe care le posedăm 
sudarea secțiunilor mari și foarte mari (de la 
90 milimetri în sus) prezintă la ora actuală 
probleme serioase în întreaga lume. Mențio
năm de asemenea că în țara noastră există o 
experiență foarte redusă în domeniul sudării 
unor table groase la vasele de presiune, grosi
mea maximă sudată pînă în prezent fiind de 
90 milimetri».

(Și tot în paranteză fie spus și în afara discu
ției pe care am avut-o cu inginerul Anghel, 
sîntem informați de asemenea că tot domnia-sa 
a izbutit să efectueze pentru întîia oară în 
România sudarea titanului, tema propusă spre 
rezolvare în 1974 (sic!) de către un institut

«specializat» din Timișoara.)
— Să reluăm firul evenimentelor. Deci, refu

zați de forurile de specialitate, ați foșț obligați 
să vă întocmiți singuri documentația și să între
prindeți cu mijloacele pe care le aveați probele 
și experiențele necesare. A trebuit, altminteri 
spus, să elaborați tehnologia de sudare la co
loanele instalației de piroliză care, odată ajunse 
la beneficiar, vor trebui să suporte tempera
turi de minus 160 grade, iar în cazul coloanelor 
multistrat, să sudați plăci de oțel, deci să le 
supuneți la temperaturile foarte ridicate pro
duse de arcul electric și flăcările aparatelor de 
preîncălzire. Cum ați izbutit?

— Am muncit.
Izbucnesc în rîs:
— Asta o știm fără să ne-o spuneți. Dar cum, 

prin ce mijloace?
— Oamenii noștri au lucrat, traducînd în 

fapte indicațiile secretarului general al partidu
lui nostru: să ne îndeplinim sarcinile de pro
ducție cu un ceas mai devreme, să prindem 
timpul din urmă, să ne dinamizăm întreaga 
activitate, dar nu pe seama efortului fizic, ci 
printr-o mai mare investiție de inteligență, 
prin optimizarea procedeelor tehnologice.

— Și totuși, cîteva amănunte.
Din nou interlocutorul nostru pare decon

certat și vădit inoportunat de insistențele 
reporterului. «Am muncit mai bine, mai in
tens...» Și cam atît. Atît despre munca acerbă 
pentru domesticirea metalului, despre nopțile 
pierdute și eforturile supraomenești. Nimic 
despre experimentele repetate, soldate nu o 
dată cu eșecuri dramatice, nimic despre o 
activitate trepidantă, continuă, începută în 
vara lui 1972 și încununată cu succes abia la 
începutul acestui an. Sîntem nevoiți să apelăm 
din nou la cei care îl cunosc îndeaproape.

— Cine este și cum îl cunoaștem noi pe ingi
nerul Anghel? Personal i-aș spune copilul- 
minune al întreprinderii. Sosește în uzină la 
șase și pleacă acasă pe la 10-11 seara. De unde 
atîta forță, energie, putere de dăruire?

Și tovarășul Marin Voinea, secretarul comi
tetului de partid, ține să facă următoarele 
precizări:

— in primul rînd, pasiunea pentru meseria 

scumpi la vorbă pentru care o conversație cu 
un reprezentant al presei este o treabă mult 
mai anevoioasă decît 8 ore petrecute în costum 
de azbest și în corsetul unei călduri ce se apropie 
de punctul de fierbere al apei. Sudorii sînt oa
meni tăcuți, obișnuiți să-și spună gîndurile 
în cuvinte puține, l-au făcut așa anii petrecuți 
în secția de cazangerie,unde șuieratul podurilor 
rulante, mitralierele daltelor pneumatice, scrîș- 
netul polizoarelor și bombardamentul ciocane
lor i-au obligat să-și vorbească unul altuia la 
ureche, de cîteva ori în opt ore de lucru și cu 
economie maximă de vocabule.

— De ce m-am apucat de o lucrare atît de 
dificilă? Ni s-a explicat că execuția în țară a 
subansamblurilor cerute va aduce statului nos
tru economii de peste 100 milioane lei valută.

Ne reîntoarcem în cabinetul inginerului 
Anghel.

— Lucrările de sudură realizate de colectivul 
dumneavoastră au stîrnit admirație unor dele
gații sosite din Olanda, Anglia, Franța, Repu
blica Federală a Germaniei și din alte țări. 
Secția dumneavoastră a fost apreciată drept o 
«universitate a sudurii moderne».

— Da. Am avut un an bun.
— La cîte spectacole de film și de teatru ați 

fost în acest răstimp?
— La nici unul.
— Nu vă felicităm.
— Intr-o viață de om nu e loc pentru toate.
— Sîntem într-o zi de sîmbătă, s-a făcut 

ceasul cinci și am rămas singuri în tot acest 
imens palat administrativ. Ce program aveți 
pentru următoarele ore?

— Rămîn la birou să-mi rezolv corespon
dența.

— Cînd pot să vă mai dau un telefon?
— Mîine.
— Mîine e duminică.
— Da, mă găsiți aici.
Vă reamintim numele acestui bărbat admira

bil: iulian Anghel, sudorul-șef al Uzinelor de 
utilaj chimic «Grivița roșie».

Liviu TIMBUS
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Calea Prutului 50 A

ligi

produce și livrează pe bază de comandă 
următoarele produse:

o Accesorii metalice cărucioare de transport interfazic
pentru industria de încălțăminte, conteinere mgtălice etc.
marochinărie si confecții. • Tîmplărie metalica —
• Mobilier industrial, uși și ferestre,
bancuri de lucru,





sport
cronică ringului

îți mulțumim, 
maestre !

Lucian Popescu a ieșit la pensie!
lată o veste care răscolește sacul cu amin

tiri al celor mai vîrstnici dintre iubitorii 
sportului cu mănuși. Gîndul zboară cu mulți 
ani în urmă,cînd pe ringurile de la circul 
Sidoli, Romcomit sau de la Arenele romane 
se scriau primele pagini glorioase din boxul 
românesc. Dumitru Teică, Constantin Nour, 
Cristian Panaitescu, Dumitru Călinescu, 
Petre Mihai și alți pionieri ai sportului cu 
mănuși din țara noastră sînt de cîțiva ani 
venerabili pensionari. Acum a venit rîndul 
mai tînărului lor coleg Lucian Popescu să-și 
ocupe locul printre ei, încheind plutonul 
primei generații de boxeri români. Oamenii 
aceștia, cu părul alb, au fost în tinerețe cei 
dintîi care au îndrăznit să urce în «careul 
magic», pentru a le demonstra străinilor că 
și flăcăii de la poalele Carpaților pot stră
luci într-un sport pe care francezii l-au 
numit «nobila artă». De numele fiecăruia 
dintre ei se leagă fapte și întîmplări care au 
pus bazele scrimei pugilistice la noi, care 
au făcut să se vorbească despre sportivii 
României.

Dintre toți aceștia, «mezinul» Lucian 
Popescu a fost un adevărat magnific al rin
gului. Așa spun toți cei care l-au văzut 
boxînd. Și afirmația are acoperire în aurul 
celor trei titluri de campion al Europei pe 

FOTOGRAFIE DE EPOCĂ. în plină glorie, Lucian Popescu este invitat în 1932 la Paris, 
lată-l antrenindu-se în sala Wagram cu campionul mondial Al. Brown-Panama. Printre spec
tatori, în centrul imaginii, celebrul șansonetist Maurice Chevalier.

care le-a cucerit, stabilind o performanță 
neegalată pînă în prezent de nici un alt 
boxer român. La 7 iunie 1930, cînd nu avea 
decît 18 ani și jumătate, Lucian Popescu i-a 
luat centura de campion european la cate
goria muscă francezului Kid Oliva, după 
zece reprize de luptă în care compatriotul 
lui Carpentier a făcut cunoștință cu po
deaua de cîteva ori. în septembrie 1931, la 
Arenele romane, un alt campion al Euro
pei își pierde titlul la București în fața lui 
Lucian Popescu. Este vorba de «cocoșul» 
spaniol Carlos Flix, care a cedat la puncte 
după ce în rundul 13 a scăpat de K.O. ca 
prin urechile acului. Al treilea titlu conti
nental l-a cucerit Lucian Popescu atunci 
cînd specialiștii de peste hotare considerau 
că «vedeta de la București» e la apusul ca
rierei. în vara anului 1939, belgianul Phil 
Dolhem — campion european la categoria 
pană — cedează titlul boxerului român 
după ce, literalmente, a fost martelat de 
directa de stînga a acestuia...

Noi am avut numeroase prilejuri să-l ve
dem pe antrenorul emerit Lucian Popescu 
îndrumîndu-și elevii din colțul ringului. Nu 
vom uita însă niciodată seara de 8 iunie 1969, 
cînd, la Patinoarul 23 August, Lucian Po
pescu l-a condus magistral pe Aurel Dumi
trescu, care a cîștigat în stil de mare cam
pion titlul european la categoria cocoș...

Pentru toate succesele obținute ca spor
tiv, pentru toate cele realizate ca antrenor, 
maestre Lucian Popescu, îți mulțumim!

Petre HENȚ

tenis

prea puține 
competiții 
de anvergură

Frumusețea jocului, Țiriac și Năstase, Cupa 
Davis, televiziunea, string tot mai mulți iubi
tori ai tenisului pe terenuri. Au fost cîteva 
sute, acum sînt cîteva mii și, poate, ar fi mai 
mulți dacă producția mărită a Fabricii de ra
chete din Reghin nu s-ar lăsa mult așteptată.

Tineri și vîrstnici vin pe terenuri cu dorința 
de a se mișca în aer liber și de a se întrece. în
trecerea dezvăluie tuturor adevărata frumusețe 

a jocului, antrenînd deopotrivă fizicul și min
tea. în tenis, competiția a devenit, după cum 
se poate ușor remarca, principalul mijloc de 
perfecționare.

Jucătorul modern consacră trei sferturi din 
activitatea sa competiției și numai un sfert 
antrenamentelor. în lume se organizează cam
pionate pentru toate categoriile de jucători, 
pentru începători și avansați, pentru copii și 
veterani, pentru artiști, medici etc.

sportul de masă

educația fizică și sportul școlar
Condițiile civilizației contemporane și per

spectivele ei, marcate de inserția cuceririlor 
științei, tehnicii și culturii în toate sferele și 
domeniile vieții și activității sociale, impun o 
corespunzătoare reconsiderare a concepțiilor 
cu privire la locul și rolul sportului în societate 
și la contribuția lui în procesul formării și 
dezvoltării omului modern. Concomitent se 
cer a fi regîndite și reașezate infrastructurile 
instituționale și organizatorice.

în acest context, o atenție cu totul specială 
menită să fie acordată problemei locului și 
funcționalității ce se conferă educației fizice și 
sportului în cadrul școlii de toate gradele. 
Deși, de multă vreme, virtuțile educative ale 
sportului au fost recunoscute, problema este 
actuală, întrucît realități evidente demonstrea
ză că nici pînă astăzi posibilitățile educaționale 
ale acestuia n-au fost pe deplin valorificate. 
Sub acest raport, cu toate că, în plan teoretic, 
educația fizică și sportul școlar nu mai sînt 
considerate «dexterități» sau discipline școlare 
auxiliare, cu toate că în planurile de învățămînt 
ale diferitelor tipuri de unități de învățămînt se 
asigură o anumită pondere educației fizice și 
sportului, iar programele după care se predau 
aceste discipline sînt din ce în ce mai atent 
elaborate și mijloacele materiale afectate înre
gistrează o curbă mereu ascendentă, rezultatele 
pe care le obținem nu pot fi considerate satisfă
cătoare.

între mulți alți factori care au concurat la 
perpetuarea acestei situații, unul ni se pare a fi 
esențial: nici pînă astăzi nu s-a reușit o integrare 
organică a activității de educație fizică și sporti

La noi, din păcate, această importantă parte 
a activității de tenis este încă deficitară. Numă
rul celor care participă la competiții nu depă
șește 400, iar jumătate din ei susțin mai puțin 
de 10 meciuri anual. Campionatul național pe 
echipe mixte, în care se întrec aproximativ 
100 de juniori și junioare, seniori și senioare, 
și-a făcut datoria ani de-a rîndul.

în ultimul timp însă a apărut un fenomen 
firesc, există cluburi care, prin specificul lor, 
pot favoriza activitatea seniorilor și cluburi sau 
asociații care-și îndreaptă atenția în special asu
pra copiilor și juniorilor. Credem că a venit 
momentul organizării de campionate naționale, 
— pe echipe —,separat pentru juniori și sepa
rat pentru seniori. Se va da astfel posibilitatea 
afirmării unui număr mai mare de elemente 
de* perspectivă.

în afara concursurilor tradiționale, organi
zate anual de F.R.T., exista foarte puține com
petiții amicale și oficiale. Sînt ignorate aproape 
complet «campionatele de casă», după sistemul 
provocării jucătorului superior clasat, întîlni- 
rile amicale intercluburi, cupele comemorative, 
concursurile cu handicap etc.

Preocuparea pentru mărirea numărului de 
concursuri trebuie să stea alături de preocu
parea pentru mărire#- numărului de terenuri, 
rachete și mingi.

Numai astfel campionii noștri nu vor mai fi, 
peste cîțiva ani, un produs al hazardului, ci al 
unei selecții științifice.

Ștefan GEORGESCU
antrenor

vă în procesul general de formare a personali
tății tînărului; legăturile dintre educația fizică și 
celelalte componente ale educației rămîn încă, 
în multe privințe, legături superficiale, artifi
cioase și nu înregistrează procesul obiectiv de 
aprofundare reclamat de nevoile realizării la 
nivel superior a obiectivelor lor comune. 
Intr-un fel sau altul și astăzi educația fizică și 
sportul se mai practică în școală doar ca activități 
compensatorii, de recreare sau, nu de puține ori, 
de obligație de la care nu te poți sustrage din 
cauza unor restricții administrative.

Or, pentru a se putea valorifica superior 
resursele formative ale educației fizice și sportu
lui în școală, este necesar ca toți cei ce au 
atribuții și responsabilități în acest domeniu, 
începînd de la factorii de conducere și decizie 
pînă la cei de execuție, să fie unanimi în a con
sidera că sportul și educația fizică nu-și pot 
îndeplini pe deplin funcțiile educative decît 
atunci cînd ele sînt îndreptate în mod conștient 
și sistematic spre cultivarea acelorași disponibi
lități și atitudini morale, afective și voliționale 
ale personalității tineretului, atît prin exerciții 
fizice, cît și prin exerciții de activitate inte
lectuală sau muncă practică. Adică, atunci 
cînd se va înțelege și accepta adevărul că 
exercițiile și activitatea de educație fizică nu se 
situează în nici un fel, din punct de vedere al 
«încărcăturii» lor educaționale, mai prejos decît 
celelalte categorii de exerciții și activități care 
concură la cultivarea și dezvoltarea personalității 
tineretului

Conf. univ. Ștefan COSTEA

înaintea derbiului 
de la craiova, 
echipa dinamo-bucurești 
a susținut
un meci de verificare
cu echipa
revistei «flacăra»

Aflată în febra pregătirilor pentru sezonul 
în aer liber, echipa de fotbal a revistei 
«Flacăra» a susținut marți, 20 februarie, în 
sala Dinamo un meci de verificare în com
pania actualilor lideri ai Diviziei naționale A. 
Jucătorii dinamoviști s-au dovedit niște 
sparring-parteneri utili ți bine inspirați, 
opunînd o lăudabilă rezistență cunoscutului 
sextet: Caval (care l-a înlocuit pe titularul 

Cezar Ivănescu, ușor demoralizat), Marin 
Florea, Mihai Ungheanu, Iulian Neacșu, 
Dorin Tudoran, Adrian Păunescu. După 
cum se vede, din cauza entuziasmului nu s-a 
putut juca decît în echipe de cîte șase jucă
tori. Tot ceea ce nu le-a reușit jucătorilor 
de la«Flacăra»,le-a reușit diriamoviștilor; mai 
ales înscrierea unui anumit număr de goluri. 
Refuzînd propunerea glumeață a antreno
rului Ion Nunweiller («dacă ne aranjați 
meciul de la Craiova, vă asigur victoria me
ciului de azi»), echipa «Flăcării» a creat, 
așadar, toate premisele unui derbi loial și 
înverșunat. «Flacăra» va fi prezentă la me
ciul din cetatea băniei și vă va informa despre 
tot și despre toate. Pînă una alta, menționăm, 
mai ales pentru suporterii craiovenilor, că 
în meciul de marți cei mai în formă dintre 
jucătorii dinamoviști au fost Moldovan, Radu 
Nunweiller, Dumitrache, Lucescu și Con- 
stantinescu. Dinu nu a participat la mențio
nata întîlnire, pentru a fi cît mai prezent 
în meciul de la Craiova.

T. DORIN

confidențial

Med amical de atracție, duminica trecută, 
pe unul din terenurile complexului sportiv 
Ghencea, onorat, printre alții, de președintele 
F.R.F., Mircea Angelescu, de cei doi antrenori 
ai reprezentativei, Valentin Stănescu și Robert 
Cosmoc, și de cîteva mii de spectatori, care au 
înfruntat noroiul pînă la glezne (și chiar mai 
sus) pentru a vedea la lucru pe actuala cam
pioană, F.C. Argeș, și pe una din principalele 

pretendente la titlul actualei ediții, Steaua. 
A fost o partidă de culoare,— la propriu și la 
figurat —, jucătorii celor două echipe reușind, 
in condiții cum nu se poate mai vitrege, o fru
moasă pledoarie pentru fotbal.

Din discuțiile purtate după joc, am «decupat» 

pentru dumneavoastră următoarele secvențe:
Dobrin: După cum o văd eu, echipa cea 

mai bine echilibrată, pe compartimente, din 
campionat este Steaua. După mine, e favorita 
nr. 1 în lupta pentru titlu.

Constantin: Tătaru a redevenit ambițios ca 
altădată, Aelenei și Dumitriu IV sînt refăcuți 
— semnele sînt bune. Ne grăbim... încet, dar 
sigur. Un campionat nu se ciștigă într-o săp- 
tămînă și nici o echipă puternică nu se con
solidează într-o lună.

Halagian: Campionatul nu-l mai putem lua. 
Ne propunem însă o consolare de marcă: să 
privim, la vară, «Cupa României» într-una din 
vitrinele Piteștiului.

Dumitru: După un tur de acomodare la 
Steaua, acum mă simt bine din toate punctele 
de vedere și cred în împlinirea unor mari pro
iecte: 1) cîștigarea titlului cu Steaua; 2) cali
ficarea reprezentativei noastre în turneul final 
C.M. Argumentele mele la «punctul doi» — 
revenirea lui Dumitrache, care merge din ce 
în ce mai bine, și capacitatea echipei de a 
juca ofensiv bine.



fotbal împotriva pauzelor din fotbalul românesc (li)

«sa jucam pe românește, 
cum ne e firea1.»

Unul dintre marii «fabricanți de talente» 
din fotbalul românesc, antrenorul Ștefan 
Cîrjan,— omul care i-a descoperit și i-a 
lansat pe viitorii «emeriti» Ozon și Con
stantin, ca și pe Paraschiva și pe Dinu- 
lescu —,îmi spunea nu demult că prima 
boală de care suferă fotbalul românesc 
este imitația. «A/e place atît de mult cum 
joacă englezii,, vest-germanii sau italienii, 
incit sîntem gata să ne convertim admirația 
într-o copie a jocului lor. Tristețea începe 
însă de la capacitățile diferite de «copiere» 
ale antrenorilor fată de cele ale jucătorilor. 
Poți să gindești ca Ramsey, Schon sau 
Herrera, dar este infinit mai greu să te an
gajezi ca Bobby Moore sau Ball, Netzer 
sau Overath, Mazzola sau Facchetti. Ca să 
nu spun că tiparele altora de joc ni se potri
vesc, uneori, nouă așa cum ni s-ar potrivi 
pantofii încăltati invers, dreptul în piciorul 
sting și stingul în piciorul drept».

...«Concepția» încălțatului pantofilor in
vers se poartă cu destulă ambiție, confir
mată atît de declarațiile «tehnice» ale 
unor antrenori, cît și de modul de expri
mare a echipelor pe teren.

Promovînd mecanic jocul de angaja
ment al englezilor sau al vest-germanilor, 
se uită, uneori, de pildă, că Dumitrache 
nu poate juca în genul lui Gerd Muller 
și nici Dobrin ca Netzer, și asta nu pentru 
că cei doi «D» ar fi handicapați de clasă, 
ci pentru că au altă structură, sînt altfel 
tăcuți și pot altfel, în alt mod, să joace 
foarte bine. '

Tot Ștefan Cîrjan îmi spunea : «...dacă, 
spre exemplu, l-aș fi obligat pe Ozon să se 
angajeze pe tot terenul, să facă și marcaj, 
să facă de toate, dacă i-aș fi cerut, cu alte 
cuvinte, să fie un luptător, aș fi scos, pro
babil, din el un bun jucător de divizia B».

Greșit ar fi dacă rîndurile de mai sus 
ar fi interpretate ca un îndemn de a-i scuti 
pe unii dintre fotbaliștii noștri de la regi
mul de perfecționare multilaterală care le 
este prescris și cerut absolut legitim. Ele 
se vor exclusiv un apel lavalorificarea«pri- 
mei naturi» a jucătorilor noștri cu har,

cititori-comentatori

reteta 
ajax

«Iradiați» cu fotbal, am trăit în anii din 
urmă metamorfozele sale inedite, din zodia 
spectacolului spre aceea a rezultatului, păs- 
trîndu-și însă nealterată puterea de atracție. 
Contemporani cu marele Real (dirijat de 
«rex» Di Stefano),cu Internazionale (și «dre
sorul» său — controversatul H.H.), cu Celtic 
și Benfica, am asistat mereu la înlocuirea 
idolilor cu jambiere. Am ajuns azi la con
temporanul cel mai en vogue, olandezul 
zburător al gazonului, Cruyf, slujitorul dez
involt al clubului Ajax. Nume mitologic, 
învestit cu puteri nebănuite de «ajax»-ii 
prezentului, clubul din țara lalelelor, aflat 
în mariaj durabil cu triumful, ne-a dat o 
nouă probă a inatacabilei sale rețete de 
succes.

Avînd conștiința valorii lor, discipolii dis
tinsului nostru conațional Ștefan Covaci nu 
uită nici un moment că păstrarea la cote 

chiar și în condițiile «grefei» unor altor 
însușiri necesare,valoroase. Să nu-l pu
nem pe Dumitrache să joace ca un «bul
dozer» (pentru că nu poate — ei rămînînd, 
oricît l-am chinui, să zicem, cu halterele, 
un «vîrf de scînteie») și nici iui Dobrin 
să nu-i cerem să are tot terenul (â la Ne
tzer), pentru că în repriza a doua va «dis
părea» (ca la Belgrad, în meciul ai treilea 
cu Ungaria) precum o cometă.

Și pentru că e vorba de potriviri, am 
vrea să credem, de asemenea, că ofen
siva... ofensivei declarată de Valentin Stă- 
nescu este (în afara considerentelor de 
eficiență) și rodul concluziei că jocul pe 
atac se potrivește — temperamental — 
mai bine fotbaliștilor români, oricînd mai 
dispuși să se avînte spre poarta adversă 
decît să combine, stăruitor, la mijlocul 
terenului.

Angelo Niculescu spunea cîndva, cu 
temei, că fotbaliștii noștri au învățat jocul 
în zona mediană, deprinderea lui repre- 
zentînd o etapă necesară în creșterea 
echipei reprezentative. Și pe baza acestui 
beneficiu s-a trecut acum la cultivarea 
jocului ofensiv, singurul apreciat (în lume) 
a fi în stare să rezolve criza fotbalului 
internațional, să-l reașeze pe orbita pro
gresului.

Vrînd-nevrînd, ajung la același Ștefan 
Cîrjan care spunea: «Să jucăm pe româ
nește, cum ne e firea. Să atacăm, o echipă 
română care atacă este de trei ori mai com
petitivă decît una care se apără».

Marius POPESCU

P.S, Dacă am fi văzut în campionatul 
englez o partidă atît de dramatică, de 
«plină» ca Rapid —Universitatea Craiova, 
am fi vorbit, fără îndoială, în interminabile 
superlative despre ea. Cu mici excepții, 
acest joc absolut memorabil a fost fals 
taxat ca un accident al Rapidului.

Ori ne «englezim» pînă la încheietura 
șiretului, ori exact invers...

înalte cere dăruire și exclude compromisul.
Salutară mi se pare persistența succesului, 

deoarece se sprijină pe un argument de
osebit: personalitatea jucătorilor. Jucătorul 
nu cunoaște rigorile controlului școlăresc 
al antrenorului, pentru simplul motiv că 
acesta nu e necesar. Cruyf și colegii săi știu 
exact valoarea somnului, a alimentației, a 
antrenamentului individual... vizibil sau nu, 
a bunului simț.Vedetele — ei știu bine asta — 
riscă să părăsească soclul la primul indice 
de concesie.

Toate ar putea să îndemne la reflecții și pe 
prietenul meu, concetățeanul Cornel Dinu 
(singurul pe care Covaci îl vede capabil 
să reziste turnirurilor de la Ajax),și pe inco
rigibilul Răducanu ' (munte de talent și 
infantilism) și pe Dumitrache (stins pre
matur) ș.a.m.d.

Pentru că fiecare succes al lui Ajax mi se 
pare o lecție vie, care trebuie odată și odată 
să molipsească băieții noștri, prea dispuși 
să se mulțumească cu repere apropiate.

Lucian GRIGORESCU
Tîrgoviște

încercam în primul articol cu acest titlu 
(«Flacăra» nr. 12 din 17 martie a.c.) să sub
liniez însemnătatea calendarului competi- 
țional.

Rolul principal al întocmirii calendarului 
revine federațiilor. Ele se servesc, în acest 
scop, de:

I. Criterii metodice: a) cuprinderea, 
pe competiții diferențiate, fotbal de perfor
manță, baza de masă a performanței, cupa, 
campionatul de juniori etc.; b) sincronizarea 
competițiilor interne (campionate republi
cane cu cele ale elevilor și studenților privind 
juniorii) cu succesiunea competițiilor ex
terne amicale și internaționale; c) asigura
rea continuității concursurilor; d) calenda
rul echipelor naționale cu perioadele lor de 
pregătire centralizată sau necentralizată.

II. Criterii climaterice decurgînd din 
împrejurarea că temperaturile ridicate din 
vară împiedică buna desfășurare a partidelor 
la lumina zilei, iar gerul și zăpada iernii în
greuiază competițiile în aer liber (de fapt 
nu atît temperatura cît faptul că terenurile 
de joc devin uneori improprii, acolo unde 
gospodarii n-au găsit, ani de zile, mijloacele 
necesare atenuării asperităților climaterice).

III. Criterii economice dictate de com
petiții nerentabile (campionat de tineret și 
juniori paralel cu cel divizionar A etc.), de 
numărul prea mic de jocuri în detrimentul 
unei lungi perioade de inactivitate și așa 
mai departe.

IV. Criterii organizatorice care să asi
gure competitorilor, datorită valorii, drep
turile cîștigate. Este vorba de competiții în 
piramidă la a cărei bază să figureze multe 
eșaloane competiționale, în timp ce în vîrf 
selecția să fie foarte riguros făcută printr-un 
număr nu prea mare de echipe. Privit așa, 
calendarul nu are nici un motiv să nu poată 
fi făcut pe perioade de mai mulți ani, asigu- 
rînd greutatea metodică, de profunzime 
științifică, garantînd fotbaliștilor, echipelor, 
că singură valoarea este în măsură să le con 
fere măiestria sportivă și promovarea sau 
retrogradarea tehnică în competiții.

Cu alte cuvinte, însemnătatea calendaru
lui constă în: garantarea continuității, a dura
bilității și a ritmicității.

Stabilindu-se foarte precis etapele (datele) 
pe lîngă educația și seriozitatea ce se obțin 
în pregătire se confirmă că fotbalul vine să 
servească calitatea și nu așa-zisele interese 
de moment, de culise etc.

Din nefericire, ne numărăm printre puți
nele țări (federații) din lume care n-au reușit 
să racordeze fotbalul la cerințele fui vitale. 
De cînd mă știu în fotbal, Federația română 
nu și-a onorat niciodată, de la cap la coadă, 
calendarul întocmit și publicat. Fără să mai 
vorbim de cel de perspectivă fixat pe 2—3 
ani înainte. Uneori, bizar chiar, se schimbă 
pînă și data de reîncepere a returului; fără 
să mai vorbim de datele cupei lăsate la che
remul «funcționarilor» sau «voluntarilor» și 
ca atare modificate chiar și în cursul unei... 
zile.

Dar însemnătatea calendarului mai constă 
și în: sincronizarea calendarului cluburilor 
(campionat, cupă — interne și internațio
nale) cu cel al echipelor naționale pentru ca 
jucătorii să poată corespunde la cel mai 
înalt nivel în momentele-cheie; și verifica
rea practică a metodelor, mijloacelor folo
site de tehnicieni, de toți cei care concură 
la realizarea fotbalului autohton. Aceasta, 
în credința că numai clubul este în măsură 
să producă pe jucătorul de elită sau că, lu- 
crînd în perspectivă, ai posibilitatea să asi
guri sportivilor pînă și fișa proprie a biorit- 
mului.

Așadar, formarea calendarului intern și 
extern impune o gîndire metodică și ea re
zultă din cunoașterea relațiilor de timp și 
spațiu din pregătire în concurs, frecvența 
acestora și intervalele care le separă, succe
siunea și gradul lor de dificultate. Pentru că 
efortul la fotbal este specific solicitărilor re
petate, legate de caracterul ritmic al între
cerilor, cu precădere competițional. Timp 
de 8-9 luni pe an i se cere fotbalistului să fie 
constant într-o stare de echilibru la un nivel 

I foarte înalt; solicitarea și refacerea organis

mului său formează laturile unui singur fe
nomen care să-l impună la cel mai ridicat 
parametru competitiv. Deci, cu atît mai mult, 
gîndirea metodică reclamă cu insistență — 
pentru o bună reușită pe toate planurile — 
evitarea interferenței în viața competițio- 
nală a echipelor și loturilor. Chiar mai mult 
— insistența asiduă pentru a grada, a pivota 
în jurul anumitor meciuri, anumitor com
petiții. Concomitent nu trebuie renunțat la 
cantitatea numerică a jocurilor, cunoscînd 
că din cercetările fiziologice, biochimice, 
nervoase etc., omul nu «crapă» pînă la 1 200 
de ore de lucru anual. Noi nu credem că 
atingem 400 de ore efectiv de lucru, cu jocul 
competițional cu tot!

Dacă așa stau lucrurile, trebuie să recu
noaștem că noi am făcut prea puțin ca să 
nu zic nimic pentru ca acest «calendar com
petițional» să fie un element de bază în or
ganizarea și dezvoltarea fotbalului nostru. 
De cele mai multe ori nici n-am știut că nu 
mărirea numărului de echipe la eșaloanele 
A și B este în măsură să puncteze progresul. 
Ace(asta pentru că cei 11 titulari ai naționalei 
trebuie să fie selecționați dintr-o competi
ție foarte concentrată ;ceea ce ar corespunde 
la noi cu circa 12—14 echipe (în timp ce ita
lienii au 16 echipe, portughezii idem, R.F. a 
Germaniei 18, R.D. Germană 14, Suedia 12, 
Cehoslovacia 16, U.R.S.S. 16). Și chiar acum 
ignoranța încă mai dăinuie din moment ce 
se urmărește să se mai mărească numărul 
de echipe, în loc să se micșoreze și chiar să 
se desființeze așa-zisul «tineret». Neștiu
torii, dacă ar face numai un simplu calcul, 
ar cunoaște că 9 luni a 4 săptămîni pe lună 
dau 36 de duminici, adică 30 etape necesare 
pentru un tur și retur (la un campionat cu 
numai 16 competitori), plus etape de cupă 
— pe ideea a două jocuri, plus date pentru 
jocurile echipei naționale, plus datele din 
mijlocul săptămînii pentru cupa campioni
lor. cupa orașelor tîrguri etc., deci ar putea 
eșalonul superior să ajungă la circa 50-60 de 
jocuri oficiale; adăugind și pe cele amicale, 
din perioada pregătitoare sau din cursul 
săptămînii cînd ies din diferite mari compe
tiții, putem afirma că există posibilitatea 
umplerii datelor cu jocuri. Chiar și atunci 
cînd campionatul nostru ar începe la 1 sep
tembrie și s-ar termina la începutul lunii 
iunie, cu o mică întrerupere, dictată de săr
bătorile de iarnă. Luna iunie să rămînă afec
tată concediului, refacerii și tratamentelor, 
iar în cursul lunilor iulie și august să se facă 
pregătirea generală și specială cum trebuie, 
în stațiuni ozonizate. Altfel, fracționînd pre
gătirea și competiția pe mai departe, di- 
luînd-o, prin mărirea competitorilor, nu 
facem decît să păstrăm fotbalul și fotbaliștii 
departe de jocul competițional care le for
mează trăsăturile cerute de lupta aspră pen
tru puncte. Să ne pregătim mai mult decît 
să jucăm (și să nu ne intereseze foarte multe 
luni din an «rezultatele», ci «problemele 
metafizice» cum bine sesiza Belphegor în- 
tr-un material publicat în paginile ziarului 
Sportul) e ca și în muzica lăutarului care 
cîntă după ureche!

Argumentele cu clima trebuie să dispară 
în fața obiectivului potrivit căruia fotbalului 
nostru i se cere să se întîlnească în decem
brie, ca și în februarie, cu englezii, italienii 
etc. și că la aceste date adversarii sînt în 
plină competiție iar noi sîntem cu testul 
Cooper în buzunar, obținut prin văile și 
dealurile țării. Slavă Domnului că și la Milano, 
Londra, Munchen este zăpadă în lunile cu 
pricina, numai că cluburile noastre nu știu 
a se gospodări, nu-și îngrijesc bazele spor
tive, nu le fac să fie bune de joc; pentru că 
acolo unde joacă se și antrenează. Este ridicol 
să constați că în toată lumea terenul de joc 
este al echipei de categorie superioară, că 
pe el intră numai cînd se joacă pe puncte. 
Iar la noi, fie el și orașul Galați care are un 
club profilat numai pe fotbal, n-are nici 
măcar un singur teren propriu de antrena
ment Curată dotare... Sau parafrazîndu-l 
tot pe Belphegor: «basm de vorbe fru
moase»...

Constantin TEAȘCĂ

Cupon de participare 
la concursul nostru de\ 
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petrol

Noțiune, în multiple sensuri, incendiară pentru relațiile 
internaționale intercapitaliste pe parcursul ultimului secol, 
petrolul reintră în scena occidentală într-un rol de prim- 
plan. De data aceasta valoarea petrolului este invocată pe 
teren pur economic, însă cu o insistență mereu crescîndâ. 
S-a ajuns pînă la a se vorbi în ultimele săptămîni în întreaga 
presă occidentală de «foamea de energie». în termeni fără 
echivoc, Richard Nixon s-a adresat Congresului Statelor 
Unite avertizîndu-l asupra seriozității situației: «Trebuie 
să facem față unei realități dure — a spus președintele. 
Statele Unite consumă acum mai mult decît produc». 
Denumind prioritățile economice ale noului său mandat, 
el a menționat între acestea balanța energetică. Pentru 
prima oară în ultimele două decenii, guvernul S.U.A. a 
autorizat o sporire a importurilor de petrol în acest an 
pînă la 35% din nevoile de combustibil ale țării. La ora 
cînd scriu aceste rînduri, teleimprimatoarele agenției 
«France Presse» transmit comunicatul Institutului ameri
can al petrolului care anunță diminuarea rezervelor de 
petrol și de gaze naturale ale S.U.A. în 1972. Rezervele si
gure, exploatabile, ale țării se cifrează actualmente la 4,9 
miliarde de tone petrol și la 7,53 miliarde de mc de gaze 
naturale. Reproduc comentariul «France Presse» ia aceste 
cifre: «Anunțarea acestor diminuări nu va face decît să 
dea apă la moară profeților unei apropiate grave crize în 
aprovizionarea cu energie a S.U.A.». După cum s-a văzut, 
profeții nu șomează.

Dacă actualmente principalul înfometat de petrol este 
S.U.A. (căruia Venezuela și Canada îi livrează de pe acum 
cantități însemnate), o situație asemănătoare se profilează 

și pentru Europa occidentală.O spunea sub titlul «Noul 
război al petrolului», săptămînalul parizian «(’Express»: 
«Dependența (Europei occidentale — n.n.) față de petrol va 
crește și chiar se va accentua pînă în 1985. Experții apre
ciază că în cazul în care producătorii ar spori la maximum 
capacitățile lor de producție, în 1985 va fi nevoie de un su
pliment de 235 de milioane de tone extrase din fundul 
mărilor pentru a se satisface cererea. S.U.A. mai găsesc 
încă în subsolul propriu esențialul consumului lor. Situația, 
chiar dacă este pe cale de a se deteriora, nu va fi niciodată 
atît de dramatică precum a Europei (occidentale — n.n.), 
care trebuie să importe cvasitotalitatea necesarului său».

Dacă acesta este foarte în mare tabloul situației care 
pune petrolul în rolul actorului principal, există, dincolo 
de considerentele tehnice și științifice și de aspectul ba
lanței energetice, un motiv determinant care face întreaga 
ecuație atît de neplăcută în capitalele occidentale. Este 
ofensiva țărilor producătoare de petrol în apărarea drep
turilor lor asupra resurselor proprii începînd cu acela de 
a le naționaliza și pînă la cererea privind creșterea procen
tajului ce le revine din exploatarea bogățiilor naționale, 
în această direcție toate cercurile interesate au urmărit 
cu maxim interes reuniunea extraordinară care s-a ținut 
acum cîteva zile la Viena, a Organizației țărilor exporta
toare (OPEC) pentru a pregăti conferința din -vară care va 
analiza amplu evoluția de pe piața petrolului.

în capitalele occidentale se manifestă îngrijorare că țările 
OPEC ar putea formula — după cum lasă să se întrevadă 
exemplul recentei majorări a prețului petrolului Venezue
lan — noi revendicări la contracte în raport cu seismele 

crizei monetare care a afectat principalele state capitaliste, 
«în presa economică internațională se vorbește mult despre 
rolul pe care l-au avut șeicii din Orientul Mijlociu în criza 
monetară» («La Stampa»). Cu toate că acel celebru cartel 
al marilor companii petroliere occidentale — creat prin- 
tr-un acord din 1928, secret și azi — rămîne redutabilul 
interlocutor al statelor producătoare, la Washington s-a 

lansat — deocamdată doar exploratoriu — «ideea unei 
asociații a principalelorțări consumatoare de petrol pentru 
a contracara influența crescîndă a OPEC» (A.F.P.). La rîn- 
dul lor, «responsabilii politicilor petroliere ale țărilor 
Pieței comune lărgite se întrunesc periodic spre a face față 
aceleiași ofensive a producătorilor». Miza care mobilizează 
atenția atîtor cercuri financiare și economice? Una singură: 
«primejdia de a plăti petrolul peste costul său, după ce 
l-au plătit atîta vreme sub prețul său»! (1‘Express).-

Ce ar mai fi de adăugat? Poate vechiul adagiu franțu
zesc: fiecare la rîndul său.

Cristian POPIȘTEANU

PANAMA: 
canalul 
și mai mult 
decît atît

Tăind de-a curmezișul teritoriu
lui panamez, canalul lung de 81 kilo
metri (fotografia 1) menit să permită 
navelor să ajungă direct din Atlantic 
în Pacific — fără a mai ocoli pe la 
Capul Horn, bîntuit de furtuni ce 
constituie spaima navigatorilor — 
a devenit de mai multă vreme un 
«punct nevralgic» al relațiilor pana- 
mezo-americane. Prin interpretarea 
și aplicarea unilaterală a tratatului 
din 1903, Statele Unite au creat 
de facto, încâlcind suveranitatea Re
publicii Panama, un teritoriu care 
(respectiv cei 2 000 kilometri pătrați 
ce constituie zona canalului) s-a 
transformat într-o enclavă de tip 
colonial, știrbind integritatea teri
torială a țării. în plus, deși această 
cale de navigație ar fi trebuit — cum 
se releva într-un studiu recent al 
Comisiei Economice pentru America 
Latină — să constituie una din re
sursele de bază ale statului panamez, 
acesta nu a reușit să obțină din exploa
tarea canalului decît 1,9 milioane 
dolari anual, în timp ce profiturile 
reale furnizate de el s-au cifrat, de 
pildă, în 1970 la 175 milioane dolari— 
principalii beneficiari de pe urma 
tranzitului prin canal fiind importa
torii și exportatorii nord-americani. 
O situație de injustiție care stîr- 
nește nemulțumirea profundă a pa
namezilor, stare de spirit concretiza
tă în incidentele sîngeroase de la înce
putul lui 1,964 dintre populația pana- 
meză și trupele americane din zona 
canalului, ca și în puternicele mani
festații ce au continuat de atunci 
fără întrerupere (fotografia 3). Tra
tativele inițiate la sfîrșitul aceluiași

an 1964 au bătut pasul pe loc. Toate 
acestea au determinat în ultimul 
timp guvernul panamez să invite 
Consiliul de Securitate al O.N.U. să 
organizeze o sesiune în orașul Ciudad 
de Panama (fotografia 2 prezintă o 
imagine din avion a peninsulei ce 
constituie zona cea mai veche a ca
pitalei panameze). Și astfel, pentru 
a cincea oară, acest important for 
al O.N.U. s-a întrunit în afara New 
Yorkului — după Londra (1946), 
Paris (1948 și 1.951), Addis Abeba 
(1972) — și pentru prima oară pe 
pămîntul latino-american. Acest fapt 
conferă dealtfel reuniunii, în opinia 
observatorilor, o importanță deo
sebită. Pentru că luarea în dezbatere 
a problemei Canalului Panama se 
înscrie în cadrul mai larg al temei 
principale la ordinea de zi,și anume: 
«examinarea măsurilor pentru men
ținerea și întărirea păcii și securității 
în America Latină în conformitate 
cu dispozițiile și principiile Cartei 
O.N.U.».

ulster: victimele violenței— 
un dramatic apel la pace

Referendumul din Irlanda de Nord — în cadrul căruia 
nu s-au prezentat la urne decît aproximativ 61 la sută 
dintre cetățenii cu drept de vot, iar dintre cei de origine 
catolică doar doi la sută, care au optat pentru alipirea la 
Republica Irlanda, în timp ce restul (imensa majoritate, 
respectiv protestanții) s-au pronunțat pentru menține
rea actualelor legături cu Marea Britanie — n-a adus nici 
un element nou care să lase să se întrevadă cît de cît 
perspectiva unei reglementări a situației explozive din 
Ulster. Dimpotrivă, anunțarea rezultatelor a generat noi 
și violente incidente. Și mai mult chiar, acestea s-au extins 
pînă în capitala britanică, unde un comando alcătuit din 
elemente ale tendinței «dure» a «aripii provizorii» a or
ganizației clandestine Armata Republicană Irlandeză (I.R.A.),

avînd baza la Belfast, a organizat o serie de explozii în 
plin centrul Londrei (fotografial ), provocînd moartea 
unei persoane și rănirea altor 243. Londonezii au fost 
puși astfel «față în față cu ceea ce în Ulster a devenit de 
mult un eveniment cotidian». Dar iată că aceste «eveni
mente cotidiene» — cum definea ziarul «Sun» sîngeroasele 
incidente zilnice soldate cu numeroase victime, atît din 
rîndul ambelor comunități nord-irlandeze. cît și din rîn
dul soldaților britanici — au început să aibă drept efect 
apeluri tot mai frecvente la reinstaurarea păcii. Ca acest 
panou, de pildă (imaginea 2), plasat pe o Stradă din Belfast, 
care, prezentînd cifra «la zi» a victimelor violenței în 
Irlanda de Nord, începînd din august 1969, constituie un 
dramatic memento ce cheamă la pace.



spania — 
unturneu 
al picturii 
românești

Februarie 1973 — San Sebastian; Mar
tie — Logrono; Aprilie — Valladolid; 
Mai — Madrid; Iunie — Barcelona, iată 
etapele prezentării, într-o serie de im
portante centre ale Spaniei, a unei expo
ziții cuprinzînd lucrări reprezentative 
ale pictorilor români contemporani. Pu
blicul spaniol are astfel posibilitatea de 
a lua contact direct cu pictura lui Cor
neliu Baba, Henri Catargi, Alexandru 
Ciucurencu, Aurel Ciupe, Brăduț Co- 
valiu. Dumitru Ghiață, Ligia Macovei, 
Ion Gheorghiu, Viorel Mărgineanu, Ion 
Pacea, Gheorghe Șaru ș.a. Imaginea de 
sus înfățișează coperta caietului expozi
ției, cuprinzînd și o succintă trecere în 
revistă a artei picturale românești con
temporane și a reprezentanților săi, 
semnată de criticul de artă Mircea Deac.

O femeie șef de orchestră la operă 
n-a mai fost niciodată.

Parisul a făcut să cadă și ultimul 
bastion al supremației bărbaților. 
Catherine Comet își va realiza, în 
sfîrșit, visul de o viață. în robă neagră 
cu mîneci lungi, ea va dirija orchestra 
Operei din Paris în serile de balet.

Alături de numele lui Boris de 
Vinogradov și Diego Masson, pe 
ultima pagină a somptuosului album 
care prezintă creațiile și titlurile de 
operă pînă la sfîrșitul anului 1974 va 
figura în permanență și cel al Cathe
rine! Comet. Slăbuță, brunetă, cu 
ochii mari și păr pieptănat cuminte, 
în bluză și pantaloni, Catherine Co
met a suit, la numai 27 de ani, pe 
podium, în fața a 90 de instrumen
tiști cheloși.

La 6 ani și-a dorit să fie «șef de 
orchestră». Și iat-o — este! Fără a 
face din cariera sa o suită de com
petiții sportive, ea a obținut premii 
de prim rang — patru friari premii 
la concursuri internaționale.

Scurta carieră a dirijoarei Cathe
rine Cornet este deja jalonată de 
evenimente memorabile: dirijarea 
operelor «Carmen», «Boema», «Nun
ta lui Figaro», a «Simfoniei în Do 
Major» de Bizet și a «Jocurilor» de 
Debussy.

Pentru prima dată în lume, în 
robă neagră cu mîneci lungi, o fe
meie tînără și frumoasă va dirija 
orchestra Operei din Paris.

valori românești în univers mapamond ’73

gheorghe zamfir
Cîndva, cu trecerea sa prin Moldova, Franz Liszt a rostit din inimă calde 

cuvinte de laudă pentru iscusitul cobzar Barbu Lăutarul. In zilele noastre, 
fără doar și poate că l-ar fi prețuit pe Gheorghe Zamfir naingiul.

Nemaiavindu-I, vailja îndemină pe Liszt, ca ilustrul muzician să-i arate 
cinstirea lui, Gheorghe Zamfir cuceri lumea întreagă.

Să-i înșirui izbînzile? Treabă de prisos. Căci nu-i suflare în țara asta, de la 
năpîrstocii claselor elementare pînă la bătrînii înțelepți, care să nu țină so
coteala premiilor dobîndite de dînsul prin străinătăți, cum și a țărilor faimoase 
de pe unde le-a smuls. E o aritmetică ce nu se poate face pe degete și care cere 
trudă multă, dar care, în schimb, naște cea mai îndreptățită mîndrie. Mîndria 
că Gheorghe Zamfir e de-al nostru, dublată de mîndria că a ajuns să nu mai 
fie numai al nostru. De ajuns să amintesc aici că Gheorghe Zamfir și tovarășii 
săi au urcat scena «Olympiei» din Paris, pe care nu urcă fitecine, și n-a co- 
borît decît în entuziasmul sălii.

Pentru noi, cînd Gheorghe Zamfir își duce naiul la buze și începe a sufla 
măiestrit în țevile de trestie, în timp ce ai lui îi țin hangul, piruie toate cio- 
cîrliile țării; suie dorurile noastre toate; coboară aleanurile din vechi; ride 
hazul de necaz, tipic românului; tropotesc bătuta, și brîul, și hora, și sîrba-n 
căruță; tremură jocul altițelor și chilimurilor; răsună «primăvara, muma 
noastră»; hăulește toamna sură cînd, în zăcătorile podgoriilor, fierbe mustul. 
Și ne suride îngerește Ileana Cosinzeana ori ne tulbură privirile prin gene lungi 
ale Ancuței crîșmărița. Și ne izbește zvoana misterioasă a codrilor adinei, 
în care se trăgeau, cîndva, voinicii setoși de libertate, ridicați, cu pistoalele 
la cingători, împotriva împilării. Și auzim clocotișul «Dunării mărețe», 
altădată sicriu de ape pentru vrăjmași, azi dătătoare de energie și lumină. 
Intr-un cuvînt, din susul vremii și pînă în ceasul de față, chiuie bucuria de a 
trăi pe aceste păminturi rodnice și frumoase «de la vileagul mării la crucea 
brazilor»...

Pentru noi. Dor pentru străinii care l-au îndrăgit și îmbrățișat? Nu ascund 
că o țîră de pitoresc exotic e amestecat în prețuirea lor înflăcărată, cu aplauze 
îndelungi și cu răs-bisuri. însă nu mă îndoiesc că naingiul năzdrăvan înalță 
în sufletele străine icoana unei țări îndepărtate, știută unora poate din auzite, 
dar în care talentele și frumusețile nu-s nici puțintele, nici rare. Și mai e ceva. 
Naiul de azi al lui Gheorghe Zamfir s-a născut, in vechime, din dragoste. 
Din dragostea marelui Pan pentru nimfa Syrinx. Și dragostea e repede înțe
leasă și împărtășită.

Joaco-ți, Zamfire, naiul pe buze, ca să împrăștii în lume dragostea ro
mânească !

Lascăr SEBASTIAN

pentru prima dată în lume — 
o femeie șef de orchestră la operă

«civilizația» obligatorie
In ciuda aparențelor care îi făceau să arate ca expo

natele vii ale unui muzeu etnografic, oamenii aceștia 
erau deplin autentici. Tatuajele din ocru, panașele din 
aripi de vultur, lulelele lungi, mărgelele din cosițe de 
smoală și, mai ales, bentițele colorate legate de-a latul 
frunții, peste tîmple, îi situau într-o zonă geografică a 
trecutului uitat, folosit de atîtea ori drept fundal al unor 
inepuizabile surse de conflicte pentru filmele cu cow-boys. 
Erau indieni americani. Veniseră din cîteva zeci de triburi, 
stăpîne altădată peste Far-West, să pledeze la Conferința 
mondială asupra mediului înconjurător pentru dreptul lor 
de a fi ei înșiși, de a-și păstra stăpînirea măcar asupra celor 
cîtorva «rezervații» ce le fuseseră acceptate de lumea 
«civilizată», socotind cea mai elementară etică în relațiile 
contemporane dreptul comunităților de a respinge mo
duri de viață impuse din afară. «Dacă vreți să salvați na
tura, nu uitați oamenii» — spuneau ei. «Singur orașul 
New York poluează mediul înconjurător cît cinci sute de 
milioane de indieni. Iar noi sîntem mai puțini de două 
milioane».

Veniseră și vreo două duzini de eschimoși din Alaska și 
Groenlanda. Mici de stat, cu fețele smeade, cu un irezisti
bil zîmbet în ochi, acești oameni ai zăpezilor veșnice mi 
s-au părut a fi cele mai curtenitoare ființe din cîte am cu
noscut pe pămînt. Arareori mai poate fi găsită o limbă 
omenească în care formulele de politețe să fie atît de 
măiestrit gîndite și atît de cuceritor grăite, îneît vulgari
tatea și grosolănia să se rușineze de sine. Se afla printre 
ei un tînăr din Ammassalik căruia, deși îl chema laeriki, 
toți îi spuneam Nanuk; bărbat de vreo 30 de ani, cu candori 
adolescentine, cu o insațiabilă curiozitate față de tot ce 
îi arăta lumea «civilizată» în care poposise, cunoscător 
al englezei și al limbii pescărușilor deoarece știa să strîngă 
în jurul lui stoluri nesfîrșite din păsăretul alb al Stockhol- 
mului. Nu îi plăcea să i se spună «eschimos», cuvîntul 
acesta nu exista în limba lui, el nu însemna altceva decît 
«mîncător de carne crudă» și denumirea aceasta le fusese 
dată locuitorilor Nordului îndepărtat de către indienii 
americani. El era, ca toți semenii lui, un «Inuit», adică 
om, și fiecare dintre noi nu era altceva decît un «Inuit». 
L-am rugat într-o seară să-mi recite o poezie în limba 
lui și, ascultîndu-l, l-am întrebat cîți oameni de pe pămînt 
l-ar putea înțelege? Mi-a răspuns că l-ar înțelege toți 
locuitorii din ținuturile zăpezilor veșnice, din Alaska pînă 
în Groenlanda, căci limba lor este una singură, în ciuda 
distanțelor care îi separă. Mi-a spus că strămoșii lui, o rasă 
mongoloidă a pămînturilor septentrionale, au pornit de 
undeva din nordul Siberiei și au ajuns în Groenlanda 
trecînd prin anul 900 dincolo de strîmtoarea Bering, în 
Alaska, pentru a popula tot Extremul Nord al continentului 
american și a da astfel ocol pămîntului pe calota de gheață 
a Arcticii spre a se convinge înaintea tuturor columbilor 
că forma planetei noastre este elipsoidală. L-am întrebat 
ce l-a adus la conferința de la Stockholm? Mi-a răspuns 
că l-a adus același lucru ca pe orice «Inuit» al pămîntului. 
Că nu avem decît un singur pămînt și că trebuie să pricepem 
asta. Și că nimic nu este mai rău pentru conaționalii săi 
decît «civilizația» obligatorie. Că ei își au cultura, credin
țele și tehnica lor. Că arta lor este mai veche decît a multor 
popoare și că întregul ei spirit nu izvorăște .decît din 
respectul față de natură. Că în fiecare primăvară, la vremea 
cînd focile își aduc pe lume puii, sute de vînători vin din 
lumea «civilizată» și prind puii de focă pe care îi jupoaie 
de vii pentru blana lor fină, de un alb imaculat. Că atunci, 
zăpada Nordului devine roșie de sînge... «Cînd trebuie să 
judecăm un lucru, noi ne punem întotdeauna în situația 
celui judecat. La noi, suprema lege este aceea a întrajuto
rării. Faptul că existăm de mii de ani pe acest pămînt, 
într-o climă care altora li se pare insuportabilă, arată forța 
de adaptabilitate a omului și faptul că natura, oricît de 
aspră ar fi, rămîne umană. Este oare permis ca omul să 
nu fie uman cu natura?»

în timpul ultimului război, americanii și-au stabilit o 
bază militară la nord de Ammassalik. Tradiționalul echi
libru de viață al localnicilor a fost răsturnat. Civilizația a 
devenit obligatorie. Șocul a fost dur. Au apărut boli ne
cunoscute de oamenii înghețului veșnic: gripa, bronșita, 
pneumonia. Apoi, bolile venerice și alcoolismul. Bucuria 
de a trăi și libertatea de a urma marile ritmuri ale ano
timpurilor au fost bulversate. Sufletul unui popor a început 
să piară. «De ce am venit la Stockholm? Ca să le vorbesc 
oamenilor despre asta. De la Inuit la Inuit. Căci prima lo
vitură pe care o capătă natura este atunci cînd sufletul 
popoarelor e ucis». Așa a grăit Nanuk, dar nimeni nu l-a 
ascultat.

loan GRIGORESCU



universul
cronica 
de trei secunde

haina mea
dragă și groasă

Fără megalomanie dar cu o sănătoasă și 
necesară impudoare, afirm că haina mea de 
iarnă, haina mea cea groasă, dintr-o stofă gro
solană, cusută trainic și permanent demodată, 
e cîteodată mult mai interesantă decît ziarele 
universului. Sînt unele zile cînd ea e mai pasio
nantă și mai captivantă decît toate cărțile care 
apar în lume.

Am un anume sistem pentru a o citi: mă așez 
pe scaunul biroului meu, ea stă pe spătarul 
scaunului. Privesc peretele camerei și încep să o 
buzunăresc, fără să mă uit la ea, doar simțind-o 
tandru cum îmi mîngîie spatele, brațele, coatele, 
încep cu buzunarele din dreapta și stingă. 
Descopăr în fiecare o viață foșnitoare, fremă
tătoare, de deltă, de junglă, de bibliotecă și 
pustiu. Buzunarul din dreapta fiind rupt, cu
prinde hîrtiuțe cu însemnări, știri decupate din 
presă, uitate acolo, nefolosite, de mult adormite, 
fără dată, ceea ce le dă o vrajă de mesaj din 
altă galaxie. Habar n-am de unde și cînd am 
tăiat dintr-un ziar știrea asta cu două tunuri 
care au ruginit într-un hambar din Alsacia. 
Și ce am vrut, la ce m-am gîndit cînd am decu
pat-o? Sau despre cine era vorba în această 
frază găsită pe o foaie de calendar — 14 noiem
brie: «în mijlocul isteriei — e în el un element 
de echilibru»... Care el? Care 14 noiembrie? Un 
fior sumbru — ideea că am ignorat semnele 
importante ale cuiva, semnalele misterioase ale 
cerului meu interior — mă străbate din degete 
pînă pe scoarță. într-o zi am găsit un plic deco
lorat, aproape bleu, care conținea refuzul unei 
cereri adresate către o instituție administrativă. 
Ce vroiam în cererea aceea ?

în buzunarul sting, niciodată rupt, port obiec
te și hîrtiuțe cu numere de telefon. Am o 
ascuțitoare, un pieptene, o alifie admirabilă 
chinezească, din nu știu ce piele de tigru, cu 
care-ți trece orice migrenă, minunat mirositoare, 
o gumă, o lentilă de ochelari, mii de fire de 
tutun scuturate din țigări rătăcite sau rupte 
într-o clipă de mînie împotriva tabacului. O 
dată am găsit o pereche de zaruri. Altă dată o 
cutiuță de camfor. Totdeauna — un flacon de 
extraveral, ca să fie, nu de folosit, ci de știut — 
de știut că-i acolo. Hîrtiuțele cu numere de 
telefon sînt în cantitate enormă — foarte rar 
ele au și un nume alături de număr, ceea ce 
dovedește cît de mizerabil mă mai comport în 
viață. Oricum, numerele acelea, fără nume, 
dau cea mai exactă dimensiune de mister hai
nei mele.

Trec la buzunarul de la piept, unde țin port- 
vizitul. îmi permit un accent pudic și mărturi
sesc că foarte rar mă uit în portvizit. îl pipăi 
doar, aflu că e acolo, îl las să zacă acolo, trec 
mai departe. Cu mîna stingă, mâ introduc în 
buzunarul exterior, din stînga reverului sting, 
și descopăr acolo pixul de metal. O mare liniște 
mă cuprinde. Cercetez mai profund, e imposibil 
să nu găsesc în acest simpatic buzunar ceva 
nostim, ceva surprinzător. Am un instinct de 
cal care caută zahăr. Scotocesc bine, apare o 
hîrtie bine mototolită, uzată, gălbuie, scrisă în 
nemțește — știu imediat ce e, e noaptea aceea din 
urmă cu cinci ani, la Munchen, cînd schimbam 
trenul pentru Frankfurt și priveam doi tineri 
care-și luau rămas bun sărutîndu-se cast și 
îndelungat pe peron. îi văd foarte clar, duc mîna 
la buzunarul interior din stînga, unde nu e decît 
o certitudine: pachetul imbecil și ticălos de 
«Snagov»...

...Din cînd în cînd, haina mi se .descoase la 
tnîneci. O aud cum pîrîie din încheieturi, ca un 
avion, ca un tren, ca un Apollo-13. O dau soției 
să mi-o coasă. Văd straturile de vatelină, de 
mătase, de stofă, îi văd măruntaiele și n-am nici 
un dezgust. îmi iubesc haina, e a mea. Țin la ea 
mai mult decît la orice cămașă.

Radu COSAȘ U

idei contra idei

din folclorul 
politicii externe

Politica internațională — ca și orice domeniu al vieții 
sociale — își are folclorul ei specializat. Cine nu-și amin
tește de strategii de cafenea (atît de suculent creionați 
de umoriștii noștri din trecut) care preziceau cu o per
fectă certitudine cum va reacționa francezul sau englezul 
și ce va face neamțul sau americanul — tocmai pe baza 
imaginilor stereotipe construite în mintea lor de povești 
și anecdote auzite despre aceștia.

De fapt, din cele mai vechi timpuri, corăbierii și negu
țătorii care ajungeau pe meleaguri străine erau izbiți de 
existența unor culturi și obiceiuri diferite la alte popoare 
și Herodot este primul care face legătura dintre acestea 
și modul de guvernare al semințiilor respective. în monu
mentala sa operă cu privire la istoria civilizațiilor, Arnold 
Toynbee șusține că o serie de condiții grele (țări aspre, 
pămînturi virgine, înfrîngeri severe, presiuni la fron
tiere etc.) au stat la baza marilor realizări ale comunită
ților umane care au făurit civilizații rămase în istorie, 
încercarea maximă însă nu produce în mod mecanic 
reacția optimă. Polinezienii, după ce au realizat un tur 
de forță prin expansiunea lor în insulele Pacificului, au 
obosit și au rămas la o viață primitivă. Eschimoșii au atins 
«un plafon de civilizație» după ce au reușit extraordinara 
performanță de a stăpîni ciclul climatic de pe malurile 
Arcticii. Toynbee însă nu oferă un răspuns explicit cu 
privire la cauzele «grandoare! și decadenței» civilizațiilor 
umane.

Lipsa unei viziuni științifice asupra dezvoltării sociale 
se exprimă deseori în supralicitarea factorilor psihici și 
spirituali în analiza vieții internaționale. La mare vogă în 
prezent — în studii occidentale ca și în comentarii de 
politică externă — sînt speculațiile și predicțiile privind 
«miracolul japonez». Ignorînd cu desăvîrșire condițiile 
economice și politice speciale, ca și solul favorabil pe care

oameni despre care se vorbește

GENERALUL EDGARDO 
JARRINy primul ministru al Repu
blicii Peru. Referindu-se la obiec
tivele viitoarei reuniuni de la San 
Salvador a țărilor latino-americane. 
șeful guvernului peruan a declarat 
că pe prim-plan se va situa adop
tarea poziției comune pe care aceste 
țări urmează s-o opună măsurilor 
represive ale companiilor nord-ame- 
ricane de pescuit. Premierul Jarrin 
s-a pronunțat pentru găsirea unui 
numitor comun al diverselor poziții 
în apărarea suveranității maritime 
a țărilor latino-americane.

HAFEZ EL ASSAD, președintele 
Siriei. După ce proiectul constitu
ției permanente a Siriei, aprobat 
de parlament în luna ianuarie, a 
întrunit o majoritate de peste 97 
la sută în cadrul referendumului 
ce a avut loc zilele acestea, șeful 
statului sirian a semnat un decret 
cu privire la intrarea în vigoare, 
cu efect imediat, a legii fundamen
tale a țării. Potrivit noii constituții, 
în termen de 90 zile de la intrarea 
ei în vigoare vor fi organizate alegeri 
generale.

LINUS PAULING, celebrul bio- 
chimist american, laureat al Pre
miului Nobel. își continuă pledoaria 
sa științifică în legătură cu efectele 
salutare ale vitaminei C în com
baterea gripei. Se pare că. în ciuda 
controverselor iscate de cartea sa 
pe această temă, punctul de vedere 
al lui Pauling cîștigă teren. I 000 
de persoane supuse recent unui 
test la Universitatea din Toronto 
au prezentat rezistență' la virusul 
gripei datorită unei cure specifice 
de vitamina C. 

l-a găsit revoluția tehnologică în Japonia, psihologii ama
tori se întrec în a căuta explicația spectaculoasei expan
siuni japoneze în «tenacitatea niponă» și în străfundurile 
tradiției ei — de la codul samurailor, șintoism și zen- 
budism, la Yamato Damașii (sufletul Japoniei). Avem de-a 
face cu aceeași școală care tălmăcea politica Franței în 
lumina «spiritualității, prudenței și zgîrceniei francezu
lui», hitlerismul ca expresie a «dorinței megalomane de 
putere a germanilor» etc., etc. Acest gen de literatură 
se potrivește de minune anecdotei, dar n-are nimic co
mun cu știința. Fără a ajunge la metoda marxistă de analiză 
a corelației dintre existență și condițiile sociale, istoricul 
englez Trevelyan a prins într-o singură frază esența pro
blemei atunci cînd a scris că Anglia și-a descoperit vocația 
maritimă abia după revoluția industrială.

Desigur, tenacitatea niponă joacă un anumit rol în 
performanța extraordinară a Japoniei, dar acest rol poate 
fi înțeles numai în ambianța social-politică generală a 
Japoniei postbelice — atît ca obiect asupra căruia se re
flectă procesele vieții materiale cît și ca factor activ, care 
la rîndul său își exercită influența asupra acestor procese, 
l-ar fi greu acestei tenacități, devenite proverbiale, să 
se manifeste pe piața mondială cu atîta vigoare încît a 
înghesuit pînă și majestatea-sa dolarul, dacă nu ar dispune 
în acest scop de un formidabil surplus de produse pentru 
export la prețuri competitive.

Pe scurt, exagerarea rolului factorilor spirituali, ca și 
orice pierdere a proporțiilor, compromite însăși cauza 
necesității studierii sale. Pe de o parte deci, comunitatea 
nu poate fi înfățișată ca un organism înzestrat cu capaci
tatea de a gîndi, simți și acționa într-un mod similar omu
lui, mai ales că aceasta ar presupune un grad de confor
mitate și uniformitate socială pe care nici o analiză a vreu
nei comunități naționale nu o confirmă, cu atît mai puțin 
acolo unde ea este divizată în clase antagoniste. Pe de altă 
parte, a nu cuprinde în analiza politicii externe viața psi
hică a națiunii și trăsăturile ei specifice înseamnă a scăpa 
din vedere o latură esențială a conștiinței sociale, și deci 
întreaga interacțiune dialectică dintre existență și con
știință — contribuție teoretică majoră a marxismului la 
descifrarea mecanismului social și politic.

Silviu BRUCAN

HECTOR J. CAMPORA, candi
datul Frontului justițialist de eli
berare. în alegerile prezidențiale din 
Argentina. Deși, în ciuda victoriei 
sale categorice în alegeri (49,04 la 
sută din voturi), nu a obținut majo
ritatea absolută (50 la sută plus 
un vot) este considerat virtualmente 
noul președinte al țării. în acest 
sens, președintele Alejandro Lanusse 
a făcut o declarație publică, preci- 
zînd că un al doilea scrutin a devenit 
inutil, de vreme ce triumful candi
datului peronist este evident.

MUJIBUR RAHMAN, liderul par
tidului de guvernămînt (Liga Awa- 
mi) din Republica Bangladesh. Du
pă alegerile parlamentare ce au avut 
loc la 7 martie și în cadrul cărora 
partidul său 'a obținut o largă ma
joritate, la cererea președintelui 
Choudhury a acceptat să îndepli
nească sarcinile șefului guvernului 
pînă la formarea noului cabinet. 
Primind din nou învestitura de pre
mier, Mujibur Rahman a consti 
tuit la 16 martie noul guvern al 
Republicii Bangladesh.

EDITH IRVING, soția scriitorului 
american Clifford Irving, autorul 
unei false biografii a celebrului mi
liardar american Howard Hughes. 
După ce soțul ei a fost judecat și 
condamnat pentru fals, un tribunal 
din Zurich a pus-o sub acuzare 
pentru că a folosit documente de 
identitate pe alt nume, cu prilejul 
depunerii la o bancă elvețiană a 
318 000 dolari proveniți din pro
cedeele frauduloase ale lui C. Irving, 
în același caz, doamna Irving d 
ispășit anul trecut, în S.U.A.. o 
condamnare de două luni închisoare.



dosare

e coperta dosarului ce creștea 
în dimensiuni de la o zi la alta, 
o funcționara a scris: «Vampi
rul». Nu era doar o exprimare 
cifrata.

CEAȚA ZVONURILOR

Clujenii își mai amintesc, desigur, de
spre anul cînd povestea vampirului plutea 
în ceața de iarnă timpurie; pătrundea ca 
o undă de frig ciudat pe sub uși, printre 
canaturile ferestrelor, tulburînd pacea că
minelor; întreținea obsesia privirii para
lizante a doi ochi de jar, tulburînd cugetele 
înclinate spre superstiții; făcea să se ferece 
porțile, să se pustiască străzile la lăsarea 
întunericului.

Se spunea că seara sau spre zori, cînd 
Someșul expiră un nor lung de ceață care, 
încet, învăluie orașul, atunci e ora cînd... 
Se vorbea despre o căruță fără vizitiu, cu 
caii galopînd înnebuniți... Despre presim
țirea animalelor domestice; cîinii ce mî- 
rîie, tresar în somn și se încovrigă, despre 
pisicile cărora li se zbîrlește părul, se as
cund în unghere, atunci cînd presimt apro
pierea... Pe labele picioarelor păroase — 
se spunea— are pernițe moi, de aceea ni
meni nu aude apropierea lui; ochii fosfo- 
rescenți se fixează asupra victimelor anu- 
lîndu-ie orice posibilitate de reacție, de 
salvare, apropiindu-și-le apoi cu brațele 
lungi, păroase, terminate cu gheare in 
formă de seceră. De aceea victimele lui 
au membrele retezate și trupul vidat de 
sînge... de aceea... se spune că... s-a în- 
tîmplat că... se știe că...

AȘA SE NASC SI SE UMFLĂ 
ZVONURILE

SEMNELE CRIMEI

Dacă ar fi fost numai zvonurile; numai 
alarmele false! Dar erau și faptele! Acele 
dovezi ale unei oribile crime care au con
fruntat organele de urmărire penală cu 
unul dintre cei mai abili și diabolici crimi
nali.

Așteptarea. Familia medicului Leonte era 
una dintre cele mai respectate din oraș. 
El, priceput, săritor, atent cu bolnavii; 
doamna Clara, o femeie deosebit de blîndă 
și de amabilă. Intr-o seară, soția medicu
lui a trimis-o pe Viorica, cea mai mare 
dintre cele două fetițe pe care le aveau, să 
cumpere zahăr. Au trecut minute, ore, 
s-a înnoptat de-a binelea și fetița nu s-a 
mai întors. îngrijorarea s-a insinuat trep
tat în inimile părinților, dar nici unul nu 
o rostea. Apoi au plecat să o caute. Vînză- 
torul le-a confirmat că a servit-o; au sunat 
pe la cunoștințe, la spitale, ia miliție. Di
mineața i-a găsit pe cei doi părinți în fața 
unei realități pe care nu erau capabili să 
o înțeleagă. Viorica dispăruse. Poate a 
lovit-o o mașină, iar șoferul, ca să ascundă 
accidentul, a dus-o și i-a aruncat cadavrul 
cine știe unde... Poate a răpit-o cineva... 
Poate... Vecinii spuneau că au văzut tre
ci nd în miez de noapte o căruță ciudată, 
fără vizitiu, în goana cailor... Nevasta tu
tungiului își amintea că în noaptea aceea 
a auzit un zgomot ciudat la geam, așa cum 
ar zgîria cu unghiile o pisică imensă, a vă
zut doi ochi de flăcări, a țipat și a leșinat... 
Cineva văzuse prin ceață umbre bizare...

Tatăl era atît de zdruncinat încît — își 
amintește procurorul — atunci cînd s-a 
prezentat la procurorul de serviciu i-a 
strîns mîna stingă în care acesta ținea 
țigara aprinsă și apoi s-a scuzat: «lerta- 
ți-mă, bine cu nu era aprinsă». Mama nu 
mai spera. Avea presimțirile ei. Și cînd 
nimeni nu mai crede$ speranța că Viorica 
e în viață a renăscut într-un mod bizar, 
datorită unor scrisori.

Anonimele. Erau două: una în limba ro
mână și alta în limba maghiară. După cî
teva zile a sosit și a treia. Vorbeau despre 
răpirea fetiței,care se află în pyterea unor 
oameni ce au săvîrșit acest act pentru a 
împlini o răzbunare. Dacă scrisorile nu 
mințeau, Viorica mai era în viață. Pentru 
a putea fi salvată, trebuia aflat motivul 
răzbunării. Medicul nu își amintea însă 
nimic de vreun denunț. Nu făcuse în viața 
sa așa ceva și cu atît mai puțin ar fi putut 
da informații despre posibilii răzbunători. 
Era oare medicul sincer? Dacă vroia să 
ascundă un episod negru din viața lui, 
chiar cu prețul îngreunării cercetărilor? 
Dacă medicul se teme să dea informații 
în această direcție de frică să nu pună în 
pericol viața fetiței? întrebările acestea 
se rosteau firesc. Trecutul distinsului si 
omenosului medic era însă limpede. Dacă, 
poate, cineva glumește totuși cu aceste 
anonime? Poate făptașul vrea ca prin 
aceste anonime să direcționeze cer-
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cetările într-un anume sens, spre a le de
turna de la pistele cu șanse.

Uimirea din gară. Ion și Vasile, doi tineri 
moldoveni, lucrau ia descărcarea unor va
goane sosite de la abatorul din Luduș. 
S-au oprit brusc, cu furcile rămase încre
menite în aer, privind unul la altul și ne- 
venindu-ie să-și creadă ochilor. Apoi au 
fugit la «domnul Kelemen». Șeful nu prea 
a fost impresionat de relatarea lor cu 
voce precipitată. «Io zic să vă lăsați de 
păcăleli!» Băieții s-au jurat și șeful a venit 
bombănind la «fața locului». A fost rîn- 
dul lui să încremenească de uimire. Oa
sele acelea nu mai erau de animale.

Geamantanul. Chiș V. făcea parte dintre 
oamenii care o viață întreaga părăsesc 
casa la ora cînd pleacă în cursă primele 
autobuze. Fabrica «lui» era tocmai în ce
lălalt capăt al Clujului, ieșea din curte și 
parcurgea drumul pînă la stație somno
ros și, de aceea, nu a observat geamanta
nul din drum decît în clipa în care s-a îm
piedicat de el. A privit în dreapta, în stin
gă. Nimeni. S-a întors acasă. Prea era 
nou geamantanul și greu. Cînd I-a deschis 
a dat de un pachet învelit în hîrtie de ziar. 
Apoi i-a venit rău. bjevasta lui, care pri
vea curioasă peste umăr, și-a făcut cruce. 
Omul a înțeles că trebuie să meargă la 
miliție, dar prea i se înmuiaseră picioa
rele. Se împleticea pe drum, dar nu din 
cauza gurii de țuică pe care o băuse ca să 
prindă putere. Avea impresia că toți oa
menii se uită după el și îl arată cu degetul, 
că minerul geamantanului care devenise 
teribil de greu îl arde în palmă. «Am fost 
de serviciu peste noapte, — își amintește 
ofițerul —, tocmai mă pregăteam să plec, 
cînd am văzut un om clătinîndu-se, miro
sind a țuică și tîrînd după el un geamantan. 
Am strigat la el în clipa în care l-am văzut 
că îmi pune geamantanul pe masă. L-am 
trimis acasă să se culce dacă e beat, dar 
în momentul în care a ridicat capacul 
geamantanului, întorcîndu-se cu spatele, 
cuvintele mi-au rămas undeva în gît».

URMELE «VAMPIRULUI»

Originea zvonului. Zvonurile despre 
«vampir» se strecurau șoptite, insinuante, 
pătrunzătoare. Cînd expertiza a stabilit 
că trupul fetiței a fpst vidat de sînge, iar 

membrele i-au fost decupate cu loviturile 
unei lame tăioase, un ofițer de miliție a 
exclamat: «Fantastic! Cel care a lansat 
zvonurile știa prea multe! în orice caz, 
știa prea devreme!»... Era de aflat cine 
a lansat zvonul, adică un fel de căutare a 
acului în carul cu fîn.

Se căuta originea zvonului. Era necesar 
să se selecteze, să se excludă zvonurile 
apărute ulterior, arborescente, cum erau 
cele referitoare 1a unele fete care au ră
mas gravide din cauța«vampirului»despre 
studenta răpită în/fața căminului și care 
țipa disperată în timp ce demara mașina 
(s-a verificat: studenta își exprima cam 
zgomotos bucuria pentru sosirea neaștep

tată a logodnicului cu mașină), despre că
ruța care circula fără vizitiu (era vorba 
despre un transport clandestin de carne 
furată și vizitiul stătea culcat, să nu fie 
observat) și multe altele. Poate cel mai 
interesant raport, în anume fel, l-a dat 
un tînăr ofițer, instalat pentru a verifica 
semnalările despre urmele suspecte ce 
apar pe gheața canalului Someșului. El a 
raportat că toată noaptea nu a văzut de
cît litere formate de sloiurile de gheață 
ce se scurgeau pe canal, litere ce semnifi
cau cuvinte și curgeau așa cum curg toate 
ale vieții. Investigațiile au avut totuși un 
oarecare rezultat. A fost localizată o tu
tungerie, în apropierea locuinței familiei 
medicului Leonte, unde tutungiul era ex
trem de activ în a întreține zvonul în forma 
«interesantă». Un ofițer în civil a început 
să cumpere țigări numai din acei ioc, să 
intre în vorbă și la un moment dat i-a 
spus tutungiului: «la mai slăbește-mă, 
domnule, cu «vampirul», că de o lună 
numai cu asta o ții!» «Cum, dumneata 
nu crezi? Mi-a spus cutare, cutare,chiar 
și domnul doctor Rovan crede. El mi-a 
spus primul». Deci, medicul stomatolog, 
mai exact tehnicianul dentar, vecin de 
apartament cu familia victimei.

«Un bărbat bine». Atît era în stare să 
spună vînzătoarea de ia magazinul unde 
a fost cumpărat geamantanul care avea 
încuietoarea defectă, motiv pentru care 
vînzătoarea își amintea de vînzarea iui 
grăbită. Informație vagă. Oricît de mult 
a colindat vînzătoarea străzile, restauran
tele și cafenelele, nu a putut face nimic 
altceva decît să dea diverse alarme false, 
ca apoi să-și ceară scuze cînd se uita la 
om mai de aproape.

«Atenție! E înarmat».«Vampirul» și-a pro
curat revolverul într-un mod original. 
Unui milițian care patrula în civil în 
cartierul suspectat i s-a făcut, brusc, 
extrem de cald. Simțea în spate pași care 
se apropie, o prezență, dar nu era capabil 
să se întoarcă. Picioarele nu îl mai ascul
tau. A simțit o durere în ceafă și s-a pră
bușit visî nd cercuri concentrice, rotitoare. 
Cînd și-a revenit, nu mai avea armă. 
«Atenție! Criminalul e înarmat!»

ȘEDINȚELE DE HIPNOZA

După ce presimțirile de mamă au dus-o 
pe doamna Clara din prima clipă cu gîn- 
dul spre rău, acum era, poate, singura 
persoană care mai spera că Viorica nu e 
moartă. Mai ales ca nimeni nu i-a spus 
ce s-a găsit, spre a o cruța. Slăbită, palidă, 
disperată, în speranța ei se comporta 
ciudat. Spre surprinderea tuturor, s-a 
aflat că în locuința ei se țineau ședințe de 
hipnoză. Ca hipnotizator a fost solicitat 
vecinul, tehnicianul dentar Gheorghe Ro

van, iar ca mediu,un văr care a fost chemat 
de la Oradea.

«Ciudată poveste...», au comentat cei 
ce conduceau ancheta și ale căror lucrări 
erau tot mai mult aglomerate, îngreunate 
de informațiile sperioșilor, de alarmele 
false, de cele mai ciudate și fantastice 
vești. Desigur; oamenii erau de bună-cre- 
dință. Unii erau în stare să jure că au vă
zut monstrul. Orice umbră în ceată era 
interpretată în fel și chip, orice întîrziere 
era semnalată. De multe ori mașina mili
ției sosea scrîșnind din cauciucuri să inter
vină cu maximă rapiditate, ca să constate 
că fata «răpită» întîrziase cine știe prin 
ce locuri.

«Ciudat acest hipnotizator, care in pri
ma fază spune cam ceea ce conțineau ano
nimele și apoi, după descoperirea cada
vrului, cam ceea ce susțineau zvonurile 
lansate».

UN ALIBI PERFECT

Cine era «hipnotizatorul». înalt, fru
mos, elegant, umblat prin toată lumea și 
arborînd un aer de superioritate, dentis
tul Gh. Rovan era solicitat îndeosebi de 
clientelă feminină. Se știa despre el, de 
pildă, că a fost dat în judecată de către una 
dintre clientele căreia îi pusese o plombă, 
pentru faptul că ar fi violat-o. «De cîte 
ori ați fost la dînsul în cabinet?» — a în
trebat-o judecătorul pe reclamantă. «Cam 
de 8—9 ori». «Și cînd s-a întîmplat violul ?» 
«Păi, să vedeți, de fiecare dată» — a susți
nut reclamanta. Gh. Rovan se logodise, 
și multiplele lui aventuri amoroase s-au 
rărit.

Bănuielile care s-au ivit au căzut în mo
mentul în care s-a aflat că în noaptea 
crimei Gh. Rovan călătorea de la Deva 
spre Cluj, afirmație întărită și de logod
nica sa și dovedită și cu semnătura depusă 
în ziua precedentă în registrul de vizita
tori ai muzeului din Deva. Deci, nu poate 
fi el.

S-a întîmplat însă că un bătrîn care nu 
avea altă treabă în ultima vreme decît să 
stea în parcul din apropiere și să ofere 
bomboane de ciocolată fetițelor, să o audă 
pe una spunîndu-i în timp ce îl refuza: 
«Nu vreau! Faci și tu ca nenea ăla». «Care 
nene?» — a întrebat-o bătrînul, pornind 
după fetiță cu pași ce au devenit mult prea 
repezi pentru vîrsta lui. «Ăia care ne-a 
dus la el și a vrut...» — i-a spus fetița, indi- 
cîndu-i locuința tehnicianului dentar.

«Dentistul atrage în cabinetul lui fe
tițe, ademenindu-le cu bomboane de cio
colată» — raporta peste cîteva minute 
«bătrînul». în ziua următoare s-a consta
tat că semnătura din registrul de vizita
tori ai muzeului din Deva era așezată cam 
înghesuit, între altele două. După o siste
matică cercetare a întregii gospodării a 
părinților logodnicei lui Rovan, unde a- 
cesta stătuse cîteva zile după întoarcerea 
de la Deva, s-a observat că sub un coteț 
a fost săpată o groapă și apoi acoperită 
cu pămînt. Era goală. S-a găsit doar un 
fragment de ziar. Un fragment banal, 
care în mîinile experților criminaliști a 
însemnat o probă decisivă. Era fragmentul 
rupt dintr-o pagină în care a fost învelit 
trunchiul fetiței ucise.

CUM SE STING ZVONURILE

Arestarea nu a fost ușoară. S-a ținut 
cont că e înarmat și a fost luat prin sur
prindere. Dar nu s-a avut în vedere, nu 
s-a crezut capacitatea lui de a hipnotiza. 
Cei doi milițieni care îl escortau au sim
țit la un moment dat că picioarele le sînt 
plumbuite, ca privirea li se încețoșează... 
«Vampirul» a scăpat! Pentru a-l prinde a 
doua oară, un tînăr ofițer de miliție a 
riscat totul.

Am notat, pentru final, cuv'intele jude
cătorului Orbonaș care a pronunțat sen
tința în proces: «Maestrul Emyro, căci 
așa se prezenta Rovan «afară», a avut o 
înaltă școală în lumea gangsterilor. S-a 
ascuns sub nume fals și certificate de 
absolvire care îi dădeau dreptul să prac
tice profesiunea de tehnician dentar, fo
losea capacitatea de a hipnotiza pentru a 
atrage fetițe în apartamentul său. Viorica, 
atrasă și ea în același mod, se pare că s-a 
trezit din starea de hipnoză. în fața perico
lului ca fata să nu strige și să alarmeze ve
cinii, criminalul a dus-o în baie, unde a 
omorît-o folosindu-se de un brici... Nu 
este ușor să pronunți o condamnare la 
moarte. Ai tot felul de ezitări, de f ram în
tări. în acest caz, nu am stat o clipă pe 
gînduri».

Zvonurile cu «vampirul» s-au stins. A 
mai rămas doar o poveste cu un tînăr ofi
țer de miliție, care privind sloiurile vesti
toare de primăvară curgînd pe apele So
meșului, descifra în formele lor litere 
care-i vorbeau despre o moarte prematură 
survenită în timpul îndeplinirii unei mi
siuni.

Emil POENARU
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înjurăm!
«Ați înjurat in public ? Vă tai chitanță 
25 de lei amendă!»

Preiau cu satisfacție propunerea pe ca- 
re-am pus-o drept moto, făcută de un cititor 
('Const. Popescu, str. Cpt. Cuțui 11, Pitești). 
Pe bună dreptate, omul se plînge că, de 
prea multe ori, ieșind la... aer curat, dă — 
de fapt — peste un aer poluat de vorbe 
murdare, lansate — cu maximă inconștien
ță — de țipi de... toate tipurile, în prezența 
copiilor, a femeilor, a bătrînilor și, la urma 
urmei, a noastră, a tuturor. Dornic să gă
sească în jurul propriei persoane o atmos
feră eradicată de înjurături, de cuvinte tri
viale, de abjecție în general, omul în cauză 
arată că a citit pe undeva cum un copil, 
epuizînd toată «zestrea» de înjurături, a- 
dunată probabil din stradă, a căutat m»..®- 
măsura —.țofiifiS ae «grebla cu care adună 

Dumnezeu stele*» J- nosaoren

restanțecinicul birocratism cronica satirici

După cum relatam într-un număr trecut 
al acestei reviste, în noaptea de 18 spre 
19 martie, datorită unei alunecări de teren, 
cîteva case de la Valea Mare, localitate aparți- 
nînd municipiului Pitești, sînt avariate în 
așa măsură încît se impune evacuarea lor. 
Alertat, Consiliul popular municipal trimite 
pe ziua de 20 martie o comisie de specia
liști, pe baza constatărilor căreia se iau 
măsuri urgente pentru punerea la adăpost 
provizoriu a familiilor sinistrate, printre 
care pregătirea spațiului de cazare într-un 
bloc din apropiatul cvartal de locuințe — 
Ștefănești. Și, bineînțeles, se raportează 
forurilor superioare că totul este în ordine.

Din cele patru case grav avariate, trei 
familii au fost puse la adăpost, dar una 
dintre ele continuă să locuiască în clădirea 
care nu mai prezintă nici o siguranță.

Cei trei copii, aflați între patru luni și 
cinci ani, fără îndoială că nu-și dau seama 
de eventualitatea unei primejdii. Dar ce se 
întîmplă cu părinții, Dan și Maria Vasilescu? 
Prima motivație ar fi că alunecarea de teren 
s-a oprit, ceea ce este adevărat, dar pereții 
sînt crăpați de jos pînă sus, iar sub talpa 
casei și pe panta care pornește de aici 
terenul este adînc fisura», ute apropiate, 
menta»!» «se jenează să deranjeze» 
alte familii, pentru că, oricum, «trei copii 
înseamnă ceva, nu?» «La urma urmei, ce 
așteptați dumneavoastră?» îi întreb tran-

»v*i cei do’soți. «Ni s-a oromân Inminva

moți 9
La o anume etapă biologică, din moți 

foarte întemeiate, moțul se taie. Deci 
taie, nu se cultivă, nu se propagă. Exis 
chiar o festivitate în acest sens care 
obicei se lasă cu băutură și se nume 
pe șleau «tăiatul moțului». Dacă mc 
se taie înseamnă că; la un moment < 
într-o anume etapă el nu-și mai dovedc 
utilitatea.

Dar moțul astfel tăiat la unii, apari 
mod ciudat la alții, moțul nu se resemr 
ză cu pieirea totală. De aici vine și ex| 
sia «E ei mai cu moț». Prin «mai cu rr 
se înțelege un surplus de noroc și 
inteligență. Adeseori am văzut cum 
manifestă în practică aceste surplui 
de baftă și cultură. Destul de prec; 
Chiar cînd întîlnește un individ și a< 
cu un oarecare moț, mă rog, cît de 
el e și mai cu moț. El e un fel de șe 
tuturor moțaților autentici sau virti 
Dacă moțatul a fost la Paris, el a fos



trimiși într-o «ghimie» turcească pe Dunăre 
spre fortul Belgrad.

în primăvara anului 1851 el se afla în 
exil la Paris. Primind o misiune secretă din 
partea comitetului revoluționar al emigra
ției românești, Rosenthal, în drum spre 
Transilvania, a fost arestat de poliția habs- 
burgică și a murit de pe urma torturilor 
într-o închisoare din Budapesta în noaptea 
de 22 spre 23 iunie 1851.

Tabloul «trei revoluționari» înfățișează 
pe Rosenthal, C.A. Rosetti și Mălinescu.

DIMITRIE
BOLI NTI NE ANU:

II CIIVCRA11"

Acesta, supus austriac fiind, îndată după 
fuga lui Bibescu Vodă din țară și-a cerut 
cetățenia română, care i s-a acordat imediat 
ca răsplată pentru «talentul său și partea 
activă ce a luat la revoluție».

AVRAM IANCU: 
TRIBUNUL MOȚILOR

Luptător pentru drepturile românilor din 
Transilvania, tribun al moților, conducător 
mele de lupta pentru ifojrâi.si-a legat nu- 
român și de încercarea solidarizării tuturor 
forțelor democratice preconizate de Nicolae

*


